
رئیس هیات عامل ایمیدرو خبر داد
ح نیمه تمام معدنی تا پایان سال تکمیل ۱۲ طر

رئیس هیات عامل سازمان توســعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیــدرو(، از تکمیل ۱۲ طرح نیم  تمــام در بخش معدن و صنایع 
معدنی تا پایان اســفند امســال، خبر داد. وجیه الله جعفری با بیان اینکه 
ایمیدرو تا پایان ســال جاری، طرح هایی را در زمینه مس، فولاد، ســرب 
و روی، فروکروم، زیرســاختی، زغال ســنگ، آهک هیدراته و فسفات به 
بهره برداری می رســاند.طبق اعــام ایمیدرو، رئیس هیــات عامل این 
سازمان میزان سرمایه گذاری پیش بینی شــده برای طرح های مذکور را 
یک میلیارد و ۴۰۳ میلیــون دلار اعام کرده که منجر به اشــتغال زایی 
برای ۲۸۷۷ نفر بصورت مســتقیم و برای بیش از ۷۵۰۰ نفر بصورت غیر 
مســتقیم خواهد شــد.وی به راه اندازی چهار طــرح در زنجیره مس در 
سال ۱۴۰۱، اشــاره کرده و گفت: این طرح شــامل تجهیز و بهره برداری 
از معدن دره آلو با ظرفیت هفت میلیون تن خاک ســولفوری و تولید ۱۱۰ 
هزار تن کنســانتره مس، احــداث کارخانه لیچینگ با ظرفیت ســالانه 
۳۰۰۰ تن مس کاتدی بخشــی از طرح های قابل راه اندازی امسال است. 
همچنین راه اندازی کارخانه فلوتاسیون مس سرچشمه با تولید ۷۰ هزار 
تن کنســانتره مس و تجهیز و بهره برداری از معدن دره زار با ظرفیت ۱۱ 
میلیون تن خاک سولفوری و تولید ۱۵۰ هزار تن کنسانتره مس، از دیگر 

طرح های قابل راه اندازی در حوزه مس است.
معاون وزیر صمت افزود: در ســال جاری دو طرح در زنجیره فولاد تکمیل 
می شــود. این طرح ها شــامل واحد فولادســازی اســتانی سفیددشت 
با ظرفیت تولید ۸۰۰ هزار تن اســلب و پرعیارســازی باطله چادرملو با 
ظرفیت ۵۰۰ هزار تن ســنگ آهن فرآوری  شده، اســت. ضمن اینکه در 
حوزه سرب  و روی نیز فاز یک تجهیز معدن و احداث کارخانه سرب و روی 
مهدی آباد با ظرفیت ۲۰۰ هزار تن و احداث کارخانه تولید آهک هیدراته 

کوه لار با تولید ۳۰ هزار تندر برنامه های ایمیدرو در سال جاری است.
رئیس هیــات عامــل ایمیدرو خاطرنشــان کــرد: طرح های دیگــر قابل 
بهره برداری تا پایان اسفند امسال، مشتمل بر احداث یک پست اسکله بندر 
پارسیان، طرح احداث کارخانه تولید کود فسفاته با ظرفیت ۶۰۰۰ و۲۰۰۰۰ 
تن است. طرح تولید ســیلیکومتال مجتمع فروکروم جغتای، نیروگاه ۳۶۰ 
مگاوات برق در استان سمنان اســت. ضمن اینکه تعدادی طرح احداث راه 
دسترســی و تامین برق معادن در مناطق مختلف، برای راه اندازی در ســال 
جاری برناه ریزی شده است.بر اساس اعام ایمیدرو، جعفری در پایان یادآور 
شد: ســه طرح شــامل واحد احیای فولاد اســتانی قائنات، احداث کارخانه 
طای هیرد و دو پست اسکله بندر پارســیان با مجموع رقم سرمایه گذاری 
۲۰۸ میلیون و ۳۰۰ هزار دلار و اشــتغال مســتقیم ۶۰۰ نفر و غیرمستقیم 
۴۰۵۰ نفر  در ســال ۱۴۰۰ تکمیل شــده که در ســال جاری آماده افتتاح 
هستند.شایان ذکر است سازمان توسعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی 
ایران، با توجه به اهمیت اکتشــاف به عنوان نقطه آغازین ســرمایه گذاری و 
توســعه، این بخش را اولویت خود قرار داده قصد دارد ظرف دو ســال آینده 
معادن جدید و بزرگی، فعال شوند؛ لذا افزایش ظرفیت سازی و ایجاد رونق در 

مناطق کم برخوردار از مسیر اکتشاف را هدف گذاری کرده است.

و ایمیدر  برای مبادلات تجاری

وسیه برای دلار زدایی عزم ایـران و ر
محمدحسین سیف اللهی مقدم  ایران و 
روسیه توافقاتی برای دلار زدایی داشته اند 
رویکردی که گفته می شود با اجرایی شدن 
آن و تحقق تســویه مبادلات تجاری با روبل 
و ریال بســتر لازم برای کاهش تقاضا برای 

دلار ایجاد خواهد شد.
 چهــارم تیرماه بــود که رئیــس کل بانک 
مرکزی از اجرایی شــدن پیمان های پولی 
دو یا چند جانبه خبــر داد پیمان های پولی 
دو یا چند جانبه ای کــه بتوان از طریق آن با 
ارزهای ملی تسویه های تجار را با طرف های 
خارجی انجام دهند او در این مصاحبه وعده 
داد که در همین راستا به یکی از کشورهای 
مورد نظر بــرای عملیاتی شــدن این طرح 

سفر خواهد کرد.
صالح آبادی اواســط تیرماه بود که در رأس 
یک هیئت اقتصادی راهی مسکو شد سفری 
که در آن با دو معاون نخســت وزیر و رئیس 
کل بانک مرکزی این کشــور دیدار و گفتگو 
کرد دیدارهایی که یک خروجی مشــخص 
داشــت و آن گام بلند دو کشــور در جهت 
توسعه و تعمیق روابط بانکی تهران و مسکو 

داشت.
رئیس کل بانــک مرکزی ایــران در پایان 
دیدارهایش بــا مقامات روســی از حصول 
توافق برای گســترش همکاری های بانکی 
و پولی بین دو کشــور خبر داد؛ دیدارهایی 
که در جریان آن راهکارهــای رفع موانع و 
افزایش ســرمایه گذاری های مشترک بین 

مسکو و تهران بررسی شد.
صالــح آبــادی همچنیــن تاکید کــرد: " 
ایجاد بســترهای مالی، یکــی از مهمترین 
محورهــای توســعه اقتصادی به شــمار 
می رود و هم اکنون ایــران برای جایگزینی 
ســوئیفت، از ســامانه های پیام رسان بین 
بانکی بومی اســتفاده می کند و روسیه نیز 
پیام رسان های بومی و مالی خود را دارد که 
می تواند مبنایی بــرای همکاری بانکی بین 

دو کشور باشد."

چشم انداز کاهش تقاضا برای دلار
حالا برخی رسانه ها از توافق دو کشور برای 
دلار زدایی از روابط تجاری تهران - مســکو 
خبرمی دهند رویکردی که گفته می شــود 
با اجرایی شدن آن و تحقق تسویه مبادلات 
تجاری بــا روبل و ریــال بســتر لازم برای 
کاسته شــدن تقاضا برای دلار دست کم به 

میزان سالانه ۳ میلیارد دلار خواهد بود.
در پیمان پولی دوجانبه، تجارت با استفاده 

از پول های محلی انجام می شــود؛ یعنی به 
جای اســتفاده از یک پول واسط مانند دلار 
و یــورو، از پول کشــورهای مبــدا و مقصد 
تجارت اســتفاده می شــود و دلار واســط 

تجاری نیست.
بروز بحران مالی در ســال ۲۰۰۷ در سطح 
جهان، باعث گرایش کشــورهای مختلف 
بــه رویکرد جدیــدی در ســاختار تجارت 
بین المللی شــد به نحوی کــه نقش دلار و 
یورو را کمرنگ کنند. در واقع کشــورهایی 
که قباً از پول های رایج ماننــد دلار و یورو 
در مبادلات خود استفاده می کردند، روش 
جدیدی را انتخاب کردند که به پیمان پولی 

دوجانبه معروف شده است
در ایــن رویکرد جدید، تجارت با اســتفاده 
از پول های محلی انجام می شــود؛ یعنی به 
جای اســتفاده از یک پول واسط مانند دلار 
و یــورو، از پول کشــورهای مبــدا و مقصد 
تجارت اســتفاده می شــود و دلار واســط 

تجاری نیست.

اهداف پیمان پولی
پیمان پولی دوجانبه یــک کانال امن بانکی 
بین دو کشــور و بدون درگیر شدن ارز ثالث 
اســت. در شــرایط اعمال تحریــم بانکی، 
پیمان های پولی می توانند بــه عنوان یک 
کانال امن و بدون ارتبــاط با نظام های مالی 

تحت کنترل غرب عمل کنند.
برای انتقال پول بین دو کشــور )برای مثال 

ایران و روســیه(، باید دو مرحله تبدیل ارز 
صورت گیــرد. ابتدا ریال بــه دلار تبدیل و 
در نهایت دلار به روبل تبدیل می شــود که 
در این حالت، دو مرحلــه پرداخت کارمزد 
لازم اســت. چنانچه از پیمان پولی دوجانبه 
استفاده شــود، تجارت دو کشــور ارزان تر 
خواهد بود.پیمان پولی مســیر جدیدی در 
کنار ســایر روش ها برای انتقال پول بین دو 
کشور است. با اســتفاده از این روش، تجار 
بدون نیــاز به ارزهای ســخت )مانند دلار / 

یورو( تجارت خود را انجام می دهند.
بنابراین پیمان پولی می تواند باعث کاهش 
تقاضا بــرای دلار و به تبــع آن کنترل نرخ 
دلار در برابر ریال در بازارهای داخلی شود. 
تنوع گرایی در روش هــای پرداخت تجارت 
خارجی و کاهش ریســک کشــور از دیگر 
دســتاوردهای انعقــاد پیمان هــای پولی 
اســت به گونه ای که پیمان پولی دوجانبه، 
روشی جدید است و در کنار سایر روش های 
ســنتی، پرداخت های خارجی کشــور را 

مدیریت خواهد کرد.

الزامات پیمان پولی
تاکنــون ۴۷ پیمــان پولــی دوجانبه بین 
کشورهای مختلف امضا شده است. در این 
رویکرد جدید، تجارت با استفاده از پول های 
محلی انجام می شود. یعنی به جای استفاده 
از یک پول واســط مانند دلار و یورو، از پول 
کشــورهای مبدأ و مقصد تجارت استفاده 

می شود و دیگر دلار واسط تجاری نیست.
البته علیرغم مزایای بسیاری که برای انعقاد 
این قراردادها برای طرفین پیمان به دنبال 
دارد، برقراری آن مستلزم پیش شرط هایی 
همچــون اراده ملی کشــورها و بانک های 
مرکزی آنهــا جهت تحقق ایــن امر، وجود 
رابطه سیاســی مناســب میان دو کشور و 
هم ترازی کان اقتصادی دو کشور به ویژه 
متعادل بودن تراز تجاری به منظور حداقل 
شدن میزان پرداختهای تسویه نشده است.

همچنین طرف های این پیمــان پولی باید 
محدودیت هــای ناشــی از تحریم کشــور 
مقابل را بپذیرند به گونه ای که آن کشــور 
با اطاع از آن کــه به واســطه تحریم ها، با 
محدودیت هــای زیادی در روابــط مالی و 
بانکی در ســطح بین المللی مواجه خواهد 
شد، انگیزه کافی برای رویارویی با آمریکا و 

اروپا را داشته باشد.
عــاوه براین کشــورهای طرف قــرارداد 
بایــد دارای قــدرت و پشــتوانه اقتصادی 
مناسب باشــند تا بتوانند نسبت به تعهدات 
خود پایبنــد بماننــد، طراحــی مکانیزم 
اجرایی، تدوین مقــررات مربوطه و تدوین 
زیرســاختهای فنی، وجود مکانیزم روشن 
مناسب برای تبدیل نرخ های متقاطع ارز و 
توافق بر سر ارز واسط جهت تسویه ارزهای 
محلی از دیگــر الزامــات پیمان های ارزی 
است.بســیاری از کارشناســان اقتصادی 
پیمان دوجانبه پولی آغاز پایان امپراطوری 

دلار قلمداد می کنند اما بــا توجه تحولات 
این روزهای بازار یورو رشد شتابان ارزهای 
همچون یوان چین باید گفت شــرایط برای 
سیطره ارزهای پرقدرت بر اقتصاد جهانی را 

خاتمه یافته تلقی کرد

تحریم ابزار اصلی جنگ اقتصادی
در شــرایط کنونی حربه اقتصادی به اصلی 
ترین ابــزار برای درهم شکســتن مقاومت 
کشورهای مســتقل از ســوی نظام سلطه 
به کار گرفته می شــود به گونــه ای که طی 
ســالهای اخیر به ابزار اصلی ایجاد آشــوب 
و نارضایتــی در جوامع و ســرنگون کردن 
نظام های سیاسی مســتقل از نظام سلطه 

تبدیل شده است.
تجربه تشــدید تحریم های ظالمانه برعلیه 
جمهوری اســامی ایران ٰ، تحریم سوریه، 
لبنان، ونزوئــا و تحریم هــای اخیر غرب 
برعلیه روســیه از مصادیــق عینی جنگ 
اقتصادی اســت جنگی که ابــزار آن روابط 
پولی و مالی و سو استفاده از سیطره دلار بر 

روابط اقتصادی است.
هم اکنــون بســیاری از بانک هــا و فعالان 
اقتصادی برجســته که تابعیت یــا ارتباط 
مستقیم با کشــورهای مورد تحریم آمریکا 
قــرار گرفته انــد در فهرســت تحریم های 
اقتصادی گنجانده شــده اند و مــدام این 
لیســت بــه روز رســانی می شــود. مرکز 
فرماندهــی غــرب در این جنــگ، وزارت 
خزانه داری آمریکا است که طی بیش از یک 
دهه به طور خــاص روی ایران تمرکز نموده 
است.در شــرایط کنونی که ایران و روسیه 
تحت تحریم هــای ظالمانه غرب هســتند 
طبعاً اســتفاده از ارزهای غیر دلار و یورو و 
سایر موضوعاتی که تجار و فعالان اقتصادی 
بتوانند از بسترهای جدیدی برای مبادلات 
تجاری استفاده کنند از اولویت های نخست 

و توسعه روابط اقتصادی است.
اما ریشه اصلی روی آوردن کشورها به سوی 
توافق های پولی دو و چنــد جانبه را باید در 
رویکــرد ســالهای اخیر قدرتهــای بزرگ 
اقتصادی به حربه تحریــم برای وادار کردن 
کشورهای مســتقل از سیاستهای تحمیلی 
نظام سلطه جســتجو کرد و باید گفت ظهور 
راهکارهای نوین و انســجام کشــورها تنها 
مولود فشار حداکثری و جنگ اقتصادی که 
از سوی آمریکا بر اقتصاد جهانی تحمیل شد 
و فشارهایی قرار بود کشــورهای مستقل را 

منزولی کند حالا بای جان دلار شده است.

براساس قانون بودجه، خانه های بالای ۱۰ میلیارد  تومان و خودروهای بالای یک میلیارد تومان مشمول مالیات شدند

ور مالیات به لوکس ها نمی رسد؟ ز
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عیدسعید غدیرخم مبارک باد

وسازان  پارکینگ  خـودر
تا شهریورماه خالی 

می شود
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خانه  هنر   میرا

وزیـر ارتباطات:
ایران قطب پرتاب ماهواره در مدار 

۵۰۰ کیلومتری در منطقه می شود

تمامی تعرفه ها روی قراردادها و مبایعه نامه ها چاپ می شود

مصوبه دولت چگونه به سوداگری 
مشاوران املاک پایان می دهد؟

با حکم رهبر معظم انقلاب اسلامی انجام شد

انتصاب سه تن از فقهای شورای 
نگهبان برای یک دوره جدید

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران:
وش مازاد گاز مصرفی در بورس مهیا می شود فر

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه با اجرای پروژه کنتورهای 
هوشــمند گاز، مدیریت مصرف ازســوی مردم اتفاق می افتد، گفت: اگر 
مشــترکی گاز کمتری مصــرف کند، می توانــد گاز مــازاد را در بورس 

بفروشد.

با رأی نمایندگان

و مکلف به  وزارت نیر
هوشمندسازی کنتورهای برق شد
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در نشست مشترک وزارت صمت و سازمان استاندارد اعلام شد



سفیر کشورمان در کلمبو مطرح کرد

انتقال پول؛ یکی از مشکلات تجار ایرانی در پی شرایط اخیر سریلانکا

سخنگوی شورای نگهبان در نشست خبری:

موظفیم مصوبات دارای واژگان غیرفارسی را اعاده کنیم

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه      26  تیر ۱4۰۱    شماره ۱۰97

الگوی نوآوری در الگوی اسلامی ایرانی پیشرفت
 امیر عســگری  وقتی ســخن از پیشــرفت به میان می آید یکی از 
مفاهیمی که ناگزیر به ذهن متبادر می شــود »نوآوری« است. تأکید بر 
نوآوری به ویژه در زمینه علم و دانش، از جمله مباحثی اســت که نهایتاً 

می تواند به پیشرفت های علمی، اقتصادی و فناوری کشورها بینجامد.
الگوی اسامی ایرانی پیشرفت نیز توجه ویژه ای به این امر داشته و سه 
تدبیر را به مقوله حمایت از نوآوری دانشــگاهی، گسترش شبکه های 
علم، فناوری و نوآوری و هم چنین تقویــت دانش بومی اختصاص داده 
است. تدابیر پیش بینی شده  در ســند الگوی اسامی ایرانی پیشرفت 
که با نوآوری علمی مرتبط اســت به شرح زیر اســت: »استقرار کامل 
نظام ملی نوآوری و نظــام ملی و جامع اســتاندارد، بــا ارتقای دانش 
پایه، گســترش شــبکه های علم و فناوری و نوآوری، همکاری دولت و 
مؤسســات علمی و پژوهشــی و صنعتی، و حمایت های زمینه گستر از 

تجاری سازی در فرآیند تولید کالا و خدمات«.
در تدبیر دیگری  »پشــتیبانی فزاینده و مطالبه متناسب از مؤسسات و 
شخصیت های علمی کشور برای گســترش مرزهای دانش و مطالعات 
و پژوهش هــای چندرشــته ای و میان رشــته ای نوآورانــه، با هدف 
برآوردن نیازها و حل مسائل اساســی جامعه و بهره گیری دستگاه های 

سیاست گذاری و اجرایی و نظارتی از ظرفیت علمی کشور«.
نواحی نوآوری بــه عنوان ماهیت هــای ایجادکننده و اشــاعه دهنده 
بوم سازه های نوآوری در سال های اخیر بسیار مورد توجه دانشگاهیان، 
پژوهشگران، سیاست گذاران و کسب و کارها قرار گرفته اند. این نواحی، 
نتیجه رشد تکاملی و توسعه متوازن در حوزه های شهرنشینی و توسعه 
شهری، اقتصاد دانش بنیان و در نهایت توسعه آموزش عالی هستند که 

در عین تفاوت در ماهیت، از ارتباط و تعامل بسیار زیادی برخوردارند.
 نواحی نوآوری همچنان پدیده های نوظهوری محســوب می شــوند و 
بیان ماهیت در کنار اجزاء و مدل های شــکل گیری و اســتقرار آنان، از 
مسایلی است که توجه خیل عظیمی از پژوهشگران و سیاست گذاران، 
به خصوص در ســال های اخیر را به خود معطوف ســاخته اســت. لذا 
هدف اصلی این پژوهش مواردی نظیر نگاه عمیق به زیرســاخت های 
ایجادکننــده نواحی نــوآوری، درک کامــل از رویکردهــای اصلی 
ایجادکننــده آنان، ماهیت های متأثر، چیســتی عناصر ســازنده و در 
نهایت مدل استقرار با تمرکز بر حوزه علوم انسانی است. یافته های این 
پژوهش در گام نخســت )بخش کیفی(، مفهوم، ماهیت، پارادایم های 
ایجادی و توســعه ای و شــاخص های مورد نیاز برای ایجاد بوم سازگان 
نوآوری منتج به ناحیه و در گام دوم )بخش کمی(، مدل استقرار ناحیه 
نوآوری بر اساس پارادایم های بالادستی با تمرکز بر حوزه علوم انسانی 

است.
همچنین خرده بوم سازگان های شکل دهنده نواحی و عناصر هر یک را 
با تمرکز بر ایجاد ناحیه نوآوری در رهیافت لنگرگاهی، به تصویر کشیده 
است.تکمیل رهیافت های ایجادی پیشین نواحی و توصیف مدل های 
استقرار و بلوغ این خرده بوم سازگان ها در کنار معرفی مفاهیم دانشگاه 
توزیع  شــده، دانشــگاه درگیر و بوم سازگان ســازی به عنوان الزامات 
اســتقرار نواحی نوآوری از دیگر دســتاوردهای این پژوهش محسوب 

می شود.«
 دســتاوردهای این پژوهش برای علم ورزان، سیاســت گذاران و افراد 
اجرایی فعال در حوزه های آموزش عالی، کســب وکار و فناوری، از آن 
جهت مهم اســت که نقش، جایگاه، زنجیره ارزش و زیرســاخت های 

تمامی عناصر را در کنار هم و در یک نظام یکپارچه به تصویر می کشد.
گفتنی است در یازدهمین دوره فراخوان انتخاب رساله های برتر مرکز 
الگوی اسامی ایرانی پیشرفت -که در اردیبهشــت ماه ۱۴۰۱ برگزار 
شــد- ۱۶ رســاله از میان حدوداً ۴۰۰ رســاله به منزله برتر و شایسته 
قدردانی انتخاب شدند. یکی از این رساله ها، رساله ای با عنوان »الگوی 
استقرار نواحی نوآوری دانشگاهی با تمرکز بر حوزه علوم انسانی« است 
که توسط دکتر امیر عسگری در رشــته علوم تربیتی گرایش مدیریت 
آموزش عالی در دانشکده روانشناســی و علوم تربیتی دانشگاه عامه 
طباطبائی در ســال ۱۴۰۰ دفاع شــده اســت. دکتر علی خورسندی 
طاسکوه و دکتر ســعید غیاثی ندوشن اســتادان راهنمای این رساله 

بوده اند.

با حکم رهبر معظم انقلاب اسلامی انجام شد
انتصاب سه تن از فقهای شورای نگهبان برای یک 

دوره جدید
 رهبر انقاب اســامی طی حکمی ســه تن از فقهای شورای نگهبان را 

برای یک دوره جدید منصوب کردند.
 با توجه به پایان یافتن دوره شش ساله عضویت سه تن از فقهای شورای 
نگهبان، رهبر معظم انقاب اســامی در اجرای اصــل نود و یکم قانون 
اساسی و در احکامی جداگانه، عضویت آیت الله حاج شیخ احمد جنتی، 
حجت الاســام والمســلمین حاج ســیّد محمدرضا مدرسی یزدی و 
حجت الاســام والمسلمین حاج شــیخ مهدی شــب زنده دار را برای 
یک دوره جدید تمدید و آنان را به عنوان عضو فقهای شــورای نگهبان 

منصوب کردند.

نائب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه:
 گسترش پیمان های پولی و بانکی بین ایران

وسیه، خنثی کننده تحریم هاست  و ر
 نائب رئیس کمیســیون برنامه بودجه و محاســبات مجلس شــورای 
اسامی گفت: گسترش روابط اقتصادی و پولی و بانکی، ایران و روسیه 
یکی از اقدامات مهم برای خنثی ســازی تحریم های اقتصادی و بانکی 

است.
حجت الاسام ســید محمدرضا میرتاج الدینی اظهار داشت: گسترش 
روابط اقتصادی و تجاری ایران با کشــورهای همسایه و به ویژه با کشور 

روسیه خنثی کننده تحریم ها در این بخش است.
نائب رئیس کمیســیون برنامه بودجه و محاســبات مجلس شــورای 
اسامی افزود: در دولت آیت الله رئیســی پیشرفت های خوبی در حوزه 
گسترش روابط با همسایگان صورت گرفته، شــاهد گسترش روابط با 

کشورهای بلوک شرق مانند چین و روسیه هستیم.
میرتاج الدینی اظهار داشــت: گســترش روابط تجــاری و ترانزیتی با 
روسیه و دیگر کشورهای منطقه که قراردادهای آن نیز به امضا رسیده 
می تواند فرصت های خوبی را در حوزه اقتصادی و بازرگانی برای کشور 
ایجاد کند.وی خاطرنشان کرد: قرارداد ترانزیتی ایران و روسیه روسیه 
می تواند تحول بزرگی را در افزایش ترانزیت کالا و درآمدهای ناشــی از 

آن ایجاد کند.
نماینده مردم تبریز، اسکو و آذرشهر در مجلس شورای اسامی با اشاره 
به سفر قریب الوقوع رئیس جمهور روسیه به کشورمان افزود: این سفر 
می تواند تحکیم کننده و تثبیت کننده روابط اقتصادی بین دو کشــور 

باشد.
نائب رئیس کمیسیون برنامه بودجه و محاسبات مجلس اظهار داشت: 
ایران می تواند با امضای پیمان هــای پولی دوجانبه بخش قابل توجهی 
از مشــکات موجود در حوزه مســائل پولی و بانکی که به دنبال اعمال 

تحریم ها علیه کشورمان ایجاد شده را رفع کند.
میرتاج الدینی خاطرنشــان کرد: گســترش روابط اقتصــادی و پولی 
و بانکی، ایــران و روســیه یکی از اقدامــات مهم برای خنثی ســازی 

تحریم های اقتصادی و بانکی است.

 یادداشت

تریبون

سفیر ایران در اســتکهلم خاطرنشــان کرد: سیستم 
حقوقی سوئد صاحیت رســیدگی به پرونده مرتبط با 

حمید نوری را ندارد.
 احمد معصومی فر، ســفیر جمهوری اســامی ایران 
در سوئد در پاســخ به روزنامه اکسپرسن درباره حکم 
صادره از سوی دادگاه استکهلم علیه حمید نوری که بر 
اساس آن به حبس ابد محکوم شــده است، تاکید کرد 
که این حکــم خصمانه بوده و در حمایت از تروریســم 

صادر شده است.
وی تصریح کرد: نظام حقوقی ســوئد اساســی ترین 
اصول حقوق بین الملل را زیر پا گذاشــته است و حکم 

صادره را بی اساس و سیاسی می داند.
ســفیر ایران افزود: نخســتین و مهم ترین 
نکته این اســت که سیســتم حقوقی سوئد 
صاحیت رســیدگی به پرونــده مذکور را 
ندارد، زیرا اعمال صاحیت بیــن المللی به 
وجود جرم بین المللی بســتگی دارد. هیچ 
یک از وکای پرونده یا وکای بین المللی در 

این مورد به جرم بین المللی اعتقاد ندارند.
معصومی فر با بیــان این که چگونه سیســتم حقوقی 
ســوئد اساســی ترین اصول حقوق بین الملل را نقض 
کرده، گفت: با توجــه به تحقیقات کامــاً یک جانبه 

دادســتان، عدم رســیدگی در محل مورد 
ادعای جنایت، عدم اجازه شــهود متخصص 
معرفی شده توسط آقای نوری برای شهادت 
در دادگاه و تناقضــات فراوان در شــهادت 
شــهود، عدم اعتبار قانونی این حکم را بیان 
می نماید. ضمن این که تمامی شاهدانی که  
صدای آنها در دادگاه شــنیده شد، از اعضای 
گروه مخالف ایرانی ]منافقین[ هســتند که در ایران به 
عنوان تروریست شــناخته می شوند. این سازمان قباً 
در ایالات متحده آمریکا، کانادا و اتحادیه اروپا به عنوان 

تروریست شناخته شده بودند.

این دیپلمات کشــورمان در ادامه تاکیــد کرد: مردم 
ایران معتقدنــد اقدامات قوه قضاییه ســوئد اقدامات 
خصمانه برای حمایت از تروریست ها و دشمنان مردم 
ایران است. همچنین، نمایندگان ایران پیش از این با 
دولت ســوئد تماس گرفته اند تا بر ضرورت عدم تاثیر 
پذیری نظام حقوقی ســوئد از رویکرد سیاسی تاکید 

کنند.
معصومی فر در پایان خاطر نشــان کرد: ایران مداخله 
در امور ملــی یا اقداماتی را که به حاکمیت، اســتقال 
و منافع ملی خود آســیب می رســاند را از سوی هیچ 

کشوری تحمل نخواهد کرد.

 رییس مجلس شورای اسامی با بیان اینکه موج هفتم 
کرونا آغاز شده از همه مردم خواست که نسبت به رعایت 
پروتکل های بهداشتی اقدام کنند. محمد باقر قالیباف در 

نشست علنی مجلس شورای اسامی در تذکری نسبت 
به شــروع موج جدید کرونا  گفت:موج هفتم کرونا آغاز 
شده و ستاد کرونا هم این موضوع را اعام کرده است، لذا  

از همه همکاران می خواهم که پروتکل های بهداشتی 
استفاده از ماسک را رعایت کنند.رییس مجلس شورای 
اسامی بیان داشت: افرادی که نوبت چهار واکسن آنها 

فرا رسیده  هر چه سریعتر نسبت به تزریق واکسن اقدام 
کنند و مجموعه بهداشــت مجلس هم ایــن موضوع را 

پیگیری کند  تا تسهیات  تزریق واکسن فراهم شود.

سفیر

مجلس

خریدار  ســفیر جمهوری اسامی ایران 
در سریانکا ضمن تشــریح شرایط موجود 
در این کشــور درباره وضعیت تجار ایرانی 
اظهار داشــت: بیشتر مشــکل آنها با توجه 
به مشــکات ارزی این کشــور انتقال پول 
حاصل از تجارت به ایران اســت که سفارت 
به روش های مختلــف در حال کمک به این 
عزیزان اســت و تاکنون در ایــن زمینه نیز 

مشکلی جدی گزارش نشده است.
هاشــم اشــجع زاده درباره دلایل نا آرامی 
های اخیر در ســریانکا گفت: سوال خوبی 
است اما پاسخ آن یک فرصت بسیار مفصل 
می طلبد اما اگر بخواهیم بــه طور خاصه 
بیان کنیم باید ریشــه های بحــران فعلی 
ســریانکا را در اقتصاد چنــد دهه ی اخیر 
این کشور جست وجو کنیم. کسری دائمی 
تراز تجاری، کسری همیشــگی بودجه در 
ســریانکا معمولاً با دریافــت وام جبران 
می شد. همین مســئله باعث شده است که 
در حال حاضر سریانکا بیش از ۱۱۰ درصد 
تولید ناخالص داخلی خود بدهی داشــته 
باشد و به دلیل سیاست ارائه سوبسیدهای 
فراوان، هزینه دولت این کشــور ۲ تا ۳ برابر 

درآمدهای آن بوده است.
وی تصریح کــرد: این روند با شــیوع کرونا 
به دلیل تاثیرگذاری مســتقیم این پاندمی 
بر دو منبع مهم درآمدی این کشــور یعنی 
گردشــگری با درآمد حدودی ســالانه ۴ 
میلیــارد دلار و حواله هــای ارزی کارگران 
ســریانکایی شــاغل در خارج از کشور با 
درآمد حدودی ســالانه ۷ میلیــارد دلار، 
بحران هــای اقتصادی این کشــور را علنی 
کــرد. در واقع پاندمــی کرونــا مانند یک 
کاتالیزور عمل کرد و بــا کاهش درآمدها و 
افزایش هزینه های دولت برای مقابله با این 
بیماری، موجب شــد که بحران اقتصادی 

نهفته سریانکا علنی شود.
سفیر کشــورمان در کلمبو افزود: البته در 
این بین نمی توان از برخی دیگر از تحولات 
بین المللــی مانند افزایــش قیمت جهانی 
ســوخت و مواد غذایی در کنار تصمیمات 
نادرســت دولت این کشور مانند ممنوعیت 
استفاده از کود شیمیایی، کاهش مالیات ها 
و عدم توجــه به اصــاح سوبســیدها نیز 
گذشــت.  تمامی این موارد و بسیاری دیگر 
که اینجا فرصــت پرداخت به آنها نیســت 

موجب تســریع در بروز بحــران اقتصادی 
سریانکا، اعام توقف پرداخت بدهی های 
خارجی و در نتیجه تبدیل بحران اقتصادی 
به ناآرامی اجتماعی و بی ثباتی سیاسی شد.

این دیپلمات کشورمان همچنین در پاسخ 
به این ســوال که در پی ایــن اعتراضات و نا 
آرامی ها در ســریانکا، آیــا محدودیت و 
مشــکلی برای اتباع ایرانی بــه وجود آمده 
است؟، اظهار داشت: از همان ابتدای شروع 
بحــران از ۱۷ تیر ماه در حــال رصد دقیق 
تحولات بودیم و با هماهنگی سفارت اولین 
وزارت خارجه ای که نسبت به تحولات ۱۸ 
تیر ماه ســریانکا اعام موضع کرد، وزارت 
خارجه جمهوری اســامی ایران بود. خدا 
را شــکر در حال حاضر فصل گردشــگری 
سریانکا نیســت و با توجه به اینکه بحران 
ســوخت و قطعی دائمی بــرق چند ماهی 
اســت که در ســریانکا وجود دارد، میزان 
گردشــگران به شــکل قابــل ماحظه ای 
کاهش یافته اســت. اما به هر حال سفارت 
شماره تماس اضطراری را برای حفظ تماس 
شــهروندان اعام کرده اســت. البته باید 
اشاره کنم که مشکل جدی امنیتی تاکنون 

غیر از برخی مکان هــا از قبیل دفتر رئیس 
جمهوری و نخســت وزیری گزارش نشده 
است. لذا تاکنون گزارشــی از بروز مشکل 
جدی برای شهروندان ایرانی دریافت نشده 

است.
اشــجع زاده درباره وضعیت تجار با توجه به 
شرایط اقتصادی موجود در این کشور گفت: 
تعدادی از تجار نیز در سریانکا حضور دارند 
که در تماس مســتقیم با بخــش اقتصادی 

سفارت هستند. بیشتر مشکل آنها با توجه 
به مشــکات ارزی این کشــور انتقال پول 
حاصل از تجارت به ایران اســت که سفارت 
به روش های مختلــف در حال کمک به این 
عزیزان اســت و تاکنون در ایــن زمینه نیز 
مشــکلی جدی گزارش نشده اســت. اما به 
هر حال رونــد عادی تجارت هــم به جهت 
مشکات اقتصادی این کشور و هم به دلیل 

بحران سیاسی فعلی با چالش مواجه است.

وریست ها صادر شده است سفیر ایران در سوئد: حکم حمید نوری در حمایت از تر

ونا تذکر داد قالیباف نسبت به شیوع موج هفتم کر

خریدار  ســخنگوی شــورای نگهبان از 
دولت و مجلس خواست تا در تهیه طرح ها و 
تصویب قوانین، نسبت به استفاده از واژگان 

فارسی، دقت داشته باشند.
 هادی طحان نظیف در نشســت خبری این 
هفته خود آخرین مصوبات دولت و مجلس 
اعم از  ۹ طرح و لایحه و ۲ اساســنامه و ۳۵ 
پاسخ به استعامات ارسالی از  دیوان عدالت 

اداری را  تشریح کرد.
وی ادامه داد: دولت محتــرم در تهیه لوایح 
و مجلس محترم هــم در مورد تهیه طرح ها 
و تصویــب قوانین، نســبت به اســتفاده از 
واژگان فارســی، دقت داشته باشند، در غیر 
این صورت ما طبق قانون موظفیم مصوباتی 
که در آنها از واژگان غیرفارســی اســتفاده 
شــده را اعاده کنیم.وی افزود: یکی از طرح 
ها، طرح اصــاح قانون تشــکیات و آیین 
دادرســی دیوان عدالت بود که در ۸ جلسه 
در شورای نگهبان بررسی شد و چهارشنبه 
هفته گذشته به پایان رسید و متن نهایی در 
حال نگارش اســت و طی روزهای آینده به 

مجلس ارسال خواهد شد.
ســخنگوی شــورای نگهبان در آستانه ۲۶ 
تیر، ســالروز تأسیس شــورای نگهبان یاد 
و خاطــره همه فقها، حقوقدانان و کســانی 
که در شــورای نگهبان خدمت کرده اند را 
گرامی داشــت و افزود: لایحه درآمد پایدار 
و هزینه شــهرداری ها و دهیاری ها چندین 
بار بین مجلس و شــورای نگهبان در رفت و 
آمد بود که چهارشنبه هفته گذشته مصوبه 
مجلس مجدداً بررســی و تأیید شــد و این 
لایحه خاف موازین شــرع و قانون اساسی 
شناخته نشد. هم چنین اساسنامه صندوق 
ملی مسکن هم  توسط شورای نگهبان واجد 

برخی اشکالات و ابهامات شناخته شد.
وی تصریح کرد:  در یک ســال گذشته، ۶۰ 
مصوبه ارســالی مجلس را بررســی کردیم 
که ۱۴ مصوبه در مرحله اول تایید شــدند 
و ۲۱ مصوبــه در مراحل بعــد و ۲۵ مصوبه 
هم در حال اصاح اســت. در این مدت ۱۱ 
اساسنامه هم به شورای نگهبان ارسال شده 
که ۹ اساســنامه تایید و ۲ اساسنامه مورد 
ایراد واقع شده است. همچنین در یک سال 

گذشــته، ۱۷۴ نامه از دیوان عدالت اداری 
دریافت کردیم که توســط فقهای محترم 
بررسی شده است.  شــورای نگهبان از ۲۶ 
تیر ســال ۱۴۰۰ تا امروز، ۱۳۷ جلسه برای 

بررسی مصوبات داشته است.
وی در پاســخ به ســوالی دربــاره اصاح 
قانــون انتخابات مجلس گفت: این ســوال 
را از مجلس بپرســید. درباره  اصاح قانون 
انتخابات مجلس، آخرین بار شورای نگهبان 
در ســال ۹۸اظهارنظــر و نســبت به متن 
اشــکالاتی مطرح کرد و بعــد از آن مجلس 
هنوز اصاحی نســبت به متن انجام نداده 
است. منتظریم اگر متنی جهت اظهارنظر به 

شورا فرستادند ان را بررسی کنیم.
طحــان نظیــف در پاســخ به ســوالی در 
خصوص موضع شــورای نگهبــان درباره 
نقش نماینــدگان در انتصابات بــا توجه به 
دیدگاه رهبر انقاب گفت: تاکنون نســبت 
به این موضوع چندین بار صحبت شــده و 
رهبر معظم انقاب هم تاکیداتی داشــتند. 
صاحیت و وظایف مجلس براســاس قانون 
مشخص اســت. این وجهه را هم باید مورد 
توجه قــرار دهیم کــه نظــارت و پیگیری 

قوانین دخالت در انتصابات نیست. مجلس 
این حق را دارد کــه قوانین وضع شــده را 
پیگیری کند که در این مورد هم پیش بینی 
در قانون صورت گرفته اســت. ما همینطور 
که بر عدم دخالت تاکیــد می کنیم باید بر 

بحث نظارت هم توجه داشته باشیم.
وی در پاسخ به سوالی درباره ماهیت ادغام 
یا تفکیــک وزراتخانه ها)همچون موضوع 
تشــکیل وزارت بازرگانی( گفــت: در مورد 
ادغام وزارت خانه ها ما ورود نمی کنیم؛ زیرا 
اساسا در صاحیت ما نیســت و  شورا صرفا 
مصوبات ارسالی را بر اســاس موازین شرع 
و قانون بررســی می کند.  ما وارد بحث های 
محتوایی و کارشناسی نمی شویم و نخبگان 
و کارشناســان باید این بحث هــا را دنبال 
کننــد و این موضــوع در صاحیت دولت و 

مجلس است.
وی افزود: وظایــف و صاحیت های مجلس 
براســاس قانون مشخص اســت که شامل 
قانون گذاری و نظارت اســت؛ البته وظیفه 
نظارت و پیگیری امور، به معنای دخالت در 
امور اجرا نیســت و در عین حال، پیگیری و 
نظارت بر قوانین وضع شده هم نباید دخالت 

تلقی شود.ســخنگوی شــورای نگهبان در 
پاسخ به سوالی درباره نقاط ضعف این نهاد 
گفت: ارزیابــی عملکرد شــورای نگهبان 
برعهده مردم، نخبگان و رسانه هاســت. ما 
در شــورای نگهبان اقدامــات زیادی انجام 
می دهیم.  مثا در بررس مصوبات جلسات 
متعــددی با نخبــگان، دســتگاه ها و افراد 
مختلف داریم و فکــر می کنم در این جهت 

باید اطاع رسانی بیشتری داشته باشیم.
وی دربــاره مصوبه ســاماندهی ثبت نام ها 
گفت: این مصوبه  برای وزارت کشــور لازم 
الاجرا بوده و هســت البته دولــت قبل به 
مصوبــه عمل نکــرد و مبنای عمــل ما در 
شورای نگهبان همین مصوبه بوده و هست.  
اگرچه دولت قبل این مصوبه را اجرا نکرد اما 
ما طبق آمار و ارقام معتقدیم که این مصوبه 
اثر خودش را گذاشــت و تعــداد ثبت نام ها 
کاهش یافت.وی در پاســخ به سوالی درباره 
گمانه زنی برخی رســانه ها از تغییر آیت الله 
جنتی دبیر شــورای نگهبان نیــز گفت: بر 
اساس قانون اساسی انتخاب فقهای شورای 
نگهبان جزو وظایف رهبری است و به نظرم 
رســانه ها در این زمینه گمانی زنی نکنند و 

چون در آستانه ۲۶ تیر هستیم، به زودی ان 
شالله اعام خواهد شد.

سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی 
در خصوص طرح افزایش تعداد نمایندگان 
مجلس نیز گفت: تاکنون یک بــار این کار 
انجام شــده و آن هم از طریــق لایحه بوده 
و رویه دیگری هــم در این رابطــه نداریم. 
موضوع هنوز تصویب نشــده که شــورای 
نگهبان اظهار نظر کند. تاکنون در شــورای 
نگهبان بحثی در این خصوص نداشــته ایم  
و بایــد تصویب شــود و بعد نســبت به آن 
اظهار نظر می شــود.طحان نظیف در پاسخ 
به ســوالی درباره اظهار نظر یکی از اعضای 
مجمــع تشــخیص مصلحت نظــام مبنی 
بر این که برخــی اعضای شــورای نگهبان 
به دلیل کهولت ســن در جلســات حضور 
پیدا نمی کنند گفت: بایــد عرض کنم همه 
اعضای شورای نگهبان عضو مجمع نیستند 
و تنها فقها عضو هســتند.  گاهی همزمانی 
جلسات مجمع تشخیص با جلسات شورای 
نگهبان  موجب شده تا اعضای شورا نتوانند 
در جلســات مجمع حضور داشته باشند اما 
باید اعام کنم که جلســات شورای نگهبان 
همواره با حضور همه اعضا تشکیل می شود 
و بندرت پیش می آید که حتــی یک نفر از 

اعضا در جلسات غیبت داشته باشد.
وی درباره اصاحیه قانون انتخابات ریاست 
جمهوری نیز گفــت: این موضــوع با ایراد 
هیئت عالی نظارت مواجه شــد. با این حال 
شــرایط ثبت نام های انتخابات سال ۱۴۰۰ 

نسبت به سال های گذشته بهتر شد.
سخنگوی شــورای نگهبان در پاسخ به این 
ســوال که چرا در ســامانه نظرات شورای 
نگهبان مشــروح مذاکرات منتشــر نشده 
اســت؟ گفت: انتشــار مشــروح مذاکرات 
فرآیندی را می طلبد؛ پیاده سازی و مطابقت 
زمان میبــرد و ما همزمان در حال انتشــار 
مشروح مذاکرات ســال های قبل هستیم. 
همچنین دوســتان مــا در حال انتشــار 
اســتدلال ها هســتند و برای مثال اگر در 
خصوص بحث شــفافیت قوا همین حالا به 
سامانه مراجعه کنید استدلال ها را خواهید 

دید.
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وشگاهی از فرارهای مالیاتی  پایانه های فر
جلوگیری می کند

نماینده مردم تهران با بیان اینکه پایانه های فروشگاهی از فرار مالیاتی 
جلوگیری می کند، گفت: هیچگاه بــه فکر درآمدهای مالیاتی نبودیم و 

اتفاقاً بخشی از ضعف های اقتصادی مان به همین حوزه برمی گردد.
علی یــزدی خواه در مــورد رونمایی از ســامانه مودیــان و پایانه های 
فروشــگاهی اظهــار کرد: هر چقدر که ما به ســمت شــفاف ســازی 
دستگاه های مالیاتی برویم و از سیســتم های هوشمند استفاده کنیم 
و بر مبنای اعتماد بــه اظهار نامه مالیاتی افراد عمل کنیم در راســتای 

توسعه کشور گام برداشتیم.
نماینده مردم تهران در مجلس افزود: بر اســاس آمــار موجود در چند 
ماه اخیر حدود ۲.۲ میلیــون نفر مودی و اشــخاص حقیقی و حقوقی 
جدید شناسایی شدند که قباً مالیات پرداخت نمی کردند، این موضوع 
نشاندهنده ضرورت وجود سیستم های هوشــمند همانند پایانه های 

فروشگاهی در سیستم مالیاتی کشور است.
نایب رئیس کمیســیون فرهنگی مجلس بیان کرد: هر مقدار سیستم 
هوشمند باشد و اظهارنظرهای شــخصی و ممیزهای مالیاتی در این 
حوزه کمتر باشد ما به صحت عمل بیشــتری می رسیم. در همه جای 
دنیا روال این است که کشــور با مالیات اداره شود، ما چون کشور نفتی 
بودیم نفت را می فروختیم و کشــور را اداره می کردیم پس هیچگاه به 
فکر درآمدهای مالیاتی نبودیم و اتفاقاً بخشــی از ضعف های اقتصادی 
مان به همین حوزه بــر می گردد. نفت باید پشــتوانه اقدامات عمرانی 
کشور در بستر توسعه کشــور قرار گیرد و نه اینکه صرف بودجه جاری 

شود.
وی تاکید کرد: ما برای اداره کشــور نیاز به درآمدهــای مالیاتی داریم. 
البته درآمدی که شــفاف باشــد. امیدواریم با راه اندازی این سامانه و 
بکارگیری این پایانه ها بتوانیم از فرارهای مالیاتی جلوگیری کنیم و به 
شفاف ســازی اقتصادی، جلوگیری از رانت کمک کنیم تا در نهایت در 

راستای عدالت اجتماعی و اقتصادی در جامعه گام برداریم.

نهضت ملی مسکن از نگاه آمار
بر اساس اعام وزارت راه و شهرســازی تاکنون یک میلیون و ۳۸۳ هزار 
واحد نهضت ملی مســکن به مرحله اجرا رســیده و ۹۵۴ هزار واحد در 

مراحل مختلف پیشرفت فیزیکی قرار دارد.
وزارت راه و شهرســازی آخرین وضعیت طرح نهضت ملی مســکن را 
اعام کرد که بر این  اســاس عملیات ســاخت یک میلیون و ۳۸۳ هزار 
و ۵۱۳ واحد آغاز شده اســت. از این تعداد ۹۵۴ هزار و ۲۳۸ هزار واحد 
در مراحل مختلف پیشرفت فیزیکی و ساخت و ســاز قرار دارند. تعداد 
۴۲۹ هزار واحد و ۲۷۵ واحد نیز کلنگ زنــی و عملیات اجرایی آن آغاز 

شده است.
بر اســاس این گزارش تاکنون برای اجرای یک میلیــون و ۵۳۵ هزار و 

۲۷۶ واحد نیز تامین زمین صورت گرفته است.
در بخش ایجاد زیرســاخت ها و مقدمات اجرای ایــن طرح برآورد 
میزان نیاز ۴ ساله مسکن کشــور به تفکیک استان و شهر و اباغ آن 
به ادارات کل راه و شهرسازی اســتان ها و استانداران سراسر کشور 
جهت تامین اراضی و ســایر اقدامات مورد نیاز، تدوین برنامه تولید 
مسکن در حوزه های تامین زمین، تامین منابع مالی، تامین خدمات 
مورد نیاز و ...، با رویکرد برخورداری و تخصیص هوشمند مشوق ها 
و یارانه ها به دهک های مختلف درآمدی، ایجاد ســامانه ثبت نام از 
متقاضیان مســکن و پایش پروژه های طرح نهضت ملی مســکن و 
ثبت نام حدود ۵.۵ میلیون متقاضی در تمامی اســتان های کشور 

انجام شد.
آنطور که وزارت راه و شهرســازی اعام کرده ابعــاد مالی طرح و ایجاد 
اشتغال نشان می دهد که در راســتای اجرای طرح نهضت ملی مسکن، 
جهت ساخت ســالانه یک میلیون واحد مسکونی )جمعا چهار میلیون 
در چهار سال آتی(، می بایست به مســاحت تقریبی ۵۲۰ میلیون متر 
مربع عملیات ســاختمانی اجرا شــود. برای اجرای این میزان عملیات 
ساختمانی، حدود ۳۱۲۰ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری مستقیم 
صورت می پذیرد که حــدود نیمی از این منابع از محــل منابع بانکی و 
مابقی از محل آورده نقــدی متقاضیان در طول دوره ســاخت، تامین 
می شود. لازم به ذکر است با انجام این ســرمایه گذاری با لحاظ ضریب 
انتشــار ۱.۹، به میزان ۵۸۹۶ هزار میلیارد تومــان ارزش افزوده ایجاد 

می شود.
همچنین این میزان از ســاخت و ســاز در مجموع به میــزان بالغ بر ۷ 
میلیون نفر اشــتغال مستقیم و ۵.۲ میلیون نفر اشــتغال غیر مستقیم 
)جمعا ۱۲.۲ میلیون نفر اشتغال مستقیم و غیر مستقیم( در طول دوره 

اجرای طرح ایجاد می شود. 
یادآوری اینکــه این حجم مربوط به طول دوره ســاخت خواهد بود و با 
توجه به انجام این طرح در دو دوره ســاخت، اشــتغال زایی مستقیم و 

مستمر بر این اساس اتفاق خواهد افتاد.
عاوه بر این برای تامین خدمــات زیربنائی و روبنائــی در زمین های 
تخصیص یافته به طرح، نیز می بایست ســرمایه گذاری زیادی از محل 
منابع دستگاه های خدمات رســان و بودجه عمومی و سایر روش های 
پیش بینی شــده صورت پذیرد که این ســرمایه گــذاری نیز منجر به 

افزایش قابل توجه تولید ناخالص داخلی، اشتغال و مالیات شود.
در بخش تامین مصالح ساختمانی، برآورد مکانی و زمانی میزان مصالح 
مورد نیاز برای احداث ۴ میلیون واحد مســکونی و انجام اقدامات لازم 

توسط وزارت صمت برای تامین این مصالح انجام شد.

بازار

 معاون اداره اعتبارات بانــک مرکزی گفت: در دو هفته 
گذشــته بیش ازچهار هزار متقاضی، تسهیات ودیعه 

مسکن را دریافت کردند.
»مهدی صحابی« گفت: در دو هفته گذشــته ۱۷ هزار 
پرونده برای دریافت وام ودیعه مســکن تشکیل شده 
و بیش از چهار هزار نفر هم این تســهیات را دریافت 

کرده اند.
وی در خصــوص تســهیات ودیعه مســکن گفت: 
براساس مصوبه شــورای پول و اعتبار، سقف وام ودیعه 
مســکن برای متقاضیان شــهر تهــران ۱۰۰ میلیون 
تومان، برای کانشهرها ۷۰ میلیون تومان و برای سایر 

شهرها ۴۰ میلیون تومان مقرر شده است.

معاون اداره اعتبارات بانــک مرکزی افزود: 
بانک مرکزی پــس از مصوبه شــورای پول 
و اعتبار سهمیه بانکی و اســتانی را به همراه 
دســتورالعمل نحوه پرداخت به سیســتم 
بانکی ابــاغ کرد. بر این اســاس متقاضیان 
دریافت تســهیات بــا مراجعه به ســامانه 
وزارت راه و شهرســازی و ارائه اجــاره نامه 

کدرهگیری دار رســمی مربوط به سال ۱۴۰۱ ثبت نام 
اولیه را انجام می دهند.

وی افزود: پالایش اولیه در وزارت راه و شهرسازی برای 
بررسی مالکیت مسکن متقاضی انجام شده و واجدین 
شــرایط پس از دریافت پیامک تایید نسبت به انتخاب 

بانک و شعبه اقدام می کنند. در شبکه بانکی 
نیز با استفاده از ســامانه سمات استعام وام 
مســکن، جعاله و ودیعه فعال برای متقاضی 
انجام شــده و اگر متقاضی فاقد تســهیات 
مربوطه باشد فرآیند تشــکیل پرونده انجام 
شــده و تســهیات به متقاضــی پرداخت 

می شود.  
صحابی در خصوص سود این تســهیات تصریح کرد: 
سود تسهیات ودیعه مسکن برمبنای مصوبه شورای 
پول و اعتبار محاســبه می شــود و مدت بازپرداخت 
آن نیز ۵ ســاله است. همچنین ســقف کل تسهیات 
پرداختی توسط شــبکه بانکی برای ودیعه مسکن ۴۰ 

هزار میلیارد تومان مقرر شده است.
وی ادامه داد: شــورای پــول و اعتبار پیــش از  آنکه 
بسته ارائه شــود موضوع را به بانک مرکزی اباغ کرد 
و این مصوبه را هم مــا به بانک ها  اباغ کــرده بودیم و  
متقاضیان  از ۳۱ خــرداد به بعد با ثبت نام در ســامانه 
حمایتی مــی توانند این تســهیات را بــا مراجعه به 

بانک ها دریافت کنند.
معاون اداره اعتبــارات بانک مرکزی افــزود: از دیگر 
شرایط دریافت تســهیات ودیعه مسکن متاهل بودن 
متقاضی تعیین شــده اســت. همچنین برای بانوان 
مجرد شرط سنی ۳۵ ســال به بالا و برای آقایان مجرد 

نیز شرط سنی ۴۵  سال به بالا تعیین شده است.

مسکن

خریدار   مالیــات از خانــه و خودروهای 
لوکس پایه های جدیــدی در نظام مالیاتی 
ایران هســتند که در این زمینه، انتقاداتی 
از پایین بودن نرخ های تعیین شــده تا کند 
بــودن روند اخذ مالیــات به ایــن دو پایه و 

سازمان امور مالیاتی مطرح شده است.
 در ســال های اخیــر اخذ مالیــات از خانه 
و خودروهای لوکــس وارد نظــام مالیاتی 
کشــور شــده اســت که براســاس قانون 
بودجه، خانه های بــالای ۱۰ میلیارد تومان 
و خودروهای بــالای یک میلیــارد تومان 

مشمول مالیات شدند. 
از زمان تصویب ایــن ارقام برای اخذ مالیات 
از این خانه و خودورها تاکنون، همواره یکی 
از موضوعــات انتقادی مهمی که از ســوی 
کارشــناس مطرح می شــود، پایین بودن 
نرخ های تعیین شــده برای ایــن خانه ها و 
خودروهاست که به اعتقاد کارشناسان، این 
نرخ ها همه لوکس نشین ها را در تور مالیات 

قرار نمی دهد. 
اما به این نکته کارشناســی توجه نشده بود 
تا اینکه ارقام ثبت شــده از مالیات های اخذ 
از این دو پایه مالیاتی نشــان داد که مالیات 
قابل توجهی تاکنــون از خانه و خودروهای 

لوکس دریافت نشده است. 
اینگونه که از ۱۲ هزار و ۵۰۰ واحد مسکونی 
لوکس شناســایی شده در ســال گذشته، 
معادل ۲۰۰ میلیون تومــان مالیات گرفته 
شد و در دو ماهه ســال جاری نیز، فقط ۲۷ 
میلیــون و ۴۰۰ هزار تومــان از این خانه ها 

مالیات دریافت شده است.
البته، اوضاع مالیــات گرفتن از خودروهای 
گران قیمت به نسبت خانه های لوکس بهتر 
اســت، اینگونه که آمارها نشــان می دهد، 
حدود ۵۰ تــا ۶۰ میلیارد تومــان مالیات از 
محل خودروهای لوکس شناسایی شده در 

سال گذشته وصول شده است.
در دو ماهه ســال جــاری نیــز، معادل ۵ 

میلیارد و ۵۵ میلیــون و ۹۰۰ هزار تومان از 
محل مالیات بر انواع خودروهای ســواری 
و وانت دوکابیــن دارای شــماره انتظامی 
شــخصی گران قیمت مالیات اخذ شــده 

است.
از ســوی دیگر، گزارش تفریــغ بودجه در 
دو ماهه سال جاری نیز نشــان می دهد که 
کمترین تحقــق به ردیف هــای درآمدی 
مالیــات بر واحدهــای مســکونی لوکس، 
خودروهای لوکس با صفر درصد اختصاص 

یافته است. 
در شــرایطی که رونــد کند اخــذ مالیات 
از لوکس نشــین ها به خصــوص صاحبان 
خانه های گــران قیمت، صدای بســیاری 
از مسئولان و مجلســی ها را بلند کرده بود، 
وزیر اقتصاد نیز از نبود ضمانت اجرایی برای 
اخذ مالیات از خانه هــای لوکس گله کرد و 
خواســتار کمک مجلس بــه منظور تعیین 

ضمانت اجرایی برای اخذ این مالیات شد.
طبق گفته خاندوزی، تــا زمانی که صاحب 
خانه لوکســی که شناسایی شــده است، 
قصــد خرید و فــروش نداشــته و ناگزیر از 
گرفتن برگه مفاصا حســاب مالیاتی نباشد، 
نمی تــوان از وی مالیات گرفــت؛ یعنی اگر 
فردی قصد فــروش خانه خود را نداشــته 

باشد، ابزاری برای وصول آن وجود دارد.
این اظهارات خاندوزی در حالی است که بر 
اساس اعام مدیرکل دفتر طراحی و تحلیل 
فرآیندهای مالیاتی، در راستای اخذ مالیات 
از خانه هــای لوکس و مطالبــه حق دولت، 
کسانی که نســبت به پرداخت این مالیات 
اقدام نکنند، طبق مقررات ماده ۲۱۸ قانون 
مالیات های مستقیم اموالشان برای وصول 
مالیات بــا رعایت مقــررات قانونی مربوطه 

توقیف خواهد شد.
اکنون، جهانگیر رحیمــی - مدیر کل دفتر 

طراحی و تحلیل فرآیندهــای مالیاتی در 
گفت وگو با ایســنا درباره انتقادات مطرح 
شــده درباره مالیات از خانه و خودروهای 
لوکــس گفــت: ایــن قبیــل انتقــادات 
غیرمنطقی است زیرا سازمان امور مالیاتی 
باید بــه مشــمولان این مالیــات فرصت 
اعتراض نسبت به مالیات تعیین شده بدهد 
و نباید مشــمولان هر مالیاتی که سازمان 
تعیین می کند را در مدت کوتاهی پرداخت 

کنند.
وی افزود: اگر به این ســمت برویم، باز هم 
ســازمان امور مالیاتــی مورد انتقــاد قرار 
می گیرد که چرا بدون دادن مهلت و امکان 
اعتــراض، مشــمولان را تحت فشــار قرار 

می دهد؟ 
رحیمی ادامــه داد: اولین ســال اجرا و اخذ 
مالیات خانه و خودروهای لوکس است و در 
مقایسه با سایر  پایه های مالیاتی که سالیان 

ســال اســت در حال اجرا هســتند، نباید 
برخورد با مشــمولان آن با باقی مالیات ها 
یکسان باشــد بلکه باید در جامعه نسبت به 
این مالیات فرهنگ سازی شــکل بگیرد تا 

نهادینه شود.
این مقام مسئول در سازمان مالیاتی تاکید 
کرد که در زمان نقل و انتقال این واحدهای 
مسکونی حتما مالیات وصول می شود و در 
کل، مالیاتی اســت که دیــر و زود دارد اما 
سوخت و ســوز ندارد و باید برای وصول این 

مالیات صبر کرد. 
وی در پایان بیان کرد: کســانی که مالیات 
خانه و خودروهای لوکــس را نپرداخته اند، 
در ســامانه بدهکاران مالیاتی ثبت شده اند 

و برای آنها برگه مالیاتی صادر شده است. 
طبق ایــن گزارش، نــرخ مالیات ســالانه 

خانه های لوکس نیز به شرح ذیل است:
۱- نسبت به مازاد ۱۰ میلیارد تا ۱۵ میلیارد 

تومان؛ یک در هزار
۲- نسبت به مازاد ۱۵ میلیارد تا ۲۵ میلیارد 

تومان؛ دو در هزار
۳- نسبت به مازاد ۲۵ میلیارد تا ۴۰ میلیارد 

تومان؛ سه در هزار
۴- نسبت به مازاد ۴۰ میلیارد تا ۶۰ میلیارد 

تومان؛ چهار در هزار
۵-نســبت به مازاد ۶۰ میلیارد تومان به بالا 

پنج در هزار
همچنیــن، نــرخ مالیات ســالانه مجموع 
ارزش روز انواع خودروهای ســواری و وانت 

دو کابین به شرح زیر است: 
1-  تا مبلــغ ۱.۵ میلیارد تومان نســبت به 

مازاد یک میلیارد تومان معادل یک درصد 
۲- تا مبلغ سه میلیارد تومان نسبت به مازاد 

۱.۵ میلیارد تومان معادل دو درصد 
۳- تا مبلغ ۴.۵ میلیارد نســبت به مازاد سه 

میلیارد تومان معادل سه درصد 
۴- نسبت به مازاد ۴.۵ میلیارد معادل چهار 

درصد

پرداخت ۴ هزار وام ودیعه مسکن در دو هفته گذشته

تمامی تعرفه ها روی قراردادها و مبایعه نامه ها چاپ می شود

مصوبه دولت چگونه به سوداگری مشاوران املاک پایان می دهد؟
خریدار  برای نخســتین بار بــا مصوبه 
هیات وزیران، بنگاه های اماکی در سراسر 
کشــور با یک قانون واحد و مشــخص که 
مانع درآمدزایــی کاذب از هر نوع معامله ای 
می شــود، فعالیت خواهند کرد و دستمزد 
آنها با توجه به »قیمــت منطقه ای اماک« 

تعیین خواهد شد.
وزارت راه و شهرســازی با هدف ساماندهی 
بازار مسکن و اجاره و حمایت از مستاجران 
بســته ای پیشــنهادی خود را  بــا عنوان 
»ســاماندهی بازار مســکن و اجاره بها« به 

هیات دولت ارسال کرده است.
این بســته دارای پنج محور است که یکی از 
محورها بحث ســاماندهی حق کمیسیون 
مشــاوران امــاک اســت. براســاس این 
پیشنهاد مبنای حق کمیسیون در خصوص 
خریدوفــروش، ارزش معاماتــی اماک 
موضوع ماده ۶۴ قانون مالیات های مستقیم 
است که توسط کمیسیون تقویم اماک هر 

ساله تعیین می شود، خواهد بود.
»تغییــر در شــیوه نرخ گــذاری خدمات 
مشــاوران اماک« خبر مهمی بود که چند 
روز پیش از ســوی دولت اعــام و به اذعان 
بســیاری از کارشناســان یکــی از عوامل 
مخرب در بازار مســکن شناسایی و از تداوم 
یک شیوه غلط جلوگیری شد؛ البته تا اباغ 
نهایی و انجــام فرآیندهــای قانونی، فعاً 
کمیسیون مشاوران اماک با روش های پرُ 

ایراد فعلی محاسبه می شود.
دفاتر مشــاوران اماک در سراســر کشور 
طبق قانون از هــر معامله تا ۲۵ صدم درصد 
حق دریافت کمیســیون داشــتند که در 
بســیاری از مواقع تا یک درصــد از طرفین 
معامله برای انواع قراردادها اخذ می شد و به 
دلیل خلأ نظارتی، جلــوی تخلف بزرگ نیز 

گرفته نشده بود.

مردم هرساله در فصل جابه جایی از دریافت 
یک درصــدی حق کمیســیون از ســوی 
مشاوران اماکی گایه داشتند اما خلأهای 
قانونی مانــع تغییر روند مذکور شــده بود. 
مشکل وقتی بیشــتر می شــد که با هدف 
کسب سودهای بیشتر، مشــاوران اماکی 
مســتقیم در قیمت گذاری های غیرواقعی 

دخالت آشکار می کردند.
اکنــون و بعد از ۴۰ ســال با تدبیــر دولت 
سیزدهم، دســتمزد مشــاوران اماک بر 
اســاس قیمت »منطقه ای ملــک« تعیین 

می شود.

حق کمیسیون مشاوران املاک 
چگونه تعیین می شود؟

بر اساس مصوبه هیات دولت که بسیاری از 
کارشناســان آن را یک گام عملی و مهم در 
توقف دلال بازی و واسطه گری های سودآور 
در معامات ملک می دانند، ســازمان امور 
مالیاتی قیمت منطقــه ای اماک را تعیین 
و بر اساس آن دســتمزد مشاوران اماک از 
هر معامله خرید و  فروش و اجاره مشــخص 
می شــود.در نحوه تعیین جدید دســتمزد 
مشــاوران امــاک، قیمت منطقــه ای که 
معمــولاً در رقم هــای بســیار پایین تر از 
قیمت های موجــود در آگهی ها و فایل های 
بنگاه های اماکی اســت، مبنای محاسبه 

درآمد خواهد بود. 
در این فرمول مشــاوران امــاک به جای 
دریافت حق کمیســیون از رقم های کان و 
پر از حباب ملک، از قیمت منطقه ای اماک 
درصدی را دریافت خواهند کــرد که مانع 
تاش آنهــا در قیمت گــذاری جعلی برای 

معامات آتی خواهد بود.
براساس این طرح، مقرر شده پایه محاسبه 
حق کمیسیون مشاوران اماک قیمت های 

روز معاملــه شــده در نظر گرفته نشــود، 
بلکه مبنــای حق کمیســیون در خصوص 
خریدوفــروش، ارزش معاماتــی اماک 
موضوع ماده ۶۴ قانون مالیات های مستقیم 
است که توسط کمیسیون تقویم اماک هر 

ساله تعیین می شود، خواهد بود.
این موضــوع در خصوص امــاک اجاره ای 
نیز مبنا قرار می گیرد و حق کمیســیون بر 
اساس ارزش اجاری اماک موضوع ماده ۵۴ 
قانون مالیات های مستقیم تعیین می شود 
که هرســاله توسط کمیســیون فوق الذکر 

تعیین شده و ماک عمل قرار می گیرد.
در تقویم اماک ارزش اجــاری و معاماتی 
بر اساس ناحیه بندی هایی صورت می گیرد 
که در ســازمان امور مالیاتی تعیین شــده 
که در شــهر تهران مناطق ۲۲گانه متفاوت 
خواهند بود و ارزش معاماتی و اجاره بهای 
خانه های یــک منطقه با یکدیگــر تفاوت 

نخواهند داشت.

 تمامی تعرفه ها روی قراردادها 
و مبایعه نامه ها چاپ می شود

پروانــه اصانی مدیــرکل دفتــر اقتصاد 
مسکن وزارت راه و شهرســازی با اشاره به 
اینکه با افزایش یــا کاهش قیمت ملک حق 
کمیسیون مشــاوران دچار نوسان نخواهد 
شد،  گفت: یک عدد ثابت طی یک بازه زمانی 
یک ســاله مبنای معامله قرار می گیرد و از 
آنجایی که کمیسیونی متشکل از کلیه افراد 
صاحب نظر و مســئول در این حوزه است، 
قیمت ها متعادل و متناسب تعین می شود، 
لذا این امر بســیار اتفاق مهم و بزرگی است 
که در حوزه خریدوفروش و اجاره مســکن 
رخ داده است.وی با بیان اینکه در این مصوبه 
مقرر شــده نرخ های کمیســیون مشاوران 
اماک هرســاله برای هر شهرستان توسط 

کمیســیون نظارت هر شهرســتان تعیین 
شــود، افزود: پایه همان پایه تعیین شــده 
در کمیســیون تقویم اماک اســت و نرخ 
بر اســاس تصمیم کمیســیون نظارت هر 

شهرستان تعیین می شود.
مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و 
شهرسازی با بیان اینکه در این بخش تمامی 
تعرفه هــا روی قراردادهــا و مبایعه نامه ها 
چاپ می شــود، تاکید کرد: سامانه های کد 
رهگیری بایستی به سامانه ســازمان امور 
مالیاتی متصل شــوند و اطاعــات قیمت 
اماک از ســامانه امور مالیاتــی دریافت و 
توسط کمیسیون نظارت هر شهرستان نیز 

نرخ ها تعیین می شود.
اصانی افــزود: در این صــورت به محض 
مشــخص کردن یک خانــه در نقطه مورد 
نظر توسط مشاور اماک، بر اساس نرخ های 
درج شــده در ســامانه، حق کمیســیون 
و تعرفه تعیین می شــود و مردم نیز باید بر 
اســاس مبلغ چاپ شــده روی قراردادها، 
حق کمیسیون خود را پرداخت کنند. حق 

کمیســیون نیز باید در دفتر مشاور اماک 
از طریــق دســتگاه های کارتخوانی که به 
سازمان امور مالیاتی متصل است، پرداخت 
شــود.وی با بیان اینکه باید این ســاختار 
را طی مدت زمان ســه ماهه فراهم سازیم، 
خاطرنشان کرد:  زیرساختارها فراهم شده 
اســت و با اراده ای که در این حــوزه وجود 
دارد، برآنیم زودتر از زمان تعیین شــده این 

امر را عملیاتی کنیم.
 مصوبه هیات وزیران که تا یک ماه آینده در 
فرآیند اباغ و اجرا دارد و باید اجرایی شود؛ 
البته براســاس این بســته همه بنگاه های 
اماکی باید دستگاه کارتخوان را به سامانه 
متصل کــرده تا حق کمیســیون توســط 
سامانه تعیین شــود و حق دریافت آن را با 

چک از طرفیت معامله نخواهند داشت.
از آنجایی که زیرســاخت اجرای این مصوبه 
نیز سال ها است که فراهم بوده و تنها دلیل 
اجرای این مهم خلأی قانونــی بود، اکنون 
توقــع آحاد جامعــه اجرای بــدون بهانه و 

نظارت کان در اجرای مصوبه دولت است.

آگهی موضوع ماده ۳ قانون ماده ۱۳ آيين نامه قانون تعيين تکليف
 ووضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

هيــات حــل اختــلاف مســتقر در اداره ثبــت اســناد و امــلاک منطقــه يــک قــم تصرفــات 
مالکانــه مفــروزی متقاضيــان پرونــده هــای تشــکيلی طبــق قانــون، تعييــن تکليــف را بــر 
اســاس گــزارش کارشناســان و بــه اســتناد مــدارک موجــود در پرونــده بــه شــرح آرای 

ذيــل تاييــد نمــوده انــد.
کلاســه  پرونــده   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۰۱۴۳ شــماره  رای   -۱
ــدانگ  ــد در شش ــد صم ــی فرزن ــليمانی صرم ــرم س ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۵۸۱ اک
ــی  ــماره ۱۱۵۲۱ اصل ــلاک ش ــع پ ــاحت ۱۰۰/۴۰ مترمرب ــه مس ــاختمان ب ــاب س ــک ب ي
واقــع در قــم بخــش يــک حــوزه ثبــت ملــک اداره يــک قــم مبايعــه نامــه عــادی مــع 
الواســطه از صديقــه هاشــمی خريــداری بــه موجــب اســناد رســمی شــماره ۱۸۷۳۹ و 

(۱۴۰۳۸ الــف  (م   . قــم   ۲۹ دفترخانــه   ۱۳۸۶/۱۲/۰۱ مــورخ   ۱۸۷۴۰
کلاســه  پرونــده   ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۱۲۱۶ شــماره  رای   -۲
در  محمــود  فرزنــد  مقــدم  اشــعريان  ابوالفضــل   ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۰۳۷
ــع پــلاک شــماره ۱۰۵۳۰ و  ــه مســاحت ۱۵۰ مترمرب ــاب ســاختمان ب ششــدانگ يــک ب
۱۱۱۹۵ اصلــی واقــع در قــم بخــش يــک حــوزه ثبــت ملــک اداره يــک قم ســند رســمی 
(۱۴۰۳۹ الــف  (م   . قــم   ۲۶ دفترخانــه   ۱۴۰۰/۰۸/۱۶ مــورخ   ۴۹۶۳۲ شــماره 
کــه مــورد تاييــد قــرار گرفتــه و از آنجايــی کــه مقــرر گرديــده پــس از نشــر آگهــی و 
انقضــای مــورد مقــرر ســند مالکيــت رســمی صــادر گــردد بــا توجــه بــه عــدم دسترســی 
بــه مالکيــن مشــاعی مراتــب در دو نوبــت بــه فاصلــه ۱۵ روز آگهــی تــا چنانچــه اشــخاص 
ذينفــع اعتراضــی داشــته باشــند ظــرف مــدت ۲ مــاه از تاريــخ انتشــار آگهــی نوبــت اول 
اعتــراض خــود را بــه اداره ثبــت اســناد منطقــه يــک قــم تســليم و رســيد آن را اخــذ 
و ظــرف مــدت يــک مــاه پــس از تســليم اعتــراض بــه اداره ثبــت بــه دادگاه مراجعــه و 
دادخواســت خــود را بــه مرجــع قضايــی تقديــم و گواهــی آن را بــه ايــن اداره تحويــل 
نماينــد لازم بــه توضيــح اســت کــه صــدور ســند بــر اســاس قانــون مذکــور مانــع از 

مراجعــه متضــرر بــه دادگاه نخواهــد بــود. 
تاريخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۱/۰۴/۲۶
تاريخ انتشار نوبت دوم :۱۴۰۱/۰۵/۱۰ 

مهرداد ميرشکرائی – رئيس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه يک قم
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بررسی وضعیت اشتغال در ۱6 سال گذشته
 کاهش ۴۶ درصدی رشد اشتغال خالص 

در دولت های یازدهم و دوازدهم
 بررسی آمار اشــتغال در کشور از ســال ۱۳۸۴ تاکنون، نشان می دهد 
دولت های نهم و دهم ۲.۷ میلیون اشــتغال خالص ایجاد کردند اما در 
دولت های یازدهم و دوازدهم فقط ۱.۵ میلیون اشــتغال خالص ایجاد 

شد.
در بهار ۱۳۸۴ که فصل پایانی عملکرد دولت هشتم بود، تعداد جمعیت 
شاغان کشور ۱۹٬۴۰۴٬۵۷۹ نفر بود که این تعداد در بهار ۱۳۹۲ و در 

پایان دولت دهم به  ۲۲٬۱۷۱٬۷۲۴ میلیون نفر رسید.
بر این اساس، در هشــت ســال دولت های نهم و دهم بر میزان خالص 
شاغان در کشور   ۲٬۷۶۷٬۱۴۵  نفر اضافه شد. خالص شغل ایجاد شده 
از کم  کردن تعداد بیکارشدگان جدید از تعداد شاغلین جدید به دست 

می آید.
این در حالی اســت که دولت های یازدهم و دوازدهم در هشــت سال 
فعالیت خــود عملکرد ضعیف تری نســبت به دولت هــای نهم و دهم 
داشــتند چراکه در بهار ۱۴۰۰ تعداد جمعیت شــاغل در کشــور به   
۲۳٬۶۷۵٬۸۹۴  نفر رســید که بیانگر افزایــش   ۱٬۵۰۴٬۱۷۰  نفری 

شاغان در کشور در هشت سال دولت حسن روحانی بود.
بدین ترتیب میزان رشــد اشــتغال خالص در دولت هــای یازدهم و 
دوازدهم نســبت به دولت های نهم و دهم، ۴۶ درصد کاهش یافت و از 
۲٬۷۶۷٬۱۴۵  نفر به ۱٬۵۰۴٬۱۷۰   رسید که به عبارتی می توان گفت 
دولت روحانی نسبت به دولت احمدی نژاد  ۱٬۲۶۲٬۹۷۵ خالص شغل 

کمتری ایجاد کرد.

معاون وزیر صمت:
وژه های توسعه تایرسازان با کندی یا توقف  پر

همراه شده است
 معاون امور معادن و صنایــع معدنی وزارت صنعــت، معدن و تجارت 
گفت: کنترل های قیمتی در ســال های گذشــته در صنعت تایر سبب 
شــده تا امروز با توقف یا کندی پیشــرفته پروژه های توســعه در این 

صنعت مواجه باشیم.
سید رضا محتشمی پور در جلسه هم اندیشی وزیر صمت با برگزیدگان 
روز صنعت و معدن در محل نمایشــگاه بین المللی تهــران افزود: این 

مساله به معنای خروج سرمایه ها از صنعت تایرسازی است.
وی همچنین حذف مداخات در قیمت گــذاری تایرهای لوکس را به 
عنوان دیگر مطالبه فعالان این صنعت عنوان کرد و گفت: در این زمینه 

ظرفیت تولید وجود داشته و حساسیت های قیمتی کمتر است.
محتشــمی پور در ادامه ضعف زیرســاخت ها به ویژه تامین برق برای 
واحدهای بزرگ را یادآور شــد و گفت: واحدهای صنایع معدنی به طور 
معمول در فاصله زیاد از شــبکه های برق و همچنین زیرســاخت ها، 

جاده ها و غیره قرار دارند.
 

وی ادامه داد: از آنجایی که در سال های گذشــته سهم معدن از حقوق 
معدنی به خوبی رعایت نشده و نمی شود، در عمل حجم عملیات برای 

توسعه زیرساخت ها کفایت نیازها را نمی کند.
 وی همچنین مشکات بورس کالا را دیگر گایه فعالان صنعتی عنوان 
کرد که در کارگروه های مربوطه عنوان می شود و اظهار داشت: کنترل 
عرضه و تقاضا در بورس کالا منجر به کاهش قیمت ها شده است که این 
موضوع در شــرایط تورمی کنونی جامعه فشار زیادی به شرکت ها وارد 
می کند.معاون وزیر صمت، همچنین فرسودگی و کمبود ماشین آلات 
در موضوع حمل و نقل در جاده و ریل را یادآور شــد و گفت: یکی دیگر 
از خواســته های فعالان صنعتی عدم اعمال محدودیت در حوزه های 

صادراتی به ویژه سیمان و فولاد است.
 وی خاطر نشــان کرد: توقفات طولانــی محموله هــای صادراتی در 
گمرکات، کمبود کارگر و تکنســین ماهر و همچنین مشکات تأمین 
مواد اولیــه و محدودیت های صادراتی، ســایر مشــکات این حوزه را 

تشکیل می دهند.

خطر مهاجرت شرکت های دانش بنیان از کشور
معاون تجارت و خدمات وزارت صنعــت، معدن و تجارت گفت: امروز با 

خطر مهاجرت شرکت های دانش بنیان از کشور مواجه هستیم.
علیرضا شاه میرزایی در نشست هم اندیشــی برگزیدگان روز صنعت و 
معدن با وزیر صنعت، معــدن و تجارت افزود: در حــوزه دانش بنیان، 
هرچند در سال های گذشــته اقدامات و فعالیت های خوبی انجام شده، 

اما امروز با خطراتی همچون مهاجرت شرکتی مواجه هستیم.
 وی توضیح داد: امروز برخاف گذشــته که نخبگان علمی و تئوریک از 
کشور خارج می شدند، نخبگان علمی که کارآفرین شده، ایجاد شرکت 

کرده و تیم ساخته اند به شکل شرکتی از کشور خارج می شوند.
معاون وزیر صمت تصریح  کرد: باید روی بازگشــت سرمایه این شرکت 
ها کار کنیم؛ شــرکت هایی که عمده آنها کار صادرات محور هستند و 

نیازهای بازار را رفع می کنند.
امسال از سوی رهبر معظم انقاب به سال تولید، دانش بنیان و اشتغال 

آفرین نامگذاری شده است.

مدیرکل استاندارد استان تهران عنوان کرد
توقیف ۱۳ برند کولر آبی غیراستاندارد در بازار 

امین حضور
مدیرکل استاندارد تهران با تاکید بر اجباری بودن استاندارد کولر آبی، 
از توقیف ۱۳ برند کولر آبی غیراســتاندارد در بازار امین حضور شــهر 

تهران خبر داد.
 به نقل از اداره کل اســتاندارد اســتان تهران، عباس نــوری مدیرکل 
استاندارد تهران از توقیف ۱۳ برند کولر آبی غیراستاندارد در بازار امین 
حضور شــهر تهران خبر داد و اظهار داشــت: در پی بازرسی بازرسان 
استاندارد از مراکز عرضه و فروش لوازم خانگی، در منطقه امین حضور 
شهر تهران، ۱۳ برند غیراســتاندارد کولر آبی، با نام های تجاری جنرال 
مال، جنرال فام، جنرال لاک را، ســرد آب، جنرال دکو، جنرال صنعت، 
اطلس جواهر، جنرال فور، جنرال فافا، جنرال وســتیل، جنرال سون، 

جنرال هاوانا و جنرال باران، شناسایی و برای جمع آوری آن اقدام شد.
وی ادامه داد: بــه توزیع کنندگان و فروشــندگان متخلف، مهلت یک 
هفته ای داده شد تا کالاهای غیراستاندارد خود را جمع آوری کنند؛ در 

صورت عدم جمع آوری، به مراجع قضائی ارجاع داده می شوند.
گفتنی است، در اســتان تهران ۱۲ واحد تولیدکننده کولرآبی، دارای 
پروانه کاربرد عامت اســتاندارد، فعالیت دارند که لیســت به روز شده 

آنها در سایت isom.isiri.gov.ir/mans در دسترس عموم می باشد.

تولید

 رییس سازمان توسعه تجارت در بازدید از یک شرکت 
دانش بنیان تولید تجهیزات پزشکی بر لزوم راه اندازی 
کنسرســیوم صــادرات تجهیزات پزشــکی به جهت 
افزایش کیفیــت و ظرفیت صادراتــی محصولات این 
حوزه تاکید کرد.به گزارش ســازمان توسعه تجارت، 
»علیرضــا پیمان پاک« بعد از ســفر به صربســتان و 
خواسته مقامات این کشور مبنی بر واردات محصولات 
دانش بنیان، فناوری بالا و تجهیزات پزشــکی از ایران، 
از بزرگ تریــن صادرکننــده محصــولات تجهیزات 

پزشکی دانش بنیان بازدید کرد.
شرکت دانش بنیان پویندگان راه سعادت تولیدکننده 
هفت محصول ونتیاتــور ICU، انــواع مانیتورینگ 
اتاق عمل و بخش های ویــژه )بزرگ ترین تولیدکننده 
مانیتورهای پزشــکی در ایران(، انــواع الکترو کاردیو 
گراف، انواع تله کاردیوگرافی، الکتروشــوک اتوماتیک 

)AED(، فشــارخون ســنج کلینیکــی و 
ترمومتر دیجیتال اســت که این محصولات 

را به ۵۰ کشور دنیا صادر می کند.
این شــرکت که در تعدادی از کشورها خط 
تولید دارد، می تواند الگوی مناســبی برای 
توســعه صادرات محصولات دانــش بنیان 
به شــمار رود. از همین رو رئیس ســازمان 

توســعه تجارت ضمن بازدید از خط تولید محصولات 
این شرکت و دیدار با کارکنان و مهندسان آن، به بحث 
و گفتگو با مدیران این شــرکت پرداخت تا راهکارهای 
برطرف شــدن موانع بر ســر راه توســعه صــادرات 

محصولات دانش بنیان را بررسی کند.
وی در این دیــدار بر حمایت ۱۰۰ درصــدی دولت از 
تولید و صــادرات محصولات دانش بنیــان تاکید کرد 
و پیشــنهاد تشکیل کنسرســیوم صادراتی تجهیزات 

پزشکی را ارائه کرد.
پیمان پاک همچنیــن از توافقــات لازم با 
اســبربانک بزرگ ترین بانک روســیه برای 
حمایت از تولیدات مشــترک در روسیه خبر 
داد و این امر را گامی موثر برای حل مشکات 
تولیدکنندگان محصولات دانش بنیان برای 

حضور در کشورهای دیگر خواند.
وی همچنیــن به عاقه منــدی صرب ها بــه تجارت 
به ایران و خرید محصولات دانش بنیــان و تجهیزات 
پزشکی اشــاره کرد و گفت: ســازمان توسعه تجارت 
هرچه در تــوان دارد برای حضور شــرکت های دانش 
بنیــان در بازارهای نو و بکری مانند صربســتان انجام 
می دهد.رئیس ســازمان توســعه تجارت کشورهای 
شــرق اروپا را دروازه ای بــرای ورود محصولات ایرانی 
به اتحادیه اروپا خواند و گفت: در این میان با تشــکیل 

کنسرســیوم صادراتی تجهیزات پزشکی، نگرانی ما از 
موضوع لزوم حضور افراد و شــرکت های واجد شرایط 

جهت حفظ اعتبار و برند ایران برطرف می شود.
در ادامه مدیــران شــرکت دانش بنیــان پویندگان 
راه ســعادت نیز مشــکات تعرفــه ای و تخصیص ارز 
۴۲۰۰ به برخــی واردکننــدگان را مهم ترین چالش 
تولید داخل عنوان کردند و خواستار حذف ارز ۴۲۰۰ 
واردکنندگان به جهت رقابتی تر شــدن بازار و حمایت 
از تولید داخل شــدند.پیمان پاک بعد از پایان بازدید 
بر لزوم رفع موانع تولید و صــادرات محصولات دانش 
بنیان تاکید کرد و گفت: امروز کشــورهای مختلف به 
کیفیت محصولات دانش بنیان ایرانی پی برده اند و به 
همین دلیل در دیدارها و مذاکــرات خواهان واردات، 
ســرمایه گذاری مشــترک و راه اندازی خــط تولید 

محصول ایرانی در کشورشان هستند.

معــاون وزیر صنعــت، معــدن و تجارت اعــام کرد: 
ایمیدرو تا پایان اسفند امســال، ۱۲ طرح نیمه تمام را 

در بخش معدن و صنایع معدنی تکمیل می کند.
به گزارش سازمان توسعه و نوســازی معادن و صنایع 
معدنی ایران )ایمیدرو(، وجیه الله جعفری ضمن بیان 
این مطلب اظهار داشــت: ایمیدرو تا پایان سال جاری، 
طرح هایــی را در زمینــه مس، فولاد، ســرب و روی، 
فروکروم، زیرساختی، زغال ســنگ، آهک هیدراته و 

فسفات به بهره برداری می رساند.
رئیس هیات عامل ایمیدرو ادامه داد: میزان ســرمایه 
گذاری پیش بینی شــده برای طرح های مذکور، یک 

میلیارد و ۴۰۳ میلیون دلار اســت و برای ۲ 
هزار و  ۸۸۷ نفر، اشــتغال مســتقیم و برای 
بیش از هفت هزار و ۵۹۹ نفر، اشــتغال غیر 

مستقیم ایجاد می شود.
معاون وزیــر صمت با اشــاره بــه جزئیات 
طرح هــای قابل راه اندازی در ســال ۱۴۰۱ 
تصریح کرد: چهــار طــرح در زنجیره مس 

شــامل »تجهیز و بهره بــرداری از معــدن دره آلو به 
ظرفیت هفت میلیون تن خاک ســولفوری با عیار ۳۹ 
صدم درصد و تولیــد ۱۱۰ هزار تن کنســانتره مس با 
متوســط عیار ســالانه ۲۵ درصد«، »احداث کارخانه 

لیچینگ به ظرفیت ســالانه ســه هزار تن 
مس کاتدی«، بخشــی از طرح های قابل راه 

اندازی امسال است.
وی ادامــه داد: »کارخانه فلوتاســیون مس 
سرچشــمه با تولید ۷۰ هزار تن کنســانتره 
مس و عیــار ۲۴ درصد« و »تجهیــز و بهره 
بــرداری از معــدن دره زار بــه ظرفیت ۱۱ 
میلیون تن خاک ســولفوری با عیار ۳۸ صدم درصد و 
تولید ۱۵۰ هزار تن کنسانتره مس با متوسط عیار ۲۶ 
درصــد«، از دیگر طرح های قابل راه انــدازی در حوزه 

مس است.

جعفــری با بیــان اینکه امســال ۲ طــرح در زنجیره 
فولاد تکمیل می شــود، گفــت: این طرح ها شــامل 
»واحد فولادســازی استانی سفیددشــت با ظرفیت 
تولید ۸۰۰ هزارتن اســلب« و »پرعیارســازی باطله 
چهاربوق چادرملو با ظرفیت ۵۰۰ هزار تن سنگ آهن 

فرآوری شده و عیار آهن حداقل ۴۵ درصد« است.
وی ادامه داد: »فازیک تجهیز معدن و احداث کارخانه 
ســرب و روی مهدی آباد با ظرفیــت ۲۰۰ هزار تن« و 
»احداث کارخانه تولید آهک هیدراته کوه لار با تولید 
۳۰ هــزار تن« بخش دیگــری از طرح هــای قابل راه 

اندازی امسال است.

تجارت

صمت

خریدار   وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
در نشست مشترک با ســازمان استاندارد 
گفت: در ســال قبل ۱۷۰ هــزار خودرو در 
پارکینگ  خودروسازان باقی مانده بود که در 
خردادماه به۲۲ هزار دستگاه کاهش یافت و 

تا شهریورماه صفر می شود.
نشست مشــترک ســید رضا فاطمی امین 
وزارت صنعــت، معدن و تجــارت و مهدی 
اسام پناه رئیس ســازمان ملی استاندارد 

ایران برگزار شد.

تیبا، ساینا، سمند و 40۵ از چرخه 
تولید خارج شدند

»مهدی اســام پناه« در این نشست تاکید 
جدی بر کیفیت و کسب رضایت مشتریان 
به عنوان اصل مهــم و همچنین رفع عیوب 
پر تکرار تاکید شــد و نیز خروج خودروهای 
تیبا، ساینا، ســمند و ۴۰۵ از چرخه تولید 
را اعام کرد.اســام پناه در این جلسه که به 
منظور رفع ابهامات و مشــکات موجود در 
اجرای استاندارد خودرو برگزار شد، گفت: 
مردم نگران نباشند، سازمان ملی استاندارد 
ایران تمهیدات لازم را برای اجرای تعهدات 

خودروسازان دنبال می کند.
وی با تاکید بــر اینکه کیفیــت در زنجیره 
تولید خودرو باید رعایت شــود، بیان کرد: 
با توجه به وجود چند هــزار قطعه در تولید 
خودرو، ایــراد موجود در یــک قطعه باعث 

نقص در تولید نهایی خواهد شد.
رئیس سازمان ملی استاندارد با بیان اینکه 
بی کیفیتــی قطعــه باعث بــروز عیوب پر 

تکرار می شــود، افزود: خودروسازان برای 
اطمینان از کیفیــت نهایی بایــد قطعات 
خودرو را از تولیدکنندگانــی تامین کنند 
که مورد تایید سازمان ملی استاندارد ایران 
باشد.اسام پناه با اشــاره به هدف صادراتی 
وزارت صمــت گفت: ســخت گیری های 
عقایــی و علمی اســتاندارد بــرای تولید 
داخلی تمرینی برای ارتقای کیفیت خودرو 

به عنوان الزامات صادراتی خواهد بود.
دبیر شــورای عالی اســتاندارد در پاسخ به 
درخواســت وزارت صمت بــرای افزایش 

مدت گواهی تطابق تولید از یک ماه سه ماه 
تصریح کرد: در صورتی که تولیدکنندگان 
گزارش هــا و الزامات کیفــی و منبع تامین 
کنندگان را بــه صورت کامل به ســازمان 
ملی استاندارد ایران ارسال کند و متعهد به 
اظهارات خود باشند، این موضوع قابل اجرا 
خواهــد بــود. وی، ورود جدی ســازمان 
اســتاندارد را به صنعت خودروســازی را 
فرامین رهبر معظم انقاب )مدظله العالی( 
در خصوص کیفیت خودرو و فرمان هشــت 
ماده ای ریاست جمهور عنوان کرد و گفت: 

این دســتورات شــرایطی را به نحوی رقم 
می زند که تصمیمات جدی تر و ســریع تر 

باشیم.

پارکینگ  خودروسازان تا شهریورماه 
خالی می شود

در ادامه »رضا فاطمی امین« وزیر صمت با 
تقدیر از تاش سازمان ملی استاندارد ایران 
برای ارتقای ســطح کیفی خودروها، گفت: 
این مهم یکــی از وظایف محولــه به وزارت 

صنعت، معدن و تجارت است. 

وی با اشــاره به چالش های انباشته شده در 
زنجیره صنعت خودرو، به نقشــه راه تحول 
این وزارت صمت اشــاره کــرد و افزود: این 
نقشــه راه در ســه مرحله تعریف شده که 
مرحلــه اول آن از آذر ۱۴۰۰ آغاز و تا پایان 
۱۴۰۱ تعیین شــده که برگرفتــه از چهار 
مرحله، ثبــات در تولید، اصاح ســاختار 
مالــی و مدیریتی، ورود محصــول جدید و 

برنامه ریزی های کیفی است.
وزیر صمت با اشــاره به خروج خودروهای 
تیبا، ساینا، ســمند و ۴۰۵ از چرخه تولید، 
اظهــار داشــت: خودروســازان موظف اند 
در اجرای تکالیف قانونــی خود که  رضایت 
مشــتریان را به دنبال دارد از هیچ کوششی 
دریغ نداشته باشــند. فاطمی امین با بیان 
اینکه افزایش کیفیت به تدریج رخ می دهد، 
گفت: تا پایان امسال تغییرات کیفی خودرو  

برای مردم قابل محسوس خواهد شد. 
وی با اشاره به خودروهایی که به دلیل نقص 
در تامین قطعه در پارکینگ  خودروســازان 
باقی مانده اســت، بیــان کرد: ایــن آمار از 
۱۷۰ هزار دســتگاه در سال قبل به ۲۲ هزار 
دستگاه در خردادماه امســال کاهش پیدا 

کرد و تا شهریورماه امسال به صفر می رسد.
 در این نشســت مقــرر شــد خودروهایی 
که نتوانســتند مجــوز اســتاندارد را برای 
شــماره گذاری دریافت کنند، با شــرایطی 
قابل اجــرا در قالب پیوســت قانونی تعیین 
تکلیف شــوند.در ایــن جلســه، معاونان 
و جمعــی از مدیــران کل ســازمان ملی 

استاندارد ایران حضور داشتند.

سمیه رسولی  ســخنگوی وزارت صمت 
گفت: روز یکشنبه ســاعت ۱۷ مرحله دوم 
ثبت نام در سامانه یکپارچه آغاز و تا ساعت 

۱۷ روز ۲۸ تیرماه ادامه خواهد داشت. 
 اولین دوره ثبت نام در ســامانه جدید قرعه 
کشی خودرو تحت عنوان سامانه یکپارچه 
تخصیص خودرو، ۲۷ اردیبهشــت ماه آغاز 
شد و یازدهم خردادماه اســامی منتخبان 
اعام و مقرر شد بیش از ۱۹۱ هزار دستگاه 
خودرو هم به برندگان نهایی و هم به رزروی 

ها تخصیص داده شود.
پس از پایان دور نخست قرعه کشی، نامه ای 
منتشر شد که نشــان می داد دو معاون وزیر 
صنعت، معدن و تجارت )معاون هماهنگی 
به معاون صنایع حمل و نقل وزارت صمت( 
در مــورد ایــرادات فنی و امنیتی ســامانه 
اطمینان نداشــته و تاکید کــرده بودند که 
فعاً از طریق این ســامانه قرعه کشی انجام 
نشــود. البته پس از انتشــار این نامه، امید 
قالیباف سخنگوی وزارت صمت اعام کرد 
که »سامانه مشکلی ندارد و قرعه کشی هم 
به خوبی انجام شده است و آن نامه الزاماتی 
را لحاظ می کند که سامانه بتواند در وزارت 

صنعت فعالیــت کند.« در ادامــه نیز اعام 
شد که مرحله دوم ثبت نام و قرعه کشی در 

اواخر تیر ماه انجام خواهد شد.
در همیــن رابطه نیز قالیباف بــه مهر اعام 
کرد که روز یکشــنبه ۲۵ تیر ماه ساعت ۱۷ 
مرحله دوم ثبت نام در سامانه یکپارچه آغاز 
خواهد شد و تا ساعت ۱۷ روز سه شنبه ۲۸ 
تیرماه ادامه خواهد داشــت و تعداد دقیق 
خودروهای عرضه شده تا عصر امروز اعام 

می شود.
به گفته ســخنگوی وزارت صمــت، در این 
دور هم مثل دور قبلی همه خودروســازان 
اعــم از دولتی و خصوصی حضــور خواهند 

داشت.

جزئیات عرضه
بر این اســاس، در این مرحله گروه صنعتی 
ایران خودرو هشــت محصول خــود را به 
صورت پیش فروش یکساله و پنج محصول 
را در قالب فروش فوق العاده عرضه می کند 
که پــژو ۲۰۶ تیپ ۳ با ســقف شیشــه ای، 
پژو ۲۰۷ دســتی ســقف شیشــه ای، پژو 
۲۰۷ اتوماتیک شــش ســرعته، پژو پارس 

سال سفارشــی با موتور XU۷P، پژو پارس 
 ،XU۷P با موتور )ELX( سال سفارشــی
ســورن پاس، دناپاس توربوشارژر دستی 
با گیربکس شــش ســرعته و فرمان برقی و 
دناپاس توربوشــارژر اتوماتیــک در قالب 
پیش فروش یکســاله عادی و ویژه مادران 
)بهمن و اســفند ۱۴۰۱( و پنــج محصول 
شامل پژو ۲۰۶ تیپ ۲، پژو پارس سال، پژو 
۲۰۷ اتوماتیک شش سرعته، تارا اتوماتیک 
و دناپاس توربوشارژر اتوماتیک به صورت 

فوق العاده عرضه خواهد شد.
همچنین گروه خودروسازی سایپا نیز در 
این مرحله، پنج محصول در قالب فروش 
فوق العاده، هفت محصول در قالب طرح 
پیش فروش یکســاله و چهار محصول در 
قالب مشــارکت در تولید عرضه خواهد 
 ،S کوییک ،S کرد که پنج محصول ساینا
کوییک معمولی، کوییک R با گیربکس 
معمولی و شــاهین G را در قالب فروش 
فوق العاده، هفت محصول شــامل ساینا 
S، کوییک معمولــی، کوییک S، کوییک 
R معمولی، کوییک R اتوماتیک و سایپا 
SE ۱۵۱ با موتــور M1۳ در قالب پیش 

فروش یکســاله )موعد تحویل خودروها 
بســته به نوع خودروها از آبان ۱۴۰۱ تا 
تیر ماه ۱۴۰۲( و چهار محصول شــامل 
ســاینا S، کوییــک معمولــی، کوییک 
S، کوییک R با گیربکــس معمولی را در 
قالب مشارکت در تولید به صورت عادی 
و همچنین ویژه مــادران )موعد تحویل 
شــهریور تا مهــر ۱۴۰۲( در این مرحله 

خواهد کرد.
شــرکت  نیــز  خصوصــی  بخــش  در 
آرین پارس موتور در ایــن مرحله، محصول 
لاماری ایمــا را در قالب فــروش فوق العاده 
عرضه کرده اســت. طبق اعام این شرکت، 
در فــروش فوق العــاده لاماری ایمــا، این 

خودرو با قیمت قطعی یــک میلیارد و ۷۹ 
میلیون تومــان و با موعد تحویــل ۹۰ روز 

کاری عرضه شده است.
شــرکت مدیران خودرو نیــز در این طرح، 
 MVM پنج مدل از محصولات خود شامل
 MVM X۲۲ ،اســپورت لاکچــری X۲۲
PRO IE توربو، MVM X۳۳ اکســلنت 
اســپرت اتوماتیک، آریزو ۵ توربو IE و تیگو 
IE ۷ را در قالب فــروش فوق العاده با قیمت 
قطعی و موعد تحویل حداکثــر ۹۰ روزه و 
PRO X۵۵ اکسلنت را در دو مدل اکسلنت 
و اکسلنت اســپورت بصورت فروش فوری 
با قیمت قطعی و موعد تحویل حداکثر ۳۰ 

روزه عرضه کرده است.

رفع موانع صادرات محصولات دانش بنیان

ح نیمه تمام معدنی و صنایع معدنی تا اسفندماه تکمیل ۱۲ طر
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با رأی نمایندگان
و مکلف به هوشمندسازی کنتورهای  وزارت نیر

برق شد
نماینــدگان مجلــس شــورای اســامی وزارت نیــرو را مکلــف به 
هوشمندسازی کنتورهای برق با اولویت مشترکینی که بیش از دوبرابر 

الگوی مصرف از برق استفاده دارند، کردند.
 نمایندگان مجلس شــورای اســامی در صحن علنی مجلس در ادامه 
رســیدگی به گزارش کمیســیون انرژی در مورد طرح توسعه و مانع 
زدایی از صنعت برق کشور با ۱۲۴ رأی موافق، ۵۳ رأی مخالف و ۷ رأی 

ممتنع از مجموع ۱۹۶ رأی با ماده ۲۰ این قانون موافقت کردند.
در ماده مذکور آمده اســت:وزارت نیرو مکلف اســت از طریق شرکت 
مادر تخصصی توانیر در شرکت های ذیربط با نصب تجهیزات هوشمند 
ساخت داخل از جمله شمارش گره ای کنتورهای هوشمند و با رعایت 
ماحظات پدافندی و رایانیکی و ســایبری در بســتر تبادل داده امن، 
اقدام به هوشمند سازی شــبکه توزیع، رؤیت پذیری و کنترل پذیری با 
اولویت پست های توزیع، مشترکین پرمصرف با مصرف بیش از دو برابر 

الگوی مصرف و سپس سایر مشترکین کند.
منابع لازم برای ایجــاد این ماده از محل منابع موضــوع مواد ۳ و ۶ این 

قانون تأمین می شود.

سرپرست مدیریت هماهنگی امور گازرسانی شرکت ملی گاز:
 مابه التفاوت کارمزد جایگاه داران سی ان جی 

را دولت می پردازد
سرپرســت مدیریت هماهنگــی امور گازرســانی شــرکت ملی گاز 
گفت: تعییــن قیمت ۵۷۰ تومان بــه ازای هر مترمکعــب گاز طبیعی 
فشــرده )ســی ان جی( به هیچ عنوان بــه معنای تغییــر قیمت برای 
مصرف کنندگان نیست و تنها برای نحوه محاسبه کارمزد جایگاه داران 

اعام شده است.
به گزارش شــرکت ملی گاز ایران، سید جال نورموســوی در این باره 
اظهار کرد: همسو با اصاح نرخ کارمزد جایگاه داران و با توجه به هزینه 
مترتب بر آنها، امســال نیز پــس از دریافت مجوزهــای لازم از دولت، 
افزایش میانگیــن ۴۵ درصدی در نرخ کارمزد ســی ان جی، تصویب و 

لازم الاجرا شد. 

وی ادامه داد: بر این اســاس، هزینه گازبها از ۴۵۳ تومان به ۵۷۰ تومان 
رســید که البته این افزایش به منزله تغییر نرخ گاز خودروهای گازسوز 
نیســت و آنها با همان نرخ پیشــین، یعنی ۴۵۳ تومــان گاز را دریافت 
می کنند.به گفته سرپرست مدیریت هماهنگی امور گازرسانی شرکت 
ملی گاز ایران، مابه التفاوت این رقم را دولــت به جایگاه داران پرداخت 
می کند.بر اساس این گزارش، پیرو مصوبه ۱۸ تیر ۱۴۰۱ دولت درباره 
تعیین کارمــزد جایگاه های عرضه ســی ان جی، تعییــن قیمت ۵۷۰ 
تومان برای هر مترمکعب ســی ان جی، به هیچ عنوان به معنای تغییر 
قیمت برای مصرف کنندگان نیست و فقط برای نحوه محاسبه کارمزد 
جایگاه داران اعام شده اســت. بدیهی است مابه التفاوت قیمت کنونی 
سی ان جی یعنی ۴۵۳ تومان تا رقم اعام شده، از سوی دولت پرداخت 
می شود؛ به این ترتیب قیمت ســی ان جی برای مصرف کنندگان همان 

رقم پیشین ۴۵۳ تومان به ازای هر مترمکعب است.

 ثبت رکورد جدید در حفاری میادین مشترک 
ون غرب کار

 مجری طرح توســعه میدان نفتی آزادگان جنوبی از عملیات حفاری و 
تکمیل چاه ۱۹۰ آزادگان جنوبی طــی ۷۶ روز خبر داد و گفت: حفاری 
باید در ۸۸ روز به عمق ۲۷۵۰ متر می رسید که با کاهش ۱۲ روزه زمان 

حفاری، رکورد جدیدی در میادین غرب کارون ثبت شد.
به گزارش شرکت مهندسی و توسعه نفت، اســمعیل باقری با تاکید بر 
اینکه حفاری چاه ۱۹۰ میدان آزادگان جنوبی که از چاه های ســروکی 
اســت، افزود: باید طبق برنامه پیش بینی شــده ظــرف مدت ۸۸ روز 
با عمق ۲۷۵۰ متر MD به اتمام می رســید که با همت کارشناســان 
شرکت متن در کنار تاش بی وقفه حفارمردان شرکت حفاری تدبیر، با 
۱۲ روز جلوافتادگی از برنامه، طی ۷۶ روز، رکورد جدیدی را در میادین 
غرب کارون ثبت کردند.مجری طرح آزادگان جنوبی با اشاره به تکمیل 
چاه یاد شده توسط دستگاه استیجاری ۲۰۱ شرکت عملیات اکتشاف 
گفت: این دکل حفــاری در حال جابــه جایی به پد ۶۴ برای شــروع 

عملیات حفاری جدید است.
میــدان نفتــی آزادگان جنوبی در مجــاورت مرز عــراق، واقع در ۸۰ 
کیلومتری جنوب غرب اهواز، بین دو میــدان نفتی یادآوران و آزادگان 
شــمالی قرار دارد که ظرفیــت برداشــت از آن در فاز دوم توســعه با 
ســرمایه گذاری داخلی و با بکارگیری ظرفیت پیمانکاران ایرانی بطور 

چشمگیری افزایش خواهد یافت.

مدیرعامل نفت شورون:
کاهش قیمت نفت موقتی است

مدیر عامل شرکت نفت آمریکایی شورون، مایکل ویرث، گفت: کاهش 
قیمت نفت در حال حاضر برای مدت طولانی ادامه نخواهد داشت.

 مدیر عامل شرکت نفت آمریکایی شورون، مایکل ویرث، گفت: کاهش 
قیمت نفت در حال حاضر برای مدت طولانی ادامه نخواهد داشت.

وی با اشــاره به اینکه عرضه محــدود نفت خام همچنــان وجود دارد، 
افزود: اگرچه اقتصاد جهانی نیــاز مبرمی به تعدیل قیمت نفت دارد، اما 
ریسک ها همچنان نفت را به سمت بالا می برد.مایکل ویرث تاکید کرد 
که چالش واقعی پیش روی جهان در حال حاضــر پیش بینی افزایش 
ســرمایه گذاری در صنعت نفت برای افزایش عرضه اســت.وی عوامل 
متعددی را می تواند به بازگشــت تقاضا برای نفت منجر شود، از جمله 
بازگشایی کامل چین و همچنین اجتناب مداوم کشورها از نفت روسیه 

که این عموامل موجب بالارفتن قیمت نفت خواهد شد.

و نیر

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه با اجرای 
پــروژه کنتورهــای هوشــمند گاز، مدیریت مصرف 
ازســوی مردم اتفاق می افتد، گفت: اگر مشترکی گاز 
کمتری مصــرف کند، می تواند گاز مــازاد را در بورس 

بفروشد.
 به نقل از شــرکت ملی گاز ایران، مجید چگنی با بیان 
اینکه قیمت گاز در ایران بسیار ارزان است، اظهار کرد: 
قیمــت گاز در اروپا مترمکعبی بیش از ۲ دلار اســت و 
حتی زمان هایی به بالای ۴ دلار نیز می رسد، در حالی 
که قیمت گاز در ایــران در بخش خانگــی حدود ۷۰ 

تومان است.
وی اظهــار کــرد: هــدف از اجــرای پروژه 
کنتورهای هوشــمند این است که مدیریت 
مصرف انجام شــود و از خدمات ارائه شــده 

درست استفاده کنیم.
معاون وزیر نفــت در امور گاز بــا بیان اینکه 
زیرساخت های بورس برای عرضه گاز فراهم 

است، ادامه داد: اگر مشترکی گاز کمتری مصرف کند، 
می تواند گاز مازاد را در بورس عرضه کند، در این پروژه 
هر مقدار که مشــترکان بتوانند مصرف گاز را ذخیره 

کنند، می توانند در بــورس انرژی به قیمت 
آزاد بفروشند.

به گفته چگنی، زمانی که این پروژه تکمیل 
شــود یکی از اهداف این اســت کــه گاز در 

بورس انرژی فروخته شود.
وی تأکیــد کــرد: ســال ۱۴۰۰ براســاس 
قانون بودجه تکلیفی داشــتیم که بخشی از 
گاز را در بورس انرژی عرضه کنیم، امــا به دلیل اینکه 
زیرساخت ها آماده نبود و پایان ســال این زیرساخت 

آماده شد، امکان عرضه گاز به وجود نیامد.

براساس این گزارش، شــرکت ملی گاز ایران بر اساس 
لایحه بودجه امســال، بــرای اصاح الگــوی مصرف، 
موظف است به منظور هوشمندسازی توزیع گاز و نصب 
کنتورهای هوشــمند با اولویت مشــترکان پرمصرف 

اقدام کند. 
در حوزه سخت افزاری، ســاخت کنتورهای هوشمند 
در اولویت قــرار دارد و اکنون در اروپــا نیز بحث های 
هوشمندسازی پیگیری می شود. این پروژه کان باید 
در چهار سال عملیاتی شود و بر اساس برآورد اولیه، ۴ 

میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز دارد.

مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب گفت: 
تولید شــرکت های بهره بردار مناطق نفت خیز جنوب 
مطابق مصوبه های شــرکت ملی نفت ایران بوده است 
و این شــرکت ها صددرصد اهــداف مربوطه را محقق 

کردند.
به گزارش شــرکت ملی مناطق نفت خیز جنوب، 
علیرضا دانشی در نشســت  مجمع عمومی عادی 

ســالانه شــرکت های بهره برداری نفــت و گاز 
کارون، مارون و مسجدســلیمان کــه به صورت 
جداگانــه برای هر شــرکت برگزار شــد عملکرد و 
صورت های مالی ســال ۱۴۰۰ شرکت های مذکور 
با حضور نماینده سازمان حسابرسی بررسی و تأیید 

شد.
وی درباره تحقق تولید شــرکت های بهره برداری نفت 

و گاز کارون، مارون و مسجدســلیمان افــزود: تولید 
شرکت های بهره بردار مطابق مصوبه های شرکت ملی 
نفت ایران بوده اســت و این شــرکت ها به صددرصد 

اهداف مربوطه رسیدند.
در ادامه این نشســت تعــدادی از مســئولان مالی 
شــرکت ملی نفت ایران به صــورت ویدیو کنفرانس 
گزارش عملکرد بخش منتهی به ۲۹ اســفند ۱۴۰۰ 

را ارائه کردند.
همچنیــن نماینــده ســازمان حسابرســی در این 
نشست، گزارش حسابرس مستقل و بازرس قانونی، 
صورت های مالی و وضع مالی شرکت های نفت و گاز 
کارون، مارون و مسجدســلیمان را از نظر جنبه های 
بااهمیت طبق اســتانداردهای حســابداری به نحو 

مطلوب تأیید کرد.

گاز

نفت

خریــدار   اجرای طرح هوشمندســازی 
کنتورهای برق که چندین ســال اســت با 
مشــکات منابع مالی روبرو شده و حرکت 
آهســته ای را پیــش گرفته بود، امــروز با 
تصویب قانون جدید برای تامین منابع مالی 
این طرح، با سرعت بیشــتری روبرو خواهد 

شد.
 طرح فهام )طرح ملی فراســامانه هوشمند 
اندازه گیــری و مدیریــت انرژی( از ســال 
۱۳۸۹ با اخذ مجــوز از شــورای اقتصاد و 
ســازمان مدیریت و برنامه ریزی به عنوان 
طرح ملی تعریف شد، در ابتدا مباحث اولیه 
برای ۲۰ میلیون مشــترک صورت گرفت تا 
کنتورهای برق آن ها هوشــمند شود، اما با 
محدودیت منابع شورای اقتصاد و سازمان 
مدیریت اعام کردند که ایــن طرح در فاز 
نخســت با تعویض یک میلیــون کنتور و 

هوشمند شدن آن ها کار آغاز شود.
نگرانــی از نبود زیرســاخت ها، بحث بومی 
شدن و عدم تجربه باعث شد در فاز نخست 
تعویض یک میلیون کنتور مطرح شــود. با 
این وجود، قرار بود این طرح در سال ۱۳۹۳ 
به پایان برســد و این یک میلیــون کنتور 
تعویض شــود، اما محدودیــت منابع مالی 
باعث شــد تنها ۳۰۰ هزار کنتور هوشمند 

نصب شود.
اکنون نیز بعد از گذشــت هشــت سال این 
طرح پیشــرفت چندانی نداشــته و آنطور 
که مصطفی رجبی مشــهدی - سخنگوی 
صنعت برق - به ایســنا گفته اســت تمام 
بخش هــای اداری، صنعتــی، عمومــی و 
کشــاورزی کشــور با مصرف ۳۰ کیلوولت 
آمپر به بالا که حدود ۷۰۰ هزار کنتور برآورد 
می شــود هم اکنون به کنتورهای هوشمند 

برق، مجهز و رویت پذیر شده اند.
وی با بیان اینکه ۳۰۰ هزار  کنتور هوشمند 
در بخش خانگی و تجاری نصب شده است، 

اظهار کرد: این بخش ها حــدود ۵۰ درصد 
مصرف برق کشــور را به خود اختصاص می 
دهند، بیش از ۳۰ میلیون دســتگاه کنتور 
برق نیــز در بخش خانگی و تجاری کشــور 
داریم کــه ۶۰ درصــد آن هــا کنتورهای 
دیجیتــال و مابقی مکانیکی هســتند و در 
مجموع حدود ۳۰۰ هزار کنتور هوشــمند 

در بخش خانگی و تجاری نصب شده  است.
به گفته ســخنگوی صنعت برق با احتساب 
بخــش خانگی و تجــاری هــم اکنون یک 
میلیون دســتگاه کنتور برق هوشــمند در 

کشور نصب شده است.

قانونی جدید روی کار آمد
گذر زمان و آمار رقــام موجود در این بخش 
گویای این مساله است که این طرح به هدف 
تعیین شده خود دست نیافته است که علت 

آن نیز نبود منابع مالی عنوان می شود، امروز 
اما نمایندگان مجلس شــورای اســامی 
وزارت نیــرو را مکلف به هوشمندســازی 
کنتورهــای برق بــا اولویت مشــترکینی 
که بیــش از دوبرابر الگوی مصــرف از برق 

استفاده دارند، کردند.
بر اســاس ماده ۲۰ این طــرح؛ وزارت نیرو 
مکلف است از طریق شرکت مادر تخصصی 
توانیر و شــرکت هــای ذی ربــط با نصب 
تجهیزات هوشمند ســاخت داخل از جمله 
شمارشــگرهای)کنتورهای( هوشــمند و 
با رعایت ماحظات پدافنــدی و رایانیکی 
)سایبری( در بستر تبادل داده امن اقدام به 
هوشمندسازی شبکه توزیع، رویت پذیری 
و کنترل پذیری با اولویت پست های توزیع، 
مشــترکین پرمصرف با مصرف بیش از دو 
برابر الگوی مصرف و سپس سایر مشترکین 

کند. منابــع لازم برای اجرای ایــن ماده از 
محل منابــع موضوع مــواد ۳ و ۶ این قانون 

تامین می شود.

تامین منابع مالی تنها راه چاره
دفتــر  کل  مدیــر  مدقــق-  هــادی 
هوشمندسازی و فناوری های نوین شرکت 
توانیر - درباره آخریــن جزئیات اجرای این 
طرح به ایســنا گفت: این طــرح در قانون 
بودجه ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ مطرح شــد اما علت 
اینکه تاکنون اجرایی نشده این بود که با بن 

بست مالی مواجه بوده است.
وی افزود: منابع این طــرح در قانون ۱۴۰۰ 
اینگونه دیده شــد که هزینه ها از مشترکان 
اخذ شــود اما قرار شد در ســال ۱۴۰۱ این 
مســاله تغییر یابد. اکنون قرار شــده است 
که در قالب یــک قانون دائمــی حمایت از 

صنعت برق این مســاله اجرا و منابع آن نیز 
دیده شــود.مدیر کل دفتر هوشمندسازی 
و فناوری های نوین شــرکت توانیر با بیان 
اینکه بــا تعییــن منابع قطعا ســرعت کار 
افزایش پیدا می کنــد، گفت: در حال حاضر 
بیش از ۷۰۰ هــزار مشــترک دیماندی را 
مجهز کرده ایــم و بیــش از ۵۰ درصد بار را 
پایــش می کنیــم و نتیجه این مســاله نیز 
مدیریت بیش از ۵۰۰۰ مــگاوات برق بوده 

است.
مدقق افــزود: از ایــن طریق توانســته ایم 
تا به بخش عمــده ای از ناترازی ها پاســخ 
دهیم و مدیریــت را در بخش های صنعت، 
کشاورزی، ادارات و مشترکان بزرگ تجاری 

مدیریت کنیم.
وی با اشــاره به اقدامــات و برنامه های در 
نظر گرفته شــده برای تجهیز مشــترکان 
پرمصرف خانگی، گفت: اگــر منابع تامین 
شــود، می توانیم این طرح را به طور کامل 
اجــرا کنیم؛ بر اســاس اولویــت پیش می 
رویم و هرچه منابع بیشــتر باشد با سرعت 

بیشتری طرح را پیش خواهیم برد.
و  هوشمندســازی  دفتــر  کل  مدیــر 
فناوری های نوین شرکت توانیر با بیان اینکه 
اکنون قرار شــده طــرح را از محل افزایش 
قیمتی که برای صنایع انرژی بر لحاظ و مقرر 
شده است قیمت تمام شده از این مشترکان 
اخذ شــود، اجرایی کنیم، گفت: همچنین 
از طریق افزایش تعرفه مشــترکان خانگی 
پرمصرف نیز منابــع اجرای این طرح تامین 

خواهد شد.
مشترکان با جایگزینی کنتورهای هوشمند 
می توانند ساعت به ساعت و دقیقه به دقیقه، 
میزان مصرف خود را بررســی و از آن اطاع 
پیدا کننــد. بنابراین با نصــب کنتورهای 
هوشــمند به راحتی می توان به مدیریت بار 

شبکه اقدام کرد.

وش مازاد گاز مصرفی در بورس مهیا می شود مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران:فر

تحقق ۱۰۰ درصدی اهداف در بزرگ ترین شرکت تولیدی نفت ایران

نماینده مجلس مطرح کرد

وش تضمینی نفت در پالایشگاه های فراسرزمینی بی اثر کردن تحریم ها با فر

خریدار   نماینده مردم خمین در مجلس 
شورای اســامی با اشــاره به این که کشور 
ونزوئــا یکــی از صادرکننــدگان نفت در 
جهان است، گفت: اگر با کشــور ونزوئا در 
ساخت پالایشگاه مشــارکت داشته باشیم 
و خدمات فنی و مهندســی را به آن کشور 
صادر کنیم، می توانیم فــروش نفت مان را 

تضمین و تحریم ها را بی اثر کنیم.
»علیرضا نظری« در گفت وگــو با خبرنگار 
ایرنــا بیان کرد: متأســفانه کشــورمان در 
این چند ســال اخیر مورد تحریم ظالمانه 
فروش نفت قرار گرفته اســت. این تحریم 

باعث ایجاد مشــکل در بــازار فروش نفت و 
همچنین نقل و انتقال آن شــده است. یکی 
از بهترین راه ها برای بی اثــر کردن تحریم، 
پرهیز از خام فروشی اســت. تبدیل نفت به 
فرآورده های نفتی بازاری خوب و مشــتری 
بســیار زیادی در جهــان دارد. در حقیقت 
فرآورده های نفتی ارزش افزوده ی بیشتری 

را وارد کشور می کند.
وی افــزود: مســئله ی دیگری کــه برای 
خنثی ســازی تحریم ها مؤثر اســت، ایجاد 
پالایشــگاه های فرامنطقه ای اســت. اگر 
کشــورمان از ظرفیت هایی کــه در منطقه 

وجود دارد اســتفاده نکند، ســایر کشورها 
اســتفاده خواهنــد کــرد. مشــارکت در 
پالایشگاه ها ما را از خام فروشی دور می کند 
و به ســمت تولید فرآورده های نفتی سوق 
می دهد، یعنی بخشی از مســیر را برای ما 
هموار می کند. اگر طرح هایی همچون ایجاد 
پالایشگاه یا شــرکت پتروشیمی مشترک 
برای کشور فراهم شود به طورقطع به صاح 
کشــور خواهــد بود.این نماینــده مجلس 
اشاره ای به سفر اخیر وزیر نفت، جواد اوجی، 
به کشورهای حوزه آمریکای جنوبی داشت 
و تصریح کرد: ارتباط با کشــورهای جهان 
علی الخصــوص بــا کشــورهای منطقه ی 
آمریــکای جنوبی بــرای ما یــک فرصتی 
خواهد بود کــه بتوانیــم در کنــار هوش 
دشمن در منطقه غرب، یک حیاط خلوتی 
داشته باشــیم تا بتوانیم در طرح های آنجا 
مشارکت و مزیت هایی برای کشور خودمان 

و همچنین کشور مقابل داشته باشیم.
وی تأکید کــرد: ما با بعضی از کشــورهای 
منطقــه آمریــکا جنوبی پیمــان دو طرفه 
بسته ایم که برای هر دو کشــور سودمند و 
مفید خواهد بود. به عنوان مثال کشــور ما 
مقدار قابــل ماحظه ای کــود اوره دارد که 
کود موردنیاز آن کشــورها است و در مقابل 
کشــورهای آمریکای جنوبــی نهاده های 

دامی دارند که موردنیاز کشــور ما اســت. 
با تبــادل و صــادرات مــوارد موردنیاز آن 
کشورها می توانیم بخشی از نیازهای کشور 
را از آن ها بگیریــم و در حوزه های مختلف 

همکاری و مشارکت داشته باشیم.
وی افزود: ایــن ارتباط و تعامــات در هر 
سطحی که باشد چه در حوزه  نفتی و چه در 
حوزه های کشاورزی و صنعتی به سود هر دو 
طرف اســت و قطعاً برای جمهوری اسامی 
که در شرایط خاص تحریم است، به صورت 

ویژه گره گشا خواهد بود.  
نظــری ادامه داد: کشــور ونزوئــا یکی از 
کشورهای عمده صادرکننده نفت است و به 
نظر می رسد در بحث تبدیل به فرآورده های 
نفتــی دچــار محدودیت هایی اســت. به 
عنوان مثال با وجود ذخایــر عظیم نفتی از 
کشور ما بنزین تهیه می کنند. ما می توانیم 
در حوزه ی نفتی با آنها مشــارکت داشــته 
باشیم و در ساخت پالایشگاه و شرکت های 
پتروشــیمی همکاری لازم را داشته باشیم. 
همچنیــن در کنار این موضــوع می توانیم 
خدمات فنی و مهندسی را به آن کشور صادر 
کنیم و برای کشــور ارزش افزوده و ارزآوری 
را به همراه داشته باشــیم. در حقیقت این 
مشــارکت و همکاری به نقش ایران در بازار 
جهانی انرژی کمک خواهــد کرد و جایگاه 

کشور را در حوزه انرژی ارتقای خواهد داد.
عضو مجمــع نمایندگان اســتان مرکزی 
در مجلس شــورای اســامی خاطرنشان 
کرد: بــا توجه به ایــن که در فــروش نفت 
تحریم هســتیم امــا این مشــارکت باعث 
تضمین فروش نفت ما خواهد شــد چرا که 
با مشــارکت در ایجاد پالایشگاه و همچنین 
صادرات خدمــات فنی و مهندســی، ما را 
ســهامدار بخشی از آن شــرکت ها می کند 
و این موضوع فــروش نفت مــا را تضمین 
می کند.  نماینده مجلــس یازدهم در پایان 
گسترش روابط بین المللی ایران را از طریق 
سهامداری در کشــورهای فرامنطقه ای را 
امری مطلوب دانســت و افزود: ما می توانیم 
این ارتباط را با سایر کشــورها و همچنین 
کشورهای همســایه داشته باشــیم. البته 
این نکته هم وجود دارد که آمریکایی ها در 
بعضی از کشورهای همســایه، نفوذ دارند 
و در مشــارکت بین کشــور ما و آن کشور 
همسایه اختالاتی را ایجاد می کنند اما در 
مجموع ما آمادگــی لازم را برای همکاری با 
سایر کشــورها داریم و می توانیم در ساخت 
پالایشگاه و همچنین صادرات خدمات فنی 
و مهندسی مشارکت داشــته باشیم. قطعاً 
این همکاری به ســود هر دو کشور خواهد 

بود.
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دکتر عین اللهی در بازدید از مرکز تزریق واکسن نورا:

واکسن نورا کارایی و تاثیر ۹۴درصدی دارد
 وزیر بهداشــت با اشــاره به دریافت مجوز واکســن نورا برای تزریق به 
عنوان نوبت یادآور ســایر واکســن ها، گفت: این واکســن پروتئینی 
نوترکیب، واکسنی پیشــرفته است و بر اســاس مطالعاتی که صورت 

گرفته، توانسته ۹۴ درصد کارایی و تاثیر داشته باشد.
دکتر بهرام عین اللهی در حاشــیه بازدید از مرکز تزریق واکســن نورا 
در بیمارســتان بقیه الله الاعظم)عج( اظهارداشت: بر اساس مطالعات و 
مقالات علمی، نورا یکی از واکسن های بدون عارضه ساخت داخل است 
و امیدواریم که به سرعت در کشور توزیع شود به ویژه در حال حاضر که 
وارد موج هفتم کرونا شــده ایم، توصیه ما به مردم این است که به مراکز 

واکسیناسیون مراجعه کرده و واکسن یادآور تزریق کنند.
وی با اشــاره به فوت ۱۳ نفر از بیماران کووید ۱۹ در روز قبل، گفت: در 
شروع موج هفتم کرونا در کشور هســتیم چراکه از یکی دو هفته پیش، 
شاهد افزایش موارد ابتا و بســتری بیماران در بیمارستانها هستیم و 
در این شــرایط، افزایش موارد مرگ و میر، دور از انتظار نیست. در حال 
حاضر بین هفته دوم تا ســوم موج هفتم کرونا به سر می بریم که شمار 
جانباختگان کرونا، دو رقمی شده و امیدواریم با تکمیل واکسیناسیون 
و رعایت پروتکل های بهداشتی، شــاهد  کاهش آمار مرگ و میر روزانه 

بیماران باشیم. 
وزیر بهداشــت گفت: در یکی دو هفته اخیر، آمار مراجعان و بســتری 
بیماران کووید۱۹ در کشــور رو به افزایش بوده و بعد از ثبات و کاهش 
آمار مراجعان و بستری ها، تعداد مرگ و میر روزانه بیماران نیز کاهش 
می یابد. تعداد مــوارد فوتی کرونا در روزهای آینــده، قابل پیش بینی 
نیست و به واکسیناسیون مردم و تداوم رعایت پروتکل های بهداشتی، 

وابسته است.
مجوز مصرف واکسن نورا به عنوان یادآور سایر واکسن ها اخیرا از سوی 
سازمان غذا و دارو صادر شده اســت. این ئواکسن در فاز یک کارآزمایی 
بالینی، بر روی ۷۰ داوطلب، در فاز دوم بر روی ۳۰۰ نفر و در فاز ســوم 
بر روی ۱۰ هزار داوطب که سه ماه از تزریق واکسن سینوفارم، برکت یا 

آسترازنکا آنها گذشته بود، مورد مطالعه قرار گرفت.
در این بازدید دکتر سید مســعود خاتمی، عضو کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس، دکتر ابوالقاسمی، رییس دانشگاه علوم پزشکی بقیه الله 
الاعظم)عج( و سرپرست تیم تحقیقاتی و کارآزمایی بالینی واکسن نورا، 
دکتر پناهی، معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشــت و  پاک آیین، 

دستیار رسانه ای وزیر و سخنگوی وزارت بهداشت حضور داشتند.

زالی:
ونا در تهران بال و پر گرفت کر

 فرمانده ستاد مقابله با کرونا در کانشهر تهران از افزایش آمار مبتایان 
به ویروس کرونا خبر داد. علیرضا زالی در ســتاد پیشــگیری و مقابله با 
کرونا استان تهران که در محل استانداری در حال برگزاری است گفت: 
طبق بررسی های انجام شده به نظر می رسد سیر مبتایان به امیکرون 

در تهران افزایشی است و تا یک ماه آینده این سیر صعودی خواهد بود.
وی افــزود: در این شــرایط همــه مراکــز واکسیناســیون در تهران 
و شهرســتان ها تقویــت شــدند و از مــردم می خواهیم نســبت به 

واکسیناسیون اقدام کنند.

سرهنگ رازقی اعلام کرد
وهای متخلف در خیابان توقیف ساعتی خودر

معــاون عملیات پلیــس راهور تهران بــزرگ گفت: توقیف ســاعتی 
خودروهای متخلــف در محل تخلف بیــن ۲ تا ۳ ســاعت و در برخی 
مواقع تا ۱۲ ساعت انجام می شــود. سرهنگ محمد رازقی، در خصوص 
برخورد با تخلفات و توقیف ساعتی خودروهای متخلف، افزود: برخورد 
با تخلفات راهنمایی و رانندگی به شــکل های مختلفی انجام می شود؛ 
مأموران پلیس برخی از تخلفات را اعمال قانون )جریمه( می کنند و در 

برخی از تخلفات باید خودرو به پارکینگ منتقل شود.
به گفته معاون عملیــات پلیس راهنمایی و رانندگــی تهران بزرگ به 
تازگی در طرح پلیــس برخی خودروهای متخلــف در محل به صورت 

ساعتی توقیف می شوند.

وی افزود: در توقیف ســاعتی خودروهــا در محل بین ۲ تا ۵ ســاعت 
خودروی متخلــف توقیف و در برخــی مواقع تا ۱۲ ســاعت نیز انجام 
می شــود که با توجه به نوع تخلفی که انجام می شــود نسبت به توقیف 
ســاعتی خودروهای متخلــف در محلی که همکاران بنده مشــخص 
می کنند انجام می شود.ســرهنگ رازقی معاون عملیات پلیس راهور 
تهران بزرگ بیان داشــت: راننده خودروی متخلف در طول این مدت 
اجازه حرکت دادن خودرو را نداشته و و بعد از این زمان راننده می تواند 

خودروی خود را تحویل بگیرد.

رئیس سازمان بهزیستی:

۸۰ درصد کودکان کار کشور ایرانی نیستند
رئیس سازمان بهزیستی، با اشــاره به مشکات ساماندهی کودکان کار 

در کشور، گفت: ۸۰ درصد کودکان کار، از اتباع هستند.
 علی محمد قادری، در نشســت خبری به مناســبت هفته بهزیستی، 
گفت: در میان شــما خبرنگاران، معلولان خبرنگاری هم هستند که در 

هر عرصه ای که ورود کردند، از خبرنگاران موفق بودند.
وی با اشاره به هفته بهزیستی افزود: رسم است که روز ابتدایی این هفته 
روز سازمان بهزیستی باشد. البته رشد و توســعه واحدهای بهزیستی 
و رشــد شــاخص های اجتماعی یک وظیفه دینی و همگانی است که 
همکاران ما در بهزیســتی به کمک مردم در انجــام این وظیفه تاش 
می کنند.قادری با بیان اینکه فصل جدیدی از نظام رفاهی فراهم شــده 
است، گفت: کیفی سازی خدمات شروع شده اســت. بر این باوریم که 
در این فرصت کوتاه توانســتیم در جهت کاهش آلام جامعه بهزیستی 

اقدام کنیم.
وی استیفای حقوق افراد دارای معلولیت رو از جمله وظایف بهزیستی 
دانست و افزود: بهزیستی مولود انقاب اسامی است که باید با چالاکی 
اهداف خود را انجام دهد؛ نوزده هزار پرســنل داریم که مشغول انجام 
وظیفه با ســختی کار هســتند؛ افرادی که مراقب و پرستار معلولان و 
هفت میلیون مخاطب این ســازمان هســتند که در برنامه های کوتاه 

مدت و میان مدت سازمان نگهداری و میزبانی می شوند.
قادری در پاسخ به سوالی در خصوص کودکان کار گفت: باید بدانیم که 
بخش زیادی از کودکان کار و خیابان از اتباع هســتند؛ مهاجران زیادی 
که ناشی از جنگ اخیر افغانستان به ایران آمده اند موجب شده است تا 

۸۰ درصد کودکان کار از اتباع باشند.

واکنش شهرداری به نامه شورای عالی شهرسازی
معاون شهرســازی شــهرداری تهران در مورد نامــه دبیرخانه شــورایعالی 

شهرسازی توضیحاتی را ارائه کرد.
 روز گذشــته تصویری از نامه دبیر شــورای عالی معماری و شهرسازی منتشر 
شد که در این نامه خطاب به شهردار تهران نوشته شــده که هرگونه پیشنهاد 
در مورد ضوابط خاص احداث بنا در محدوده بافت فرســوده شهر تهران پس از 
تصویب کمیسیون ماده ۵ باید به تصویب شــورای عالی معماری و شهرسازی 
برسد و اجرای مصوبه کمیسیون ماده ۵ قبل از تصویب شورای عالی شهرسازی 
فاقد وجهه قانونی اســت و تبعات احتمالی اجرای این قانون متوجه شهرداری 
تهران است.حمیدرضاصارمی معاون شهردار تهران، در مورد نامه  شورای عالی 
معماری و شهرسازی گفت: با استناد به طرح تفصیلی هرگونه پیشنهاد در مورد 
تغییر وسعت محدوده های بافت فرسوده شــهرها و یا ضوابط خاص اهداء بنا در 
این محدوده ها باید پس از تصویب کمیســیون ماده ۵ به تصویب شورای عالی 

شهرسازی  برسد.
وی افزود: اما اتفاقی که در مصوبه شــهرداری تهران رخ داده، ضوابط عام است 
و ما نمی خواهیم تغییری در محدوده بافت فرســوده ایجــاد کنیم و قطعا اگر 
بخواهیم تغییری در محدوده بافت ایجاد کنیم و یــا ضوابط خاص اباغ کنیم 

برابر قانون حتما به تصویب شورای عالی شهرسازی می رسانیم.
معاون شهردار تهران با بیان این که ما در شهرداری تهران، به استناد مطالعات 
مشاور به این جمع بندی رســیدیم که باید ضوابط عامی در نظر بگیریم گفت: 
با وجود این که بافت فرسوده ۷.۲ درصد مســاحت تهران را در بر گرفته اما ۳۰ 

درصد پاک های تهران در بافت فرسوده است.
صارمی بیان این که گزارش ها نشــان می دهد که در سالهای گذشته به شدت 
ساخت و ســاز در بافت فرســوده کاهش یافته اســت، ادامه داد: در مطالعات 
مشخص شد که همه مشوق های شهرداری برای بافت فرسوده تنها ۳۰ درصد 
و مشــوق افزایش طبقه ۷۰ درصد اثر مثبت در ساخت و ســاز داشته است که 
مشاور ابعاد مختلف این مساله را بررســی کرد و در کارگروه کمیسیون ماده ۵ 

این مسائل به طور دقیق مورد ارزیابی قرار گرفت و به تصویب همه اعضا رسید.
وی با بیان این که مــا حد نصاب را در بافت فرســوده ۵۰ متــر در نظر گرفتیم 
و مطالعات نشــان داد که ۴.۲ درصد بافت فرســوده را خانه های ۵۰  تا ۶۰ متر 
تشکیل  داده اســت و ما نیز حد نصاب خانه ها را از ۶۰ به ۵۰ متر تصویب کردیم، 
اظهار کرد: همچنیــن عرض معابر بــه ۶ متر افزایش یافت. حــدود ۵۴ درصد 
فراوانی معابر در بافت فرسوده ۲ و ۴ متر بود که اگر حادثه ای در این معابر رخ می 
داد می توانست ابعاد پیچیده ای به خود بگیرد.معاون شهردار تهران با بیان این 
که معتقدیم که فرایند نوسازی در بافت فرســوده  باید سرعت بگیرد تا در مواقع 
بحران با مشــکل  پیچیده ای موا جه نشــویم، گفت: ما معتقدیم که در مناطق 
دارای بافت فرسوده اقدامات باید با سرعت بیشتری پیگیری شود و این موضوع 
مد نظر ما است و امیدواریم دوستانمان در شورای عالی نیز به ما کمک کند.               

شهر

عضو شــورای شــهر تهران گفــت: با وجــود اینکه 
شــهرداری مکلف بود لایحه کاهش صدور پروانه را ۲ 
ماهه به شورا ارســال کند اما هنوز این اتفاق رخ نداده 
و گایه های مردمی درباره اطاله صــدور پروانه ادامه 

دارد.
مهدی عباســی،  با اشــاره به اقدامات شــهرداری 
تهران درباره کاهــش زمان صدور پروانه ســاخت، 
افزود: شــهرداری تهران هنوز گزارش دقیقی درباره 
کاهش زمان صدور پروانه های ساخت به کمیسیون 

معماری و شهرســازی شورای شــهر ارائه 
نداده است.

وی با اشــاره به الزام شــهرداری تهران 
بــرای ارائه لایحــه کاهش صــدور پروانه 
ساخت به شورای شــهر اظهار کرد: شورای 
شــهر، شــهرداری را ملزم کرده است تا 
ظرف مــدت ۲ ماه لایحــه کاهش صدور 

پروانه را ارســال کند اما با وجود این الزام و تکلیف 
قانونی و با توجه به اینکه مدت زمان قانونی گذشته 

هنوز لایحه به شــورای شــهر ارسال نشده 
است.

عباســی تصریــح کرد: شــورای شــهر 
منتظر گــزارش عملکرد شــهرداری در 
خصوص کاهش صدور پروانه اســت زیرا 
گایه هــای مردمی در خصــوص اطاله 
زمان صدور پروانه های ساختمانی هنوز 

ادامه دارد.
این در حالی اســت که ابتدای ســال جاری علیرضا 

زاکانی شــهردار تهران اعام کرده بود کــه تا پایان 
خرداد ماه زمان صدور پروانه های ســاخت از ۱۰ ماه 
به دو ماه می رســد و همچنیــن حمیدرضا صارمی 
معاون شهرســازی و معمــاری شــهرداری تهران 
نیز در صحن شــورای شــهر بار دیگر این موضوع را 
مطرح کرد اما با وجود مطرح شدن این وعده توسط 
مدیران شــهرداری تهران هنوز لایحه ای به شورای 
شهر ارسال نشده است و مشــکل قدیمی شهروندان 

تهرانی ادامه دارد.

شورا

خریدار   اصاحات ارزی در حوزه دارو، 
با اجرای طرح دارویــار کلید خورد تا باعث 
شود صنعت داروسازی کشور جان بگیرد و 

دوران رانت خواری به پایان برسد.
 اختصاص ارز دولتی به صنعــت دارو، اگر 
برای عده ای معدود نان داشت و باعث شد 
تا به کسب درآمدهای کان از طریق رانت 
پاشی برســند، اما برای صنعت داروسازی 
کشور، ســم مهلک بود. با طوری که تولید 
کننــدگان دارو، در ایــن ســال ها، تحت 
فشار هزینه های ناشــی از ارز دولتی، دچار 

مشکات عدیده ای شوند.

رانت چند هزار میلیاردی
شــاید یکی از مهم ترین آســیب های ارز 
دولتــی در صنعت داروســازی کشــور، 
سوءاستفاده برخی از همین ارز دولتی بود، 
به طوری باعث شده بود در مدت سال هایی 
که ارز دولتی بــه دارو اختصاص می یافت، 
معدود شــرکت های دارویی به درآمدهای 
کان برسند و در مقابل، صنعت داروسازی 

دچار آسیب و خسارت شود.
بهرام دارایی رئیس ســازمان غــذا و دارو، 
درباره عواقب تخصیص ارز دولتی به دارو، 
گفت: در چند ســال گذشته سیاست غلط 
ارز ترجیحی اعمال شــد که در حوزه دارو 
بسیار نادرســت بود و به صنعت و بیماران 

آسیب وارد کرد.
وی افــزود: بــا تخصیــص ارز ترجیحی 
زنجیره تولید و توزیع دچار چالش شــد و 
کمبودهای دارویی افزایــش پیدا کرد، ارز 
همیشه در دسترس و کافی نبود و در نتیجه 

صنعت داروسازی با چالش مواجه شد.
دارایی ادامه داد: با تخصیــص ارز دولتی، 
عده ای توانســتند ارز بیشــتری بگیرند و 
کالای کمتری وارد کننــد، به طوری که ۷ 
هزار میلیارد سوءاستفاده و گران فروشی، 

از آسیب های ارز دولتی به دارو بوده است.
رئیس ســازمان غذا و دارو با عنــوان این 
مطلب کــه در همین راســتا، پرونده های 
مهمی تشکیل و کیفرخواست هایی صادر 
شده اســت، گفت: با اصاح سیاست ارزی، 
قیمت دارو بــرای بیمار تغییــر نمی کند 
و یارانه دارو در هنگام خریــد بیمار اعمال 

می شــود و این اقدام جدیدی است که در 
بستر نسخه الکترونیک محقق می شود.

تشکیل پرونده های رانت خواری 
در دستگاه قضائی

موضوع سوءاســتفاده ارزی در حوزه دارو، 
به قدری آشکار و نمایان بود که باعث شد، 
در همین راســتا پرونده هایی در دستگاه 
قضائی کشور تشکیل و پیگیری هایی انجام 
شــود. تا جایی که این موضــوع بارها و به 
دفعات در نشســت های خبری سخنگوی 
قوه قضائیه نیز مورد پرسش قرار می گرفت 

و پاسخ هایی داده می شد.
در اولین نشســت خبری سخنگوی جدید 
قوه قضائیــه، موضوع پرونده هــای رانت 
خــواری ارز دارو مطرح شــد و مســعود 
ستایشــی، عنوان کرد کــه پیگیری این 

پرونده ها ادامه دارد.
ســخنگوی قوه قضائیه در همان نشســت 
خبری، عنوان داشــت که پرونده تخلفات 
ارزی در حوزه دارو، تحت رســیدگی قرار 
دارد و اگر فرد یا افرادی مرتکب جرم شده 
باشــند و مجرمیت احراز شــود، برخورد 

قاطع و قانونی انجام خواهد شد.

شــرکت های متخلف دارویی که برای آنها 
پرونده تشکیل شده است، نسبت به واردات 
دارو و مواد اولیــه دارویی بــا دریافت ارز 
دولتی اقدام می کردند، اما با فاکتورسازی، 
داروهــا را گران تــر از قیمــت واقعــی 
می فروختند و از این طریق به ســودهای 

کان می رسیدند.
چنیــن سوءاســتفاده هایی در صنعــت 
داروسازی کشــور، باعث شده بود عاوه بر 
اینکه سایر تولیدکنندگان دچار مشکات 
اقتصادی شوند، شــاهد بروز کمبودهای 

دارویی نیز باشیم.
بهرام عین اللهی وزیر بهداشت، در واکنش 
به بروز چنین تخلفاتی که منجر به تشدید 
کمبود دارو می شــود، گفت: ما معتقدیم 
باید اقدامی صورت گیــرد که مردم نه تنها 
به تأمیــن داروی خود موفق شــوند بلکه 
صنایع دارویی ما نیز بیش از پیش و با قوت 

به فعالیت خود ادامه دهد.

طرح دارویار کلید خورد
موضوع سوءاســتفاده ارزی در حوزه دارو، 
باعث شــد دولت به این نتیجه برســد که 
روش تخصیص ارز دولتی برای دارو، تغییر 

کند تا عاوه بر رفــع کمبودهای دارویی، 
منجر به رونق صنعت داروســازی کشــور 

شود.
از همین رو، از چند ماه قبــل این موضوع 
در دستور کار دولت سیزدهم قرار گرفت و 

سرانجام به اجرای طرح دارویار منجر شد.
اصــاح سیاســت های ارزی بــه منظور 
جلوگیری از آســیب به حوزه صنعت، قطع 
منافع سوءاستفاده کنندگان ارز ترجیحی، 
از بین بردن آثار وابستگی به زمان و نوع ارز 
ترجیحی اختصاصی به حوزه دارو و آسیب 
ناشی از ایجاد کمبودهای دارویی، مدیریت 
بیشــتر منابع، منطقی کردن مصرف دارو 
و از همــه مهم تــر جلوگیــری از افزایش 
پرداختی از جیب بیمار، مهم ترین اهداف 
طرح دارویار اســت کــه از ۲۳ تیر ۱۴۰۱، 

اجرای آن کلید خورده است.
بر اســاس این طرح، یارانه دارو به بیمه ها 
ها پرداخت می شــود و این یارانه بابت مابه 
التفــاوت قیمت دارو، به تولیــد کنندگان 
پرداخت می شــود و بیمــار، بابت افزایش 
قیمت دارو، هیچ گونــه پرداخت اضافه ای 

نخواهد داشت.
وزیر بهداشــت، هدف از اجرای این طرح 

را، رفــع کمبودهای دارویــی و همچنین، 
حمایت از تولید کنندگان دارو عنوان کرد و 
گفت: در مورد برخی از داروها با کارشناسی 
که متخصصــان ما صــورت می دهند، اگر 
دارویی قیمت غیر واقعی داشــته باشــد، 

قطعاً تعدیل خواهد شد.

راهکار جایگزین حذف ارز دولتی
دست اندرکاران صنعت داروسازی کشور، 
همواره بــر این موضــوع تاکیــد و اصرار 
داشــتند که حذف ارز دولتی بــرای دارو، 
می بایســت با راهکارهای جایگزین انجام 

شود.
مسعود پزشکیان عضو کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس، با عنــوان این مطلب که 
تخصیــص ارز ترجیحی باعث می شــود 
دارو در بازار به قیمت ارزان عرضه شــده و 
به راحتی قاچاق شــود، گفت: برای اصاح 
وضعیت بازار دارو باید سیستم ارائه خدمت 
در این حوزه را اصاح کنیــم و تا این مهم 
محقق نشود با این وضعیتی که وجود دارد 

مشکات همچنان بر زمین خواهند ماند.
ســهم ۹۷ درصدی شــرکت های دارویی 
کشــور از تأمین داروهای مورد نیاز مردم، 
نشــان می دهد که صنعت داروســازی ما 
از جایــگاه ویــژه ای برخوردار اســت که 
نمی توان نسبت به مشــکات این صنعت 
بی اعتنا بود. لــذا، حمایت دولت از صنعت 
دارویی کشــور، عاوه بر اینکــه می تواند 
موجــب رونق این صنعت شــود، می تواند 
با مزیت هایی برای مــردم و بیماران همراه 

باشد.
فاطمــه محمدبیگــی عضو کمیســیون 
بهداشــت و درمان مجلس، معتقد است؛ 
برخــی از داروهایی که قابلیــت تولید در 
داخل کشــور را دارنــد با عــدم حمایت 
ســرمایه گذاران دولتی و خصوصی مواجه 
می شوند اما در مقابل مشابه خارجی آن با 
ارز دولتی تأمین و منجر به تضعیف صنعت 

داروسازی کشور می شود.
به نظر می رســد با اجرای درســت طرح 
دارویــار، شــاهد شــکوفایی صنعــت 
داروسازی کشور و پایان عصر رانت خواری 

باشیم.

وانه ساخت اهمال شهرداری از ارائه لایحه کاهش زمان صدور پر

آگهی موضوع ماده ۳ قانون ماده ۱۳ آيين نامه قانون تعيين تکليف و وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
هيات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی 
متقاضيان پرونده های تشکيلی طبق قانون، تعيين تکليف را بر اساس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آرای ذيل تاييد نموده اند.
پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۹۶  رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۳۳۱   -۱
علی اصغر مشهدی تفرشی فرزند علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمين که در آن احداث بنا 
شده به مساحت ۶۶ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۹۲ اصلی واقع در قم بخش ۲ حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبايعه نامه عادی و خريداری مع الواسطه از حسن کوره پزان مفتخر طی سند 

قطعی شماره ۲۶۶۱۷ مورخ ۱۳۳۶/۲/۵ دفترخانه ۳ قم . (م الف ۱۴۰۴۰ ) 
پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۰۸  رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۲۳۰   -۲
عليرضا قاسمی فرزند محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمين که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۰۰ متر مربع پلاک شماره ۴۵۱ فرعی از ۲۱۴۲ اصلی واقع در قم بخش ۲ حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبايعه نامه عادی و خريداری مع الواسطه از منصور احمدلو صفحه ۲۶۵ دفتر 

۱۳۵ . (م الف ۱۴۰۴۱)
پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۴۲۷  رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۷۱۵   -۳
عروجعلی حيدريان فرزند شهبازعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمين که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ۱۴۲/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۱ فرعی از ۲۲۸۲ اصلی واقع در قم بخش ۲ حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مالکيت متقاضی طی سند قطعی شماره ۱۸۰۰۵۲ مورخ ۱۳۹۶/۳/۳۰ 

دفترخانه ۱۲ قم . (م الف ۱۴۰۴۲)
پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۷۲  رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۱۱۳   -۴
حسين هفتانی فرزند علی اکبر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمين که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ۷۳ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۲۸۱ اصلی واقع در قم بخش ۲ حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبايعه نامه عادی و خريداری مع الواسطه از بتول زند صفحه ۱۹۶ و ۲۰۵ دفتر 

۳۰۶ . (م الف ۱۴۰۳۴)
پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۶۸۷  رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۰۰۴   -۵
روح ا... هوشيار فرزند علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمين که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۵۶/۳۶ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۳۳و ۲۳۳۴ اصلی که طبق بخشنامه سازمان 
به پلاک ۲۳۳۴ اصلی تبديل شده واقع در قم بخش ۲ حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبايعه نامه 
عادی و خريداری مع الواسطه از هاجر ساحت حسنی صفحه ۱۱۴ دفتر ۵۵۴ . ( م الف ۱۴۰۴۴)

پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۶۴  رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۳۰۶   -۶
ابراهيم مهرمحمدی فرزند محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمين که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ۱۲۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۷۸ اصلی واقع در قم بخش ۲ حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبايعه نامه عادی و خريداری مع الواسطه از محمد و احمد و اميرزاده واکرم و 
اکبر شهرت همگی خطيبی وراث مرحوم حسن خطيبی صفحه ۲۵۳ دفتر ۶۷ . (م الف ۱۴۰۴۵ ) 

پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۱۱۲  رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۳۸۴   -۷
حسن تبرته فراهانی فرزند رضاقلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمين که در آن احداث بنا 
شده به مساحت ۶۲/۶۸ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۰۹۷ اصلی واقع در قم بخش ۲ حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبايعه نامه عادی و خريداری مع الواسطه از حسين صفری صفحه ۲۱۲ 

دفتر ۶ . (م الف ۱۴۰۳۵ ) 
پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۱۴  رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۶۱۶   -۸
عجب ناز بيات فرزند غلام در قسمتی از دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمين که در آن احداث 
بنا شده به مساحت ۱۴۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹۵۱ اصلی واقع در قم بخش ۲ حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مالکيت متقاضی طی سند قطعی شماره ۴۵۲۱۸ مورخ ۱۳۹۷/۱۲/۱۳ 

دفترخانه ۳۵ قم . ( م الف ۱۴۰۳۶ ) 
پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۲۱۳  رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۶۱۵   -۹
مصطفی سلطانی قادر فرزند عباس در قسمتی از چهار دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمين 
که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۴۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۹۵۱ اصلی واقع در 

قم بخش ۲ حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکيت متقاضی طی سند قطعی شماره ۴۵۲۱۸ مورخ 
۱۳۹۷/۱۲/۱۳ دفترخانه ۳۵ . (م الف ۱۴۰۳۷)

۱۰-  رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۹۳۹ پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۴۰۷ 
حسن آقا عاصم آبادی فرزند جليل در قسمتی از / ششدانگ قطعه زمين که در آن احداث بنا 
شده به مساحت ۱۰۵ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۸۶۱ اصلی واقع در قم بخش ۲ حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبايعه نامه عادی و خريداری مع الواسطه از بيرامعلی عاصم آبادی صفحه ۵۶۲ 

دفتر ۱۸۱ . (م الف ۱۴۰۸۲ ) 
۱۱-  رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۳۸۶ پرونده کلاسه ۱۴۰۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۲۲ 
سليمان خانجانی رفيع فرزند سلطان ابراهيم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمين که در آن 
احداث بنا شده به مساحت ۵۰/۳۸ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۰۳ اصلی واقع در قم بخش 
۲ حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبايعه نامه عادی و خريداری مع الواسطه از حسين قربان زاده 

سوار صفحه ۳۲ دفتر ۴۱۱ . (م الف ۱۴۰۸۳ ) 
۱۲-  رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۳۳۶ پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۰۶۳ 
حميد حاجيلو فرزند محرم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمين که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۶۸/۷۵ مترمربع پلاک شماره ۵۶ فرعی از ۲۲۶۶ اصلی واقع در قم بخش ۲ حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبايعه نامه عادی و خريداری مع الواسطه از احمد زنگی صفحه ۴۰۶ دفتر ۵۳۰ 

. (م الف ۱۴۰۸۴ ) 
کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۶۵۵  پرونده  رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۳۲۴    -۱۳
محمد محمدی فرزند حبيب اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمين که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱۰۳ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۳۰۳ اصلی واقع در قم بخش ۲ حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مالکيت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفتر الکترونيک ۶۸۷۱ – ۱۴۰۰ . (م الف ۱۴۰۸۵ ) 
۱۴-  رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۳۳۸۳ پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۷۰۲ 
علی قاسم فام باروق فرزند عزيز در قسمتی از ششدانگ قطعه زمين که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ۸۹ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۸۵۴ اصلی واقع در قم بخش ۲ حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبايعه نامه عادی و خريداری مع الواسطه از اصغر هاشمی صفحه ۱۳۳ دفتر ۱۱۲ 

. (م الف ۱۴۰۸۶ ) 
۱۵-  رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۷۲۶ پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۹۷۴ 
فاطمه سادات سجادی فرزند سيدقاسم در قسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمين 
که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۵۴۱/۱ اصلی واقع 
در قم بخش ۲ حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکيت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۱۳۰ دفتر 

۲۱۴ . (م الف ۱۴۰۸۷)
۱۶-  رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۲۷۲۷ پرونده کلاسه ۱۴۰۰۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۹۷۵ 
اشرف السادات سجادی نويسی فرزند سيدعبداله در قسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ 
قطعه زمين که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۵۴۱/۱ 
اصلی واقع در قم بخش ۲ حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکيت متقاضی طی سند قطعی صفحه 

۱۳۰ دفتر ۲۱۴ . (م الف ۱۴۰۸۸ )
که مورد تاييد قرار گرفته و از آنجايی که مقرر گرديده پس از نشر آگهی و انقضای مورد مقرر 
سند مالکيت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکين مشاعی مراتب در دو نوبت 
به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذينفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاريخ 
انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه دو قم تسليم و رسيد آن را 
اخذ و ظرف مدت يک ماه پس از تسليم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضايی تقديم و گواهی آن را به اين اداره تحويل نمايند لازم به توضيح است که 

صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاريخ انتشار نوبت اول : ۰۴/۲۶/ ۱۴۰۱
تاريخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۱/۰۵/۱۰

عباس پور حسنی حجت آبادی – رئيس ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم



 جذب هیئت علمی، آموزشی و پرسنل در دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز در مهرماه 1401

استان

اهواز - محمد مجدم رئیس دانشــگاه علوم پزشکی 
جندی شــاپور اهواز گفــت : در خصــوص مجوزهای 
استخدام سراســری ، وزارت بهداشــت در حال رایزنی 
با معاونــت برنامه ریزی ریاســت جمهوری و ســازمان 
استخدامی اســت که انشــاالله ســال 1401 در حوزه 
هیئت علمی، آموزشی و پرســنل که عمدتا کارشناس و 

کارشناس ارشد هستند جذب خواهیم داشت .
 دکتر محمدحسین سرمست شوشتری رئیس دانشگاه 
علوم پزشــکی جندی شــاپور اهواز در نشست خبری با 
اصحاب رسانه که روز چهارشــنبه برگزار شد اظهار کرد 
: خدمت اصحاب رسانه که همکاران خوب حوزه سلامت 
و همراهان مردم خوزســتان در همه جنبه ها می باشند 
خیرمقــدم عرض می کنــم ، بنده مطمئن هســتم هم 
استانی های ما و حتی نقاط دیگر کشور اخبار سلامت ما 

را از مجموعه های شما رصد می کنند .
سرمســت با اشــاره به اینکه توسعه رســانه یک توسعه 
فرهنگی اســت عنوان کرد : پیشــرفت هــر جامعه به 
پیشرفت رسانه های آن بستگی دارد و هماهنگ کننده 
اســت یعنی یک رابطه خیلی نزدیک و علت و معلولی با 
هم دارند . این مقام مسئول گفت : در قالب توسعه علمی، 
آموزشی و ارائه بهتر خدمات تقسیم بندی های دانشکده 
ای انجام شده است یعنی اگرچه ظاهرا مجازی است ولی 
در جهت گرفتن امکانات بیشــتر وتوسعه بیشتر آموزش 

این تقسیم بندی ها انجام شده است .
وی افزود : 2 ســال و نیم دانشــگاه علوم پزشکی درگیر 
کرونا بوده و اکنون با شدت بیشــتر آمادگی وجود دارد 
که تماما حاصل زحمات پرســنل و مدیران دانشــگاه و 
مجموعه خوب بهداشت و درمان در دو سال گذشته می 
باشــد که با یک پدیده نو ظهور و حجم زیادی از بیماران 
روبرو بوده اند که این خود یک تنش بسیار سنگین برای 

مجموعه مدیریتی ایجاد کرد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز با اشاره 
به اینکه در خیلی زمینه ها پیشــرفت داشته ایم تصریح 
کرد : در بسیاری از زمینه ها مثل تجهیزات غیرکرونایی 
و گسترش آی سی یو ها پیشرفت داشته ایم که از جمله 
اهداف ما این بود تا آرامش نســبی که بهم خورده بود را با 
انجام یکسری تمهیدات بتوانیم به مردم ، پرسنل و حوزه 
مدیریت برگردانیم . در همین راستا با توجه اینکه تغییر 
ریاست جمهوری را داشتیم که با تغییر مدیریت حداکثر 
سه ماهه همراه است اما در مجموعه خیلی از مدیریت ها 
را تغییر ندادیم و خیلی از مدیران و روســای بیمارستان 
ها مشــغول کار هستند و به خدمات رســانی خود ادامه 
می دهند . محمد حســین سرمســت اظهار داشت : در 
راستای ایجاد آرامش از جمله کارهای دیگری که انجام 
شــد موضوع مالی بود که عمدتا رویکر ما پرسنلی بوده و 
سعی کردیم با وجود اینکه مشکل مالی داشتیم و بدهی 

ها حدود یک هزار و 500 میلیــارد بود از میزان بدهی ها 
کسر کرده و حدود 400 میلیارد تومان را پرداخت کرده و 
ماهی یک کارانه و اضافه کار نیز در همین قالب پرداخت 
شــد که هدفمان این بود با توجه به مشکلات اقتصادی و 
تورم کــه در کل جامعه وجود دارد ایــن فاصله پرداخت 

اضافه کاری و کارانه ها را به روز کنیم.
این مقام مسئول با اشاره به اینکه تجهیزات از موضوعات 
بسیار مهم اســت خاطر نشــان کرد : تجهیزات سبک و 
سنگین مستقیما با خدمات دهی و رضایت مندی مردم 
ارتباط دارد . با توجه به اینکه با افزایش دلار روبرو بودیم 

سعی کردیم از فرصت استفاده کرده و با دلار ارزان قیمت 
تجهیزات بزرگی را تهیه کنیم. آنژیوگرافی بیمارســتان 
امام خمینی )ره(، سی تی اسکن رامهرمز، سی تی اسکن 
شوش، ام آر آی شــوش، دو عدد سونوگرافی بیمارستان 
امام خمینــی )ره(، اکوکاردیوگرافی بیمارســتان امام 
خمینی )ره ( و بیمارستان راضی ، دستگاهی برای کنترل 
بیماران مبتلا به تشــنج برای بخش نورولوژی ، دستگاه 
پیس میکر بــرای بیماران قلبی کــه از باطری مصنوعی 
اســتفاده می کنند و دســتگاه گران قیمتی می باشد را 

خریداری کرده یا سفارش خرید داده ایم .

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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ایســنا/البرز رییــس انجمــن  البرز-مظفری
دوســتی ایران و چین با اشــاره به بــالا بودن 40 
برابری قیمت ســوخت پروازهای کارگو نســبت 
به پروازهای مســافری، این میــزان تفاوت نرخ را 
منطقی ندانســت و تاکید کرد این مهم اثر منفی 
در جلب ســرمایه گذاران به خصــوص در بخش 

خارجی و توسعه صادرات دارد.
 علاالدیــن بروجردی  در بازدیــد از این منطقه به 
همراه اکبــر قنبرپور مدیــر عامــل منطقه ویژه 
اقتصادی و فــرودگاه بین المللی پیام با اشــاره به 
لزوم برطرف کردن موانع با هدف جلب ســرمایه 
گذاری های خارجی تصریح کــرد: یکی از بزرگ 
ترین معضلات به عنــوان مانع جدی بر ســر راه 
توســعه، تفاوت فاحش قیمت سوخت پروازهای 
کارگو نســبت به پروازهای مســافری اســت و با 
توجه به اینکه کارگو تنهــا 2 درصد ظرفیت نقل و 
انتقال را عهده دار می باشــد 40 برابر بودن قیمت 
سوخت آن نســبت به پروازهای مسافری منطقی 

نیست.
وی افزود: توســعه صادرات و در دســت گرفتن 
بازارهای منطقه یک هنر است که عوامل متعددی 
از جمله قیمت سوخت در آن نقش دارند و این در 
حالی اســت که با این تفاوت قیمت ممکن اســت 

شــرکت های خارجی فضا را در اختیــار گرفته و 
ما متضرر شــویم. بنابراین انتظار مــی رود که هر 
چه ســریعتر دولت و مجلس در این رابطه تصمیم 
گیری کرده و شــاهد یک همسان ســازی در این 
خصوص باشــیم چرا کــه در این صورت شــاهد 
رشد چشمگیر وشــکوفایی هر چه بیشتر مناطق 

اقتصادی از جمله پیام خواهیم بود.
رییس انجمن دوســتی ایران و چیــن در بخش 
دیگری از سخنان خود با اشــاره به ظرفیت های 
عظیم و بی بدیل منطقه ویژه اقتصادی پیام اظهار 
داشــت: منطقه ویژه اقتصادی پیام این امکان را 
دارد که تبدیل به مرکــز ترانزیت هوایی بین ایران 
و دیگر کشورها از جمله روســیه، اوراسیا و حتی 

کشورهای منطقه شود.
اکبر قنبرپــور مدیر عامل منطقــه ویژه اقتصادی 
و فــرودگاه بین المللــی پیام نیز ضمــن تاکید بر 
ضرورت تلاش در راســتای توســعه صــادرات و 
جذب سرمایه گذاران خارجی و تسهیل گری همه 
جانبه برای استقرار سرمایه گذاران خارجی ظهار 
داشــت: منطقه ویژه اقتصادی پیام آمادگی کامل 
در جذب سرمایه گذاران خارجی از جمله سرمایه 
گذاران چینی و فراهم کردن بســترهای مناسب 

برای فعالیت های آنها در منطقه را دارد.

 گرگان-مهنــاز محمدزمانی مدیــر کل راه و 
شهرسازی گلستان اعلام کرد: متقاضیان نهضت ملی 
مســکن که تا پایان تیرماه آورده اولیــه را واریز نکنند، 

حذف خواهند شد.
مهدی ملک، مدیرکل راه و شهرسازی استان گلستان 
گفت: آن دسته از متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن 
که واجد شرایط هستند و برای آن ها پیامک واریز وجه 
ارسال شــده اگر  در فرصت باقی مانده تا پایان تیرماه، 
آورده اولیه را واریز نکنند، حذف و نفراتی از اولویت های 

بعدی جایگزین آن ها خواهند شد.
ملک، درباره آن دسته از متقاضیان نهضت ملی مسکن 
در استان که تکلیفشان مشخص نشده است گفت: به 
تمام کسانی که واجد شرایط شــناخته شده و مدارک 
خود را در ســامانه به صــورت کامل بارگــذاری گرده 
اند پیامک داده ایم تا برای تشــکیل پرونــده در دفاتر 
پیشــخوان و واریز وجه اولیه اقدام کنند و اگر به موقع 
تشــکیل پرونده ندهند وآورده را واریز نکنند نفراتی از 

اولویت های بعدی جایگزین آن ها می شوند.
ملک گفت: اگر کسی واجد شرایط است و برای او پیامک 
ارسال نشده موضوع را از طریق سایت ثمن پیگیری کند 
و اگر نتیجه نگرفت در گرگان به اداره کل راه و شهرسازی 
استان و در سایر شهر های بالای 25 هزارنفر به اداره های 
راه و شهرسازی شهرستان های مربوطه و در شهر های 
کردکوی و آق قلا و سایر شــهر های زیر 25 هزارنفر به 

اداره های بنیادمسکن استان مراجعه کنند.
مهدی ملک افزود: ســهمیه استان گلســتان در طرح 
نهضت ملی مسکن ســالیانه پانزده هزار و 4۷۶ واحد 
است تاکنون ســاخت بیش از 2 هزار و ۶00 واحد آغاز 
شــده و زمین مورد نیاز بــرای حدود 15 هــزار واحد 

مسکونی نیز تامین شده است.
مدیر کل راه و شهرسازی گلســتان با اشاره به ضرورت 
تامین زمین مــورد نیاز بــرای حدود ۶1 هــزار واحد 
مسکونی طی چهارسال گفت: برای تأمین زمین سهم 
۶1 هزار واحدی استان در طرح نهضت ملی مسکن، از 
ابزار های مختلف پیش بینی شده در شیوه نامه به ویژه 

الحاق اراضی استفاده شده است.
مدیرکل راه و شهرسازی استان گلستان گفت: تاکنون 
حدود ۹0 هزار نفر در طرح نهضت ملی مسکن در استان 
ثبت نام کرده اند که از این تعــداد چهار هزار و 500 نفر 
انصراف داده انــد و پس از پالایش اولیه شــصت و یک 
هزار و ۸22 نفر حائز شرایط اولیه تشخیص داده شدند 
و شــش هزار و ۸۶۸ نفر هم تایید نهایی شدند که از این 
تعداد چهار هزار و ۳54 نفر افتتاح حساب کرده اند و 2 

هزار و 21۹ نفر هم سهم آورده خود را واریز کرده اند.
ملک درباره وضعیت پالایش متقاضیان نیز توضیح داد: 
تاکنون بیش از ۹0 درصد متقاضیانی که مدارک خود 
را به صورت کامل بارگذاری کرده اند، پالایش شده اند و 

پالایش سایر افراد نیز تا پایان تیر ماه تکمیل خواهد شد.

گلستانالبرز

 31 تیرماه  ، آخرین مهلت واریز آورده اولیه متقاضیان نهضت ملی مسکن آمادگی منطقه اقتصادی پیام برای حضور سرمایه گذاران خارجی

مدیرکل راهداری و حمل ونقل چاده ای استان: 

وغن بین ماشین های سنگین ایلام  20 هزار لیتر ر
توزیع شد

ایلام-حسن بیگی  مدیرکل راهــداری و حمل ونقل چاده ای ایلام 
گفت: بیســت هزار لیتر روغن ایرانول با نرخ دولتــی بین ناوگان حمل 
ونقل عمومی سنگین)مســافری و باری( اســتان ایلام در حال توزیع 

است.
ســید زاهدین چشــمه خاور مدیرکل راهداری و حمل و نقل جادهای 
ایلام گفت: طــرح عرضه مســتقیم روغن با همــکاری انجمن صنفی 
رانندگان استان و یکی از عاملان توزیع روغن استان در حال اجراست و 

تاکنون ۶0 درصد آن بین ناوگان توزیع شده است.
وی با بیان اینکه طی هماهنگی با شرکت ایرانول قرار است این سهمیه 
به صورت ماهانه برقرار باشــد، ادامه داد: بیش از ۶ هزار دستگاه ناوگان 

سنگین )مسافری و باری( در استان ایلام فعالیت دارند.
مدیرکل راهداری و حمل و نقــل جادهای ایلام با بیان اینکه بیســت 
هزار لیتر روغن ایرانول با نرخ دولتی بین نــاوگان حمل و نقل عمومی 
سنگین)مسافری و باری( استان ایلام در حال توزیع است بیان داشت: 
40 لیتر روغن ایرانول دولتی به هر یک از کامیون داران عرضه میشــود 
که نرخ آزاد آن خیلی بیشــتر اســت. وی در ادامه گفــت: این اقدام در 
راستای مساعدت و کمک به کامیون دارن اســتان برای همه کامیون 
دارن کــه دارای کارت ناوگان و کارت هوشــمند فعال هســتند تعلق 
میگیرد. مدیر کل راهــداری و حمل و نقل جادهای ایــلام در پایان به 
خبرنگار ما عنوان کرد: توزیع روغن با قیمت کارخانه با همکاری شرکت 

ایرانول است و در صورت تقاضای بیشتر تداوم خواهد داشت.
سید زاهدین چشــمه خاور به کمیســیون های ماده 11 و 12 تخلفات 
شرکت ها و رانندگان اشــاره کرد و ادامه داد: به منظور کنترل و نظارت 
بر عملکرد رانندگان و شــرکت های حمل ونقل جاده ای برون شهری 
و اجرای دقیق قوانین و مقررات مربوطه، در جلســات کمیسیون های 
مواد 11 و 12 اســتان ایلام تاکنون به  1۳ مورد پرونده تخلفات شرکت 
ها و موسسات حمل و نقلی رسیدگی شــد که یک مورد جریمه نقدی ، 
12 مورد از آنها برائت صادر شده است. وی به ۳5 مورد تخلف رانندگان 
حمل ونقل جاده ای در ســطح استان اشــاره کرد و گفت: در این مدت 
در جلسه کمیسیون ماده 11 رســیدگی به تخلفات رانندگان حمل و 
نقل کالا و مســافر 1۷ مورد تذکر کتبی ، 2مورد قطع خدمات یک و 1۶ 
مورد برائت بوده و احکام لازم برای آنها صادر شــده است.  چشمه خاور 
افزود: عمده تخلفات شــرکتهای حمل و نقل و راننــدگان حمل و نقل 
برون شــهری عبارتند از عدم رعایت ضوابط و مقررات مربوط به تهیه 
تنظیم و استفاده از بارنامه، سوء استفاده از کارت هوشمند راننده و عدم 
اســتفاده از تجهیزات ایمنی بوده و نمونه تخلفات رانندگان عبارتنداز 
جابجایی بار بدون اســتفاده از بارنامه ، جابجایی مسافر بدون استفاده 
از صورت وضعیت ، عدم رعایت ضوابط و مقــررات جابه جایی بارهای 
ترافیکی و ....  بوده اســت. وی عنوان کرد: امیــدوارم با رعایت ضوابط و 
مقررات توسط شرکتها، موسسات حمل ونقل کالا و مسافر و رانندگان 
شاهد هیچگونه تخلفی در این حوزه نباشیم. ضمن اینکه کاربران عزیز 
میتوانند هرگونه نظر، پیشنهاد، انتقاد یا شکایت خود را از طریق سامانه 
پیامکی،2000141 به اداره کل راهداری وحمل و نقل جادهای استان 

ایلام اطلاع دهند.

 برگزاری جشن بزرگ ولایت
 در زمین چمن مصنوعی پارک شاتره

اسلامشهر-میرخلیل شیدایی همزمــان با عید غدیر خم جشن 
بزرگ ولایت در زمین چمن مصنوعی پارک شاتره برگزار می شود

به مناســبت دهه پرخیر و برکــت ولایت و همزمان با عیــد غدیر خم، 
جشــن بزرگ ولایت در روز یکشنبه 2۶ تیر ماه از ســاعت 1۹ الی 21 
همراه با اقامه نماز جماعت مغرب و عشــا با حضور مســئولین شهری، 
خانواده های معظم شــهدا و مردم شهید پرور شــاتره در زمین چمن 

مصنوعی پارک شاتره برگزار خواهد شد.
گفتنی اســت این جشــن بزرگ به همــت شــهرداری منطقه چهار 
اسلامشهر، دهیاری شاتره و حوزه مقاومت بســیج شهید سلیمانی، با 
اجرای برنامه های متنوع و قرعه کشــی و اهدای جوایــز ارزنده همراه 

خواهد بود.

مدیرکل امور مالیاتی قزوین

وین  دریافت اظهارنامه های مالیاتی در قز
 ۱۳۵ درصد رشد داشته است

قزوین-مریم نقدی مدیرکل امور مالیاتی استان قزوین گفت: دریافت 
اظهارنامه های مالیاتی در سطح این استان 1۳5 درصد رشد داشته که این مساله 

ناشی از ساماندهی کارتخوان های بانکی بوده است.
عزیزالله عباسپوراظهار داشت: سال گذشته صاحبان مشاغل در استان 4۹ هزار 
و 5۳۸ اظهارنامه به این اداره کل ارایه دادند و امسال نیز با توجه به تمدید مهلت 
داده شــده به مودیان که تا اول مرداد ماه آینده تعیین شده بالغ بر ۶۷ هزار و ۶۷ 

اظهارنامه دریافت کرده ایم.
به گفته این مســوول امور مالیاتی، حدود ۷0 درصد اظهارنامه های ارایه شده 
براساس درخواست استفاده از شــرایط تبصره 100 بوده و این یعنی اینکه ۷0 

درصد مودیان مالیات مقطوع را پذیرفته اند. 
عباسپور یادآور شد: براساس قانون، هر زمانی که آخرین روز تسلیم اظهارنامه 
تعطیل رسمی باشد، یک روز به مدت زمان مقرر اضافه خواهد شد و از آنجایی که 
۳1 تیرماه تعطیل رسمی است، مدت ارایه اظهارنامه مالیاتی مودیان اول مرداد  

اعلام شده است.
وی با اشاره به سهم ورزش اســتان از محل مالیات بر ارزش افزوده، تاکید کرد: 
براساس ماده 10۹ قانون برنامه ششم توســعه، هر ماه 2۷ صدم درصد از محل 
مالیات برارزش افزوده بابت هزینه جهت توسعه ورزش مدارس، ورزش همگانی، 
فدراسیون بین المللی ورزش زورخانه ای و کشــتی پهلوانی، ورزش روستایی 
و عشایری، ورزش بانوان، زیرساخت های ورزشــی به ویژه در حوزه معلولان و 

جانبازان اختصاص می یابد.
این مســوول حوزه مالیاتی ادامه داد: در همین راستا ســهم ورزش استان طی 
سال گذشته از این محل 2۳5 میلیارد ریال بود که این میزان در چهار ماه نخست 

امسال تاکنون به 40 میلیارد ریال رسیده است.
این مسوول با بیان اینکه ادامه و رشد درآمدهای مالیاتی مستلزم رونق کسب و 
کار در حوزه اقتصادی است، افزود: به طور طبیعی نظام مالیاتی قصد ندارد تا با 
اعمال بی عدالتی به مودیان مالیاتی خــود، اقدام به دریافت مالیات کند چرا که 
سیاست ما دریافت مالیات به حق براساس اطلاعات و اسناد موجود و همچنین 
شناسایی منابع جدید مالیاتی جهت مبارزه با فرار مالیاتی می باشد و در این راستا 

تلاش داریم تا با رویکرد حمایتی خود در جهت اهداف سازمان گام برداریم.

 اردبیل - افسون جبارزاده مدیرکل امور مالیاتی 
استان اردبیل گفت: پارســال در مجموع هزار و 100 

میلیارد تومان مالیات در این استان وصول شد.
 ابراهیــم قلی زاده در آســتانه هفتــه فرهنگ مالیات 
در مصاحبه با خبرنگاران با بیان اینکه ســال گذشــته 
مالیات وصولی در کل کشــور در مجمــوع ۳05 هزار 
میلیارد تومان بود، افزود: پارســال مالیات وصولی در 

استان اردبیل نسبت به کل کشور ۳۳ دهم درصد بود.
وی با بیان اینکــه از کل مالیات های وصول شــده در 
اســتان اردبیل ۳0 درصد مربوط به حقوق کارمندان، 
10 درصد مربوط به مشــاغل و 25 درصد نیز مربوط به 
اشخاص حقوقی و شرکت ها بوده اســت، اظهار کرد: 
این امر بیانگر این اســت که اردبیل هنــوز با صنعتی 

شدن فاصله زیادی دارد
قلی زاده بیان کرد: با اقدامات انجام شده در چهار ماهه 
امسال وصول مالیات در استان اردبیل نسبت به مدت 

مشابه پارسال ۳0 درصد افزایش داشته است.
وی با اشــاره به رتبه 2۸ اســتان اردبیل در بین استان 
های کشور در وصول مالیات از مودیان اضافه کرد: این 
امر نشانگر عدم ســرمایه گذاری مناسب، عدم توسعه 
صنایع و تولید ناخالص داخلی و ظرفیت مالیاتی کم در 

این استان است.
مدیرکل امور مالیاتی اســتان اردبیل با بیان اینکه در 

سال ۹۹ در مجموع از محل ارزش افزوده 221 میلیارد 
تومان مالیات در اســتان اردبیل وصول شده بود، ادامه 
داد: این رقم پارســال با افزایش به ۳۶5 میلیارد تومان 
نسبت ســال ماقبل بیش از ۶5 درصد افزایش داشته 

است.
وی علت افزایش وصولــی از محــل ارزش افزوده در 
استان را جمع آوری پرونده ها از سایر استان ها و وصول 
آنها در اردبیل برشــمرد و تصریح کرد: پارســال از این 
محل141 میلیــارد تومان به خود اســتان تخصیص 
یافت و در اختیار شهرداری ها و دهیاری ها قرار گرفت.

مدیرکل امور مالیاتی اســتان اردبیل گفت: پارسال در 
حوزه فرهنگ سازی مالیاتی در استان اقدامات خوبی 
انجام شده به طوری که امروز تمکین مالیاتی در اردبیل 

نهادینه شده است.
قلی زاده با اشاره به کســب رتبه نخست روابط عمومی 
اداره کل امور مالیاتی استان اردبیل در بین استان های 
کشــور، افزود: با تنویر افکار عمومی و ارتقای فرهنگ 
مالیاتی استان اعتماد مودیان به این اداره کل افزایش 
یافته  است. وی اظهار کرد: در سال ۹۹  تعداد 4۷ هزار 
و ۹00 اظهار نامه از ســوی مودیان بــه ادارات مالیات 
در اســتان ارایه شــده بود که این رقم پارسال به ۷۷ 
هزار و ۹5۶ اظهار نامه افزایش یافت که نشــان دهنده 
اســتقبال مردم و تمکین مالیاتی آنها با فرهنگ سازی 

های صورت گرفته است.
این مقام مســئول بیان کرد: با هدف راحتی و افزایش 
رضایت مندی مشتریان و مودیان برون سپاری امورات 
مربوط به وصول مالیات در اســتان انجام شد به طوری 
که امروز دیگر نیازی به مراجعه حضــوری مودیان به 

امور مالیاتی نیست.
وی شناســایی مودیان مالیاتی جدیــد و مقابله با فرار 
مالیاتــی را یکی دیگــر از اولویت هــای اداره کل امور 
مالیاتی استان برشمرد و اضافه کرد: پارسال در همین 

راســتا با هماهنگی بانــک مرکزی 2۳ هــزار مودی 
مالیاتی جدید در اســتان اردبیل شناسایی و برای هر 

کدام از آنها پرونده جدیدی باز شد.
مدیــرکل امور مالیاتــی اســتان اردبیل ادامــه داد: 
در راســتای تحقــق عدالــت مالیاتی و ســاماندهی 
دســتگاه های پوز، برای هر دســتگاه پوز یک پرونده 
مالیاتی جدید باز خواهد شد و با تشــدید نظارت ها تا 
یک ماه آینده دستگاه های پوز بی هویت و فاقد پرونده 

مالیاتی غیرفعال خواهند شد.

اردبیل

سال گذشته صورت گرفت؛

وصول هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان مالیات در استان اردبیل 

اسلامشهر-میرخلیل شیدایی عملیات آسفالت ریزی 
مکانیزه فاز دوم کمربندی غربی نسیم شهر انجام شد .عملیات عمرانی 
این محدوده شــامل تراش و زیرسازی و آســفالت مسیر به صورت 
فینیشری اجرا شده است.دکتر یوسف نصیری شهردار نسیم شهر از 
اتمام عملیات تراش ،بهسازی و آسفالت ریزی فاز دوم کمربندی غربی 
نسیم شهر از ابتدای محله سعیدآباد تا تقاطع بلوار سردار شهید حاج 

قاسم سلیمانی خبر داد . وی با اشاره به عبور و مرور انواع خودروهای 
سبک و سنگین در این محور و لزوم بهسازی آسفالت مسیر کمربندی 
غربی )بلوار شهید عباســی(در محدوده میدان الغدیر تا بلوار شهید 
سلیمانی اظهار کرد: این پروژه با حمایت اعضای شورای اسلامی شهر، 
پیگیری مدیریت شهری و تلاش شبانه روزی مجموعه معاونت امور 

زیر بنایی و ترافیک شهرداری به اتمام رسید . مدیریت شهری نسیم 
شهر ادامه داد: فاز اول عملیات اجرایی بهسازی و آسفالت این محدوده 
شامل تراش ،زیرسازی، جدولگذاری و آسفالت ریزی آن به صورت 
فینیشری از میدان الغدیر تا سعید آباد اجرا شــده و فاز دوم آن نیز از 

سعید آباد تا بلوار شهید سلیمانی به اتمام رسید.

اتمام عملیات آسفالت ریزی مکانیزه فاز دوم كمربندی غربی نسیم شهر
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وسیه برای تسهیل  افتتاح مرکز تجاری در ر
وسی  فعالیت تجار ایرانی و ر

مدیرعامل بانک ملی ایــران از افتتاح مرکز تجــاری میربیزنس برای 
تسهیل فعالیت تجار ایرانی و روسی در کشور روسیه خبر داد. 

»محمدرضا فرزین« در صفحه شــخصی خود در توییتر از افتتاح مرکز 
تجاری میربیزنس باحضور تجار روسی و ایرانی در این کشور خبر داد.

مدیرعامل بانک ملی ایران نوشت: در ســفری به دعوت مدیرعامل ازبر 
بانک به عنوان بزرگ ترین بانک روسیه، مهمان روس ها بودم. قراردادها 

و تفاهم نامه های مهمی میان ما و آنها امضا شد. 
وی افزود: در این ســفر مرکز تجاری میربیزنس با حضور تجار ایرانی و 

روس افتتاح شد.
فرزین در ادامه توضیح داد: این مرکز تســهیلگر فعالیت تجار ایرانی و 

روسی خواهد بود.

افول ولع واردات با حذف ارز ترجیحی
 یک فعال اقتصادی گفت: سیاســت ارز ترجیحی جنبه تشویقی برای 
واردات داشت و بستر رانت و فساد ایجاد کرد و به چپاول منابع مملکت 
منجر شــد و صدمات زیادی به اقتصاد زد. حذف ارز ترجیحی سیاست 

بسیار درستی بود و باید زودتر از این ها انجام می شد.
 به گفته بسیاری از کارشناســان حذف ارز ترجیحی یک ضرورت بود و 
در مورد اینکه باید این کار انجام می شد، هیچ شــکی وجود ندارد. این 
افراد معتقدند که سیاســت ارز ترجیحی باعث ایجاد بستر رانت و فساد 
شد و با تشویق واردات به تولید ملی ضربه زد. کارشناسان اعتقاد دارند، 
در سیاســت جدید هدفمندی یارانه ها که یارانه به صورت مستقیم در 
اختیار خانوارها قرار می گیرد، کاهــش ضریب جینی را داریم و انحراف 

منابع ارزی کشور به حداقل می رسد.
به طور کلی، سیاســت ارز ترجیحی به عنوان یک سیاســت دستوری 
که به سرکوب قیمتی کالاها منجر می شــد، معایب بی شماری داشت 
و کشور را با مشکات زیادی مواجه کرد. کسی درباره این موضوع شکی 
ندارد که سیاســت جدید هدفمندی یارانه ها مبنی بر اعطای یارانه در 
آخر زنجیره به مصرف کنندگان درست است، در این خصوص گفتگویی 
با فرهاد آگاه، فعــال اقتصادی انجــام دادیم که حاصلــش را در ادامه 

می خوانید.

آگاه با اشــاره به این موضوع که حذف ارز ترجیحی و اعمال سیاســت 
جدید هدفمندی یارانه هــا به جای آن کــه یارانه از ابتــدای زنجیره 
به انتهای آن منتقل می شــود، تصمیم درستی اســت، تصریح کرد: به 
شرطی در سیاست جدید به هدف موردنظر می رســیم که آزادسازی 
قیمت ها را به معنی واقعی آن داشــته باشــیم نه اینکه دوباره شــاهد 
قیمت های دستوری در یک بستر جدید باشیم. اگر قرار باشد با نرخ های 
دستوری جدید و بالاتر از نرخ های قبل مشــکل را حل کنیم، به نتیجه 
نمی رسیم. وقتی سیاســت جدید هدفمندی یارانه ها می تواند درست 
باشد که به طور کلی نرخ ها را آزاد کنیم و هیچ مداخله ای از طرف دولت 

در قیمت گذاری نداشته باشیم.
وی ادامه داد: این سیاست که قیمت ها آزاد باشند، دولت مداخله ای در 
قیمت گذاری ها نداشته باشــد و از منابع اضافی که به دست می آورد در 

قالب یارانه به مردم کمک کند، سیاست خوب و درستی است.
به گفتــه وی، سیاســت ارز ترجیحی جنبه تشــویقی بــرای واردات 
داشت و بســتر رانت و فســاد ایجاد کرد به چپاول منابع مملکت منجر 
شــد و صدمات زیادی به اقتصاد زد. حذف ارز ترجیحی سیاست بسیار 
درســتی بود و باید زودتر از این ها انجام می شــد. اگر فقط موضوع ولع 
واردات وجود داشت، تحمل می شد اما قیمت مصنوعی ۴۲۰۰ تومانی 
بسترهایی برای فساد به وجود آورد. به طور مثال، گاهی اوقات با اسناد 
صوری این طور نشان داده می شــد که کالایی وارد شده است، در حالی 

که با وجود دریافت ارز ترجیحی افراد اقدام به واردات نکرده بودند.
وی افزود: ما باید به سمت تک نرخی کردن ارز گام برداریم، در غیر این 
صورت مشکات همچنان ادامه دارد. الآن نرخ ارز نیمایی درواقع همان 
ارز ترجیحی است و دوباره مسائلی به بار می آورد. بنابراین، در سیاست 
ارز ترجیحی به جای اینکه دولت حافظ اموال مملکت باشــد، با اعطای 
ارز ارزان قیمت درواقع بســتری را برای سودجویی برخی افراد به وجود 

می آورد.
وی ضمن تأیید افزایــش عدالت اقتصــادی با اعطــای یارانه در آخر 
زنجیره به مصرف کنندگان خاطرنشــان کرد: باید اشاره کنیم که رانت 
و بی عدالتی بسیار بزرگتری نسبت به ارز ترجیحی در حامل های انرژی 
وجود دارد. به خصوص در بخش گاز و برق این بی عدالتی بیشــتر است. 
نرخ گاز و برقی که در اختیار شــرکت های بزرگ و ثروتمندان قرار داده 
می شود، نســبت به قیمت واقعی آن ها بســیار پایین تر است و این به 
معنای برداشــتن از جیب فقرا و قرار دادن در جیب اغنیا است. قطعاً با 
اعطای یارانه به افراد در انتهــای زنجیره به جای کالا در ابتدای زنجیره، 

شاهد افزایش تحقق عدالت اقتصادی خواهیم بود
آگاه افزود: اگــر می خواهیم اصــاح واقعی  در خصــوص هدفمندی 
یارانه ها انجام شود، باید به سمت واقعی سازی قیمت حامل های انرژی 
گام برداریم. شــرایط فعلی به نفع ثروتمندانی اســت که انرژی زیادی 
مصرف می کنند. پیشنهاد بنده این است که دولت به افزایش قیمت گاز 
و برقی که در اختیار کارخانجات و خانه های بزرگ می گذارد، مبادرت 

و از محل منابعی که به دست می آورد به اقشار ضعیف کمک کند.
وی ادامه داد: هر مترمکعــب گاز صادراتی ایران در بدبینانه ترین حالت 
۲۵ ســنت به فروش می رســد، در حالی که با قیمتی در حدود ۱۲ الی 
۱۳ سنت برای خوراک شرکت های پتروشیمی فروخته می شود. یارانه 
پنهانی که به آن اشاره می شــود، در این بخش بسیار زیاد است و دولت 
باید به ســمت واقعی ســازی قیمت ها گام بردارد.آگاه در پایان تأکید 
کرد: اعتقاد عمومی بر این اســت که با توجه به شــرایط کشور مبنی بر 
تحریم های شدید و مشکات اقتصادی، دولت دیگر توان ادامه سیاست 
ارز ترجیحی را نداشت و نمی توانســت هزینه های آن را تحمل کند، به 
همین دلیل به حذف آن اقدام کرد. اما در ادامه باید با دقت عمل کند و از 

دونرخی شدن مجدد ارز و سرکوب قیمتی اجتناب کند.

کارشناس بازار سرمایه:
ساختار نظارتی بازار سرمایه نیازمند اصلاحات 

جدی است
کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه ســاختار نظارتی بازار سرمایه نیاز 
به اصاحات جدی دارد، تا این بازار به سمت رقابت کامل حرکت کند، 
گفت: در سال ۹۹ بورس دچار ریزش شــدید شد اما متاسفانه مدیران، 
مسئولان کشــور و فعالان بازار بسیار ســاده و راحت از آن گذشتند در 

حالی که می توان ان را به یک بحران تشبیه کنند.
به گزارش پایــگاه خبری بازار ســرمایه ایران، »علی ســنگینیان« به 
ساختار نظارتی در بازار مالی کشورهای توسعه یافته اشاره کرد و افزود: 
کشورهای جهان باید بر اساس ســاختار حکمرانی، اقتصاد سیاسی و 
ساختار حقوقی خود مدلی برای بازار سرمایه خود انتخاب کنند تا این 
مدل بیشترین کارایی را داشــته و خدمات و انتظارات بیشتری را ارائه 

دهد.
وی افزود: بعد از بحران ۲۰۰۸، مطالعه مقایسه ای بین مدل تک ناظری 
در بازار سرمایه انگلســتان و مدل چند ناظری در آمریکا انجام شد که 
بعدها مشخص شد این دو مدل مشکات و ابهاماتی داشته و هر دو مدل 

بخشی از بازار سرمایه را نظارت نکرده اند.
به گفته این کارشناس اقتصادی، پس از مطالعه مقایسه ای این مدل ها، 
ســاختارها تغییر و قوانین جدیدی تدوین و وضع و تصمیمات جدیدی 

گرفته شد.
ســنگینیان عنوان کرد: با نگاهی به کشــورهای دیگر می توان به این 
نتیجه رسید ساختار نظارتی عمده کشــورها پس از بحران های بزرگ 
تحت تاثیر قرار گرفته و چارچوب ســاختار نظارتی آنها براساس تجربه 

گذشته و تجربیات کسب شده از بحران ها، اصاح شده است.
وی ادامه داد: اتفاقی که در کشــور ایران و اواخر ســال ۹۹ افتاد و باعث 
ریزش شدید بورس شد، متأســفانه مدیران، مسئولان کشور و فعالان 
بازار بسیار ساده و راحت از آن گذشــتند، در حالی که می توانستند این 

موضوع را به یک بحران تشبیه کنند.
این کارشــناس ارشد بازار ســرمایه گفت: چه خوب است از این بحران 
درس گرفته و این تجربه را با تجربیات گذشته بازار، برای اصاح ساختار 
نظارتی بازار استفاده می کرد؛ زیرا بحران یاد شده نشان داد این ساختار 

پاسخگوی نوسانات بازار نیست.
ســنگینیان مهم ترین موضوع از یک ســاختار را پوشــش ریســک 
سیســتمیک اعام کرد و افزود: ریسک سیســتمیک بر این باور است 
که به جای مدیریت تمامی ابزارها، نهادهای مالــی و بازارها باید به این 
مجموعه به صورت کان نگاه شــود و همه با هم نظارت شــوند و عدم 
کارایی و نقص فعالیت یکی از اجزای بازار باعث آســیب رسیدن به بقیه 

اجزای بازار می شود بنابراین باید آن را کنترل کرد.

کارمزد کارگزاری ها رقابتی تعیین شود
وی اظهار کرد: امروزه فعالان بازار به دنبال اصاح ساختار بازار و قانون 
بازار ســرمایه هســتند و همه بخش های مهم قانون باید اصاح شود 

نه تنها بخشی از آن.
این کارشــناس بازار ســرمایه تاکید کرد: اگر قصد اصاح قانون بازار 
سرمایه در دســتور کار قرار دارد، قدم اصلی بازنگری چارچوب نظارتی 

بر اساس تجربه دنیا است.
ســنگنیان بیان کرد: برای پویایی بیشــتر بازار ســرمایه، بورس ایران 
باید به ســمت مقررات زدایی و کاهش بروکراسی حرکت کند. ساختار 
نظارتی در بازار ســرمایه نیاز بــه اصاحات جدی دارد، تــا این بازار به 

سمت رقابت کامل حرکت کند.
وی خاطرنشــان کرد: مطالعات جدید نشــان می دهد کشورهایی که 
به دنبال نوآوری هســتند هر چند که بازارهای آنهــا در حال گذار و در 
حال توسعه اســت، می توانند یک پله بالاتر آمده رویه و مقررات گذاری 
را از نظارت مســتقیم به نظارت مبتنی بر اهداف تغییــر دهند تا باعث 
ایجاد خاقیت و رقابت در بازار شده تا نهادهای مالی و بازارهای بتوانند 

خدمات بهتری را ارائه دهند.
این کارشناس ارشد بازار ســرمایه ضمن تاکید به اینکه فرآیند انتشار 
اوراق و تامین مالی شــرکت ها باید در کمترین زمان ممکن انجام شود، 
ادامه داد: وظیفه اصلی بورس کشف قیمت عادلانه است؛ در این جهت 
باید فرآیندها و قوانین به حداقل رسیده و به سمت رقابت کامل در بازار 

سرمایه حرکت کنیم.
سنگنیان اعتقاد دارد که کارمزد کارگزاری ها جهت شفافیت بیش تر و 

پویایی بازار به صورت رقابتی تعیین شود.

سود بین بانکی از ۲۱ درصد گذشت
جدول تغییرات نرخ ســود بین بانکی نشان می دهد که نرخ سود در این 
بازار از ۲۰.۳۶ درصد در ابتدای سال جاری به ۲۱.۱۴ درصد در اواسط 

تیرماه رسیده است.
نرخ بهره بین بانکی به عنوان یکــی از انواع نرخ های بهره در بازار پول 
به نرخ های سود یا بهره در سایر بازارها جهت می دهد که در واقع این 
نرخ، قیمت ذخایر بانک هاســت و زمانی که آن ها در پایان دوره مالی 
کوتاه مدت اعم از روزانه یا هفتگی، دچار کســری ذخایر می شوند، 
از ســایر بانک ها در بازار بین بانکــی یا از بانک مرکزی اســتقراض 

می کنند.
کارشناســان، افزایش ســود بین بانکی را عامل مهمی برای مهار تورم 
و کاهش انتظارات تورمی می دانند اما شــرط آن را تداوم افزایش های 
چمشگیر نرخ ســود در بازار بین بانکی بیان می کنند که این موضوع به 
سیاست های بانک مرکزی وابسته اســت زیرا به اعتقاد آن ها سیاست 
انبســاطی بانک مرکزی مانــع از روند صعودی نرخ ســود در بازار بین 
بانکی می شــود و در پی آن نیز تاثیری در کاهش یــا مهار تورم نخواهد 

داشت.
اینکه چگونه افزایش نرخ بهره بین بانکی به کاهش تورم ختم می شــود 
به این صورت اســت که افزایش این نرخ، افزایش سود سپرده ها و اوراق 
دولتی را در پی خواهد داشــت که این امر، مردم را به سپرده گذاری در 
بانک ها و خرید اوراق دولتی تشــویق می کند و به اعتقاد کارشناســان 
موجب می شود که مردم به سمت سرمایه گذاری در بازارهای طا، ارز، 
خودرو و ... نروند تا این موضوع تقاضا برای خرید این دارایی ها و قیمت 
آن ها را کاهش  دهد و بدین ترتیــب با کاهش انتظارات تورمی، تورم نیز 
کنترل شــود.در این بین، بررسی روند ســود بین بانکی از ابتدای سال 
جاری تا بیست و سوم تیرماه نشــان می دهد که نرخ این سود از ۲۰.۳۶ 

به ۲۱.۱۴ درصد رسیده است.
تغییــرات جدول نرخ بــازار بین بانکی بیانگر این اســت کــه این نرخ 
در اولین ماه ســال جــاری معــادل ۲۰.۳۶ درصد بــوده و در انتهای 
فروردین ماه به ۲۰.۲۹ درصد رسیده اســت.در دومین ماه سال جاری 
ســود بین بانکی ۲۰.۳۶ درصد بود و آخرین رقمی از این نرخ در انتهای 

اردیبهشت ماه به ثبت رسیده، ۲۰.۵۷ درصد است.

 روزنامه سراسری صبح ایران
  اقتصادی،  سیاسی، اجتماعی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پاک ۱۴۶، واحد ۸
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

صفحه 8
یکشنبه      26  تیر ۱4۰۱    شماره ۱۰97

سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

 بازار سهام در حال نوسان و انتظار است

ولی بورس وند نز تاثیر قیمت های جهانی در ر

خریدار   یک کارشــناس بازار ســرمایه با بیان 
اینکه بازار سهام در انتظار تعیین مسیر قیمت ها 
در بازارهای جهانی اســت، گفــت: یکی از دلایل 
نوســان معامات بــورس در دو روز پایانی هفته 
گذشــته قیمت های جهانی بود که شرکت های 
صادرات محور به دلیل افــت قیمت های جهانی 

کمتر موردتوجه بازار واقع شدند.
حســین عبدی با تاکید بر اینکه معامات بورس 
اکنون در فاز انتظار به ســر می برد، افزود: در این 
شرایط ســهامداران حقیقی و حقوقی در انتظار 
تعیین تکلیف مســایل تاثیرگذار بر بازار سهام و 
نیز تعیین مسیر اصلی بازار هستند تا معامات به 

صورت کم حجم انجام می شود.
وی با بیــان اینکه با توجــه به میانگینــی که از 
ابتدای سال داشــتیم، اکنون حجم معامات در 
پایین ترین حد خود قــرار دارد، گفت: با این حال 
در آخرین روز معاماتی هفته گذشــته شــاهد 
اتفاقاتی مثبت در بازار بودیم و معامات در گروه 
پالایشــی و خودرویی وضعیت بهتــری به خود 

گرفت.
ایــن کارشــناس بــازار ســهام خاطرنشــان 
کــرد: عمده دلیــل رخ دادن چنیــن اتفاقاتی؛ 
گزارش های خوبی بود که دو شــرکت پالایشی 
ارائه کردند و این مســاله نشــان داد نرخ فروش 
برخــی از شــرکت های بنیادی و بــزرگ بازار 
سرمایه رشــد کرده اســت و وضعیت بهتری را 

نسبت به قبل دارند.
عبدی معتقد اســت که دلیل معامــات مثبت 
شــرکت های پالایشــی در پایان هفته گذشته 

ناشی از چنین اتفاقی بود.
وی اظهار داشت: از ســوی دیگر اخبار برگزاری 
مجامع برخی از شرکت ها تاثیرگذار بر روند هفته 
گذشته معامات بورس بود که خبرهای خوبی از 

آن مجامع به بیرون منتشر شد.
عبدی خاطرنشــان کرد: با توجه به وجود چنین 
مســایلی اما هنوز دلیــل کافی بــرای افزایش 
قیمت سهام شــرکت ها وجود ندارد، چراکه هنوز 
نقدینگــی و موتور محرکه رشــد قیمت ســهام 

شرکت ها فراهم نیست.
این کارشناس بازار ســرمایه تاکید کرد: انتشار 
گزارش های سه ماه شرکت ها که در انتظار آن ها 
بودیم در حال انتشار اســت و باید دید که برخی 
از شــرکت ها مانند شــرکت های پالایشی قادر 
به انتشار گزارش مثبت ســه ماه خود هستند یا 

خیر.
وی ادامــه داد: از ســوی دیگر اخبــار مربوط به 
مجامع شــرکت ها می تواند خبرساز شود که این 
مساله هم می تواند کمک کننده به روند معامات 

بورس باشد.
عبدی با بیان اینکه در این میــان بازار همچنان 
در انتظار تعیین مسیر قیمت کالاها در بازارهای 
جهانی است، گفت: شــاید یکی از دلایل نوسان 

معامات بورس در دو روز پایانی هفته گذشــته 
همین مساله بود که شــرکت های صادرات محور 
به دلیل افت قیمت های جهانی کمتر مورد توجه 

بازار واقع شدند.
این فعال بازار ســرمایه خاطرنشــان کرد: اکنون 
قیمت نفت، فلزات اساسی و مشتقات پتروشیمی 
به عنوان یکی از نگرانی های عمده روند بازار تلقی 
می شــود که طی هفته گذشــته کمی ضعیف در 

سطح بازار جهانی معامله شدند.
وی ادامه داد: انتظار می رود که با توجه به سیاست 
اقتصادی آمریکا، نرخ بهره اعام شــده و نیز کُند 
شدن روند سیاســت انقباضی آمریکا تا حدودی 
قیمت های جهانی روند بهتری بــه خود بگیرند، 
اما در کل یکی نگرانی های اصلــی بازار به همین 

مساله برمی گردد.
عبدی اضافه کرد: از ســوی دیگر اخبار مرتبط با 
افزایش نرخ ارز نیمایی و نیز سیاست دولت برای 
عرضه احتمالی اوراق نفتی در بــازار اولیه، روند 
معامات این بازار را تحــت تاثیر قرار داده اند و در 
سطوح فعلی شــاخص بورس که سطح حمایتی 
هم تلقی می شود؛ ســهامداران در انتظار تعیین 

تکلیف اوراق نفتی هستند.
این کارشناس بازار ســرمایه گفت: در کل کانال 
فعلی شــاخص بورس به عنوان سطوح حمایتی 
بازار تلقی می شود و بازار بیشتر از آنکه رشد یا افت 

کند، در حال نوسان و انتظار است.

ندا نظری  وزیــر ارتباطات گفت: تا یک ســال 
آینده به یکی از قطبهای پرتــاب ماهواره در مدار 
۵۰۰ کیلومتری در منطقه تبدیل می شــویم که 
می توانیم به کشــورهای دیگر نیــز خدمات ارائه 
کنیم. به نقــل از وزارت ارتباطات، عیســی زارع 
پور در جمع تعدادی از اســاتید دانشــگاه رازی و 
دانشــگاه های استان کرمانشــاه تاکید کرد که با 
اســتفاده از فناوری اطاعات و ظرفیت های این 
استان می توانیم مشــکل بیکاری در این استان را 

حل کنیم.
وی با اشــاره بــه اینکــه ارتباطــات و فناوری 
زیرساخت توســعه در همه بخش ها است، گفت: 
نگاه دولت ســیزدهم به این حوزه فرصت محور 
اســت و می توانیم عقب ماندگی های کشور را با 

کمک ICT جبران کنیم.
وی شــبکه ملی اطاعــات را زیرســاخت تمام 
موضوعــات این حــوزه معرفی کرد و افــزود: بر 
اساس سند شــورای عالی فضای مجازی، شبکه 
ملی اطاعات شــبکه ای پرســرعت، باکیفیت و 
امن است که بر بســتر آن انواع خدمات با کیفیت، 

متنوع و پرسرعت ارائه می شود.
زارع پور بــه اجرای پــروژه فیبرنــوری منازل و 
کســب و کارها یا همان FTTX بــه عنوان یکی 
از برنامه های راهبردی و مهــم وزارت ارتباطات 
در دوره جدید اشــاره کــرد و گفت: بر اســاس 
برنامه ریزی انجام شــده تا پایــان این دولت ۸۰ 
درصد خانوارها و کســب و کارها تحت پوشــش 

شــبکه فیبرنوری قرار می گیرند و با این اقدام در 
آســتانه تحول جدی در لایه زیرساخت و سرعت 

دسترسی صد برابری هستیم.
وی که در جمع اساتید دانشگاه سخن می گفت با 
اشاره به اینکه دانشــگاه می تواند در زمینه فراهم 
کردن خدمات و محتــوای باکیفیت و بومی برای 
ارائه بر این بســتر ارتباطی پرسرعت کمک کند، 
افزود: دانشگاه رازی کرمانشــاه برای تسریع در 
اجرای پروژه فیبرنوری در استان کرمانشاه و ارائه 
خدمات فناوری پایه بر روی این بســتر همکاری 
کند.وزیــر ارتباطات، اجرای دولت هوشــمند را 
یکی از آرزوهای دو دهه گذشته کشور عنوان کرد 
و گفت: تاکنون حدود ۲۰ دســتگاه به این درگاه 
خدمات دولت هوشــمند متصل شــده اند و در 
آینده نزدیک مردم با یــک بار احراز هویت از تمام 

خدمات دولتی می توانند استفاده کنند.
وی حوزه فضایــی را یکی دیگــر از اولویت های 

افــزود:  و  کــرد  عنــوان  ارتباطــات  وزارت 
زیرســاخت های فضایی کشــور در حال توسعه 
است و هم اکنون از ســاخت ماهواره و ماهواره بر 
تــا ایســتگاه های دریافت داده هــای فضایی در 
کشور فراهم شده و تا یک ســال آینده به یکی از 
قطب های پرتاب ماهواره در مدار ۵۰۰ کیلومتری 
در منطقــه تبدیل می شــویم کــه می توانیم به 

کشورهای دیگر نیز خدمات ارائه کنیم.
وزیر ارتباطــات گفت: مشــکل اصلی اســتان 
کرمانشاه اشــتغال است که هرکســی بتواند در 
اشــتغال فناوری پایه فعالیت کند مورد حمایت 

دولت خواهد بود.
زارع پــور با تاکید بــه اینکه با فنــاوری اطاعات 
بخش قابل توجهی از مشکل اشــتغال را می توان 
در کشــور حل کرد، گفــت: نخبگان اســتان با 
اســتفاده از ظرفیت هــای فنــاوری اطاعات در 
بخش های مختلف مانند کشــاورزی، گردشگری 
و صنایع دســتی می توانند مشــکل اصلی استان 
کرمانشــاه یعنی اشــتغال را مرتفع کنند.وی با 
پیشنهاد تشکیل کار گروه اشــتغال فناور پایه در 
استان کرمانشــاه، افزود: با تشکیل این کار گروه و 
همکاری دانشــگاه و بخش خصوصی و استفاده از 
ظرفیت های استان با اولویت پروژه های اشتغال زا 
می توانیم به کاهش بیکاری در این اســتان کمک 
کنیم.وزیر ارتباطــات تصریح کرد: اگر موضوعات 
مطرح شــده در کار گروه نیاز به پیگیری در دولت 
داشته باشد تا رسیدن به نتیجه پیگیری می کنیم.

هواپیما

معــاون هوانــوردی ســازمان 
هواپیمایی کشوری از ممنوعیت 
فروش چارتری بلیت هواپیما به 

مقصد هفت شهر خبر داد.
حســن خوشــخو اظهار داشت: 
با توجه بــه تأکیــدات وزیر راه 
و شهرســازی بــرای نظم دهی 
به پروازها مقرر شــد ۷ شــهر از 
فروش چارتری بلیــت هواپیما 
منع شــوند که این شهرها شامل 
تهران، مشهد، شــیراز، اصفهان، 
تبریز، اهواز و بندر عباس هستند 

در  بلیــت  بهــای  و 
پروازهــای چارتری یا 
نباید خارج  سیستمی 
از ســقف تعیین شده 

باشد.
وی بــا بیــان اینکــه 
جلساتی در شورایعالی 

هواپیمایی در یک ماه گذشــته 
برگزار شــد، افــزود: مهمترین 
شــورا  این  دســتورالعمل های 
درباره برگزاری مراسم اربعین بود 
که باید به صورت منظم عملیات 

پروازها صورت گیرد.
بر  افــزود:  خوشــخو 
اساس دستور وزیر راه 
و شهرســازی، فروش 
پروازهــای چارتری در 
بازه زمانــی اربعین نیز 
ممنوع اعام شد و این 
امر بــه شــرکت های هواپیمایی 

اعام می شود.
وی دربــاره اینکــه معمــولاً در 
ایام پیک پروازها، شــرکت های 
هواپیمایــی اقــدام بــه افزایش 

قیمــت بلیــت می کننــد نیــز 
درخواســت هایی  گفــت: 
بــرای افزایش قیمت از ســوی 
بــا  شــرکت های هواپیمایــی 
توجه به نرخ ارز، تــورم و افزایش 
حقوق و دســتمزدها داشتیم که 
بررســی های کارشناسی صورت 
گرفته اما هیــچ تصمیمی مبنی 
بر افزایش قیمــت بلیت هواپیما 
نداریم و این درخواســت ها باید 
در شورایعالی هواپیمایی مطرح 

و تصویب شود.

وش چارتری بلیت هواپیما به مقصد ۷ شهر ممنوع شد فر

اقتصادتجارت

وزیر ارتباطات:

ایران قطب پرتاب ماهواره در مدار ۵۰۰ کیلومتری در منطقه می شود


